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USPEH: DELO PO
UČINKU PODVOJENO

V večini delovnih kolektivov 
•j Predlogi tarifnih pravilnikov 
n* *n sedaj že javno raz- 
vravljajo o njih. Dobršen odsto-

DELAVSKA 
UNIVERZA 

V LJUBLJANI
E JE ŽE BIL z revolucijo 

zaključen boj obeh antago- 
, nističnih razredov, če je že 
«o rešeno osnovno nasprotje 

rretekle dobe, čigava last so pro- 
zvtjalna sredstva, pa s tem še 

■J1 bil zaključen boj za odpravo 
Seh nasprotij, ki jih je porajal 

jrejšnji družbeni red. Ta boj bi- 
!enio v gospodarstvu, industriji, 
rhietijstvu, začel se je v kulturi 
A he navsezadnje tudi v izobra- 
vevanju. Treba je, da dobi dela- 

to, za kar ga je preteklost 
^kodovala. Skladno z interesom 
'[ovnih ljudi sta se razvijali 

vsebina in oblika izobraže- 
an5a ne samo v sistemu red- 

^Sa šolstva, temveč tudi v siste- 
u izvenšolskega izobraževanja. 
Vzroki, ki so narekovali spre- 

j^embe v oblikah, metodi in vse- 
J'n} dela ljubljanske Ljudske 
r^y°erze> so bili različni. Uprav- 

tovariš Jože Nedog, jih tako- 
anaUzira:

s, "'Oblika in vsebina dela Ljud- 
s*;e univerze sta se postopoma 
J^minjali že ves čas od njene 
stanovitve. Do odločilnih pre- 

ti'utov Pa ie Prišlo v zadnjih 
letih. Dočim je bila prej 

^usmerjena dejavnost Ljudske 
ŽirtVerze na izobraževanje naj- 
a Se§a kroga ljudi kot nekake 
s^>orfne mase, kot bi lahko rekli, 
st ^vnala po bolj ali manj ab- 
jaJaktnih programih ter tako osta- 
. a pri brezoblični gmoti preda- 
k.01 iz najrazličnejših področij, 
UstA* je od tega časa bolj in bolj 
IgJH^rjala na izobraževanje de- 

razreda in skušala za- 
uti njegovim potrebam.

• kongres delavskih svetov in 
jjjJ^jni plenum SZDL sta nalo- 

Ljudski univerzi nalogo, da 
usmeri svojo izobraževalno 

ska nost Predvsem na gospodar- 
litij ^ružbeno-ekonomska in po- 
4mna vprašanja. Neposredno s 
cjjJ1 v zvezi je bilo treba vskla- 
ske ^r°Srame s potrebami delav
ke /f razreda in najti take obli- 
in ki so ustrezale perečim
Proi amim interesom delavca- 
toj ZVajalea, ki je odločilni fak- 
ga v razvoju novega družbene-

kda-tri p']9,1 kmalu so se izoblikovala 
n0 glavna področja dela: družbe- 
str0j, ekonomsko izobraževanje, 
i?0bJ°Yno in poljudnoznanstveno 
si j azevanje. Ljudska univerza 
ko ; Uatvarila programsko politi- 
stem t--razevanja. Uvajala je si- 
cikluatl“na predavanja, prirejala 
lekyYe Predavanj za delovne ko- 
^treh' ^ zvezi z vedno večjimi 
ba-iKj aarni, da se usposobi kar 
ih krog ljudi v delavskem 
stavii Ž^e.nem upravljanju, je se- 
ske a Ljudska univerza študij-

tek tarifnih pravilnikov, zlasti v 
industrijskih podjetjih, pa je že 
uveljavljen, ker so jih že sprejeli 
delavski sveti in so nanje dali 
svoje soglasje tudi pristojni ob
činski organi.

Za ogromno večino novih ta
rifnih pravilnikov, tako tistih, ki 
so že uveljavljeni, kot tistih, ki 
so v razpravi, je značilno pred
vsem dvoje.

Opaziti je, da so se kolektivi 
resno orientirali na nova merila 
za nagrajevanje, to je na merila 
dela. V letošnjem letu je priča
kovati, po dosedanjih grobih oce
nah, da bo skoraj polovica več 
delavcev nagrajevanih po učinku 
kot lani. Kako pomemben je ta 
porast, je mogoče v celoti pre
soditi, če vemo, da je bil odsto
tek delavcev, ki delajo po učin
ku, že nekaj let sem približno na 
isti ravni.

Omenjeni premik v nagraje
vanje po delu in po poslovnem 
uspehu pomeni, da je v kolek
tive praktično prodrlo prepriča
nje, da je zakoličevanje zasluž
kov delavcev v gole tarifne po
stavke in barantanje o tarifnih 
postavkah ekonomsko in druž
beno preživela zadeva. Delavci 
se zavedajo, da je mogoče priti 
do realno večjih zaslužkov ne z 
nominalnim poviševanjem tarif
nih postavk, temveč s tem, da je 
sleherni delavec nagrajen po de
lu: čim več napravi, tem večji je 
njegov zaslužek, ker je večji tudi 
dohodek gospodarske organiza
cije. Tako si vsak delavec sam 
kroji usodo svojega zaslužka.

Res pa je, da v nekaterih ko
lektivih glede tega še niso zado
sti napredovali. Tam bo tudi le
tos večina delavcev prejemala 
svoje zaslužke zgolj v višini ta
rifnih postavk.

KRILATICA O VRABCU 
V ROKI

V takih kolektivih pa kajpak 
najdejo še vedno plodna tla kri
latice, kot je: boljši je vrabec v 
roki kot golob na strehi. Prav te 
krilatice dokazujejo, da v posa
meznih kolektivih še niso res
neje prešli na nagrajevanje po

tehnično in organizacijsko izved
ljivo, ampak predvsem zato, ker 
posamezniki, ki pa so najčešče 
zelo glasni, v takih kolektivih 
niso obračunali s svojimi admi
nistrativno mezdnimi pojmovanji 
in še vedno žive v času obračun
skih plač in plačnih skladov, ki 
so za nas preteklost. V naših po
gojih delitve dohodka je dejan
sko tarifna postavka glede koli
čin negotova zadeva. Zaslužek 
delavcev je odvisen prvenstveno 
od dohodka podjetja. Tarifna po
stavka torej ne pove, kolikšen je 
zaslužek delavca, ampak v kakš
nem sorazmerju sodeluje delavec 
pri delitvi osebnih dohodkov. Ce 
podjetje ne dosega predvidenega 
dohodka, so vse tarifne postavke, 
ki so višje, kot jih more pod
jetje kriti iz svojih sredstev, go
lob na strehi in ne vrabec v roki. 
In obratno, hkrati s porastom 
dohodka gospodarske organiza
cije rastejo tudi delavski zasluž
ki, kar se ne dogodi v primeru, 
če so tarifne postavke istočasno 
tudi že določeni zaslužki.
NEKVALIFICIRAN POSTANE 

KVALIFICIRAN
Na organih komunalne skup

nosti je, da pomagajo delavcem 
v omenjenih kolektivih, da se 
tudi oni izkopljejo iz zakoličenih 
tarifnih postavk in da se jim od
pre možnost, da z večjo storil
nostjo tudi več zaslužijo. Poli
tični aktiv komune naj bi po
novno razgovarjal z delavci ta
kih kolektivov. Poleg tega pa je

pametno, kot so storili ponekod, 
da sta občinski ljudski odbor in 
sindikalni svet k tarifnim pravil
nikom omenjenih podjetij napi
sala opombo, da niso s tarifnim 
pravilnikom uporabljene vse mož
nosti, ki jih podjetje ima za to, 
da bi delavci prišli z večjo pro
duktivnostjo do višjih zaslužkov, 
in priporočila, naj delavski svet 
vse te možnosti v teku leta po
novno prouči ter napravi vse, da 
si s tem izpopolni nagrajevanje.

Vpogled v tarifne pravilnike 
tistih kolektivov, v katerih je še 
pretežna večina delavcev nagra
jevana po času, pa kaže, da se v 
teh kolektivih tudi najdalj zadr
žujejo različne oblike in metode 
uravnavanja ravni tarifnih po
stavk, ki so se pojavile v času 
administrativno določenih obra
čunskih plač in plačnih skladov. 
Gre za to, da v nekaterih kolek
tivih še vedno skušajo poviševati 
osebne zaslužke zaposlenih s tem, 
da jim papirnato popravljajo 
strokovne kvalifikacije, da uva
jajo tarifne postavke v razponu, 
tako da s povprečjem razpona 
skrivajo dejansko raven tarifnih 
postavk, ki je na zgornji meji 
razpona in podobno.

Povsem naravno je, da tako 
prav nič ne povišajo čistega do
hodka podjetja, niti ne sredstev 
za osebne dohodke. Povzroče pa 
nova ekonomska nesorazmerja 
med delavci znotraj kolektiva. 
To se pravi, namesto da bi so
razmerja med delavci ekonomsko

(Nadaljevanje na 13. strani)

S pohodom ob žici okupirane Ljubljane smo minulo nedeljo spet 
proslavljali osvoboditev našega glavnega mesta. Na sliki: pohod 

ekipe starih borcev čez pontonski most

RAZGOVOR S PREDSEDNIKOM OSS LJUBLJANA TOVARIŠEM UROŠEM RUPREHTOM

SREDSTVA ZA STANDARD
SO PRIPRAVLJENAV želji, da se izboljša življe

nje naših delovnih ljudi, so spro
žili sindikati v Sloveniji lani ak
cijo, da bi dajala podjetja in 
komune čim več razpoložljivih 
sredstev za objekte družbenega 
standarda. Ker nas zanima, kakš

učinku, ne zato, ker ne bi bilo ni uspehi so bili na osnovi te po- 

SKUPSČINSKI POROČEVALEC

RAZPRAVLJALI BODO
o sredstvih DOZ in socialnega 

zavarovania
Izjava tovariša Mike Špiljaka, predsednika odbora za
družbena sredstva pri Zvezni ljudski skupščini, »Radu« 

o bližnjem delu odbora
»DOZ in socialno zavarovanje sredstvi, 

imata velika sredstva, na primer Na vprašanje o delovnih me- 
socialno zavarovanje nad 200 mi- todah je tovariš Špiljak dejal, da 
lijard dinarjev, zato bo delo bo odbor zasedal nekaj dni, šele
_ji — j—v, —j.,— i.s raZprava p„ bo pokazala, ali se

bo delo nadaljevalo ali bodo se
stavili posebne komisije.

»Delovnega načrta nismo do-

bude doseženi, kateri problemi za življenjski standard delavcev, šole, otroške ustanove, zdravstvo 
in pomanjkljivosti so ob tem na- Razni problemi so se po vojni za- in tako dalje. V občini Ljubljana- 
stajali, smo se obrnili na pred- radi razširjene reprodukcije in Center pa je ta odstotek celo 
sednika OSS Ljubljana tovariša dotoka novih delavcev še 1 bolj večji. Za objekte standarda so 
Uroša Ruprehta, ki je nekatere zaostrili in sprožili v lanskem določena skoraj vsa sredstva iz 
izmed teh problemov omenil na letu močno politično akcijo sin- proračuna in skladov.«

nameravaIV. kongresu ZSJ ter mu zasta- dikatov, ki smo jo svoj čas ime- _ Katere objekte
vili nekaj vprašanj.

— Čeprav sodi 
okraj med najmočnejše okraje

odbora za družbena sredstva, ki 
se bo začelo 18. maja, še poseb
nega pomena. To bo hkrati tndi 
kažipot za nadaljnje delo tega 
odbora, izkušnja za določanje ločili vnaprej, ker bi radi videli.
metod njegovega dela,« je začel 
tovariš Mika Špiljak.

kaj bo pokazala razprava na 
seji o vsakem problemu posebej.

jejo od razprave odbornikov o 
določenih problemih na terenu, 
ker bodo številni poslanci opisali 
-■ razpravi izkušnje iz svojih

Sve^^srame za člane delavskih Ko je govoril o poročilih DOZ Od tega je odvisen nadaljnji po-

UstaJr^?1- 2e predlansko leto smo 
b^n 0Vlli okrajno šolo za druž- 

" UPfRvljanje.
bostai i °blike izobraževanja so 
VZrcUa'e bolj in bolj razširjene. 
beQo I® bil v tem, da sta druž- 
V0j Opravljanje in njegov raz- 
DroiT,/1.3'3 0<I delavca — hkrati 
či^ ajavca in upravljavca - 
bjeE c ^anja, postavljala pred 
in Za brobleme tako specifične 
hpdnes ane’ ^a ■iim brez pred- 
bozna lzobrazbe in temeljitega 
brobi- ania družbeno-ekonomske 

TrJkat*ke ni mogel biti kos. 
vpras “a se je bilo lotiti tudi 
vpra n.ia kmetijstva, predvsem 
vZgoia n:la družbeno-ekonomske 
bi h i. v°clilnega kadra na držav- 
drugJU^ijskih posestvih in za- 

(N Tuc^ na tem področju 
adaljevanje na 10. strani)

in socialnega zavarovanja, ki stopek z zbranim gradivom, ki 
sta jih predložila odboru, je to- ga bomo morda predložili plenu- 
variš Špiljak poudaril, da so iz- mu Zvezne ljudske skupščine.« 
črpna, vendar tndi preobširna. Poudaril je, da mnogo pričaku- 
Vsekakor jih bo odbor uporabil 
kot osnovno gradivo.

»Pričakujemo,« je izjavil to
variš Špiljak, »da bodo povablje
ni predstavniki DOZ in social- okrajev in mest. 
nega zavarovanja v krajši obliki Tovariša Špiljaka smo vpra- 
razložili svoje probleme, člani šali. kaj meni o predlogih, po- 
odbora pa bodo na osnovi poročil danih na zadnji seji odbora za

, novali akcija dveh tretjin. Ta ak- graciiti občina Center iz teh sred-
Ijubljanski cija je bila v začetku politična S(;ev?

parola, ki so jo pozdravili in pod- »Precejšnja sredstva so name- 
prli delavci in vse politične orga- njena gradnji Veleblagovnice za 
nizacije. Njen namen je bil pre- hotelom Union) kjer bo urejena 
krniti z dosedanjo prakso, da se samopostrežba. Pri bivši Klavnici 
vlaga večina sredstev v razširje- bodo uredili trg na debel0; v
no reprodukcijo in preusmeriti novoustanovljenih stanovanjskih

pa servisne službe. S 
bodo razširili in 
trgovsko mrežo,

investicije v objekte družbenega skupnostih 
standarda. Pri pojasnjevanju te temi sredstvi 
akcije so se sindikati odločno po- modernizirali
stavili na stališče, naj neposredni podprli deficitne obrti, napeljali 
proizvajalci sami odločajo, ah ho- nizkonapetostni tok, uredili obra- 
cejo imeti sodobno urejeno šol- te družbene prehrane, zidali novo 
stvo, zdravstvo, servisno službo, §0j0 ^d
več stanovanj, ali pa se zavestno Pri 'izkoriščanju sredstev za 
odpovedo vsemu temu in se na- standard pa seveda nastajajo 
dalje ustvarjajo določene kapaci- mnoge težave, predvsem primanj- 
tete Pri tem pozabljajo, da za kuje tehničnih dokumentov, po- 
standard ne bodo dobili sredstev nekod tudi načrtov« 
drugje. Jasno se je povedalo, da ta ^ , .........
akcija pomeni omejevanje doto- , “ Kal™ se v te) akciji sindi- 
ka dodatne delovne sile iz kme- ^a,to,v Y .eda na komune, kjer
tijstva, ki tudi zavira hitrejši 
dvig življenjskega standarda v 
teh središčih. Čeprav niso rezul
tati te akcije na zunaj še vidni, 
nam podatki kažejo, da je bilo

sploh ni industrije ali pa je slabo 
razvita, kmetijstvo pa zaostalo? 
Kako se rešuje vprašanje brez
poselnih?

»Ce hočemo govoriti o stam-
danih na razpolago 80 Vo razpo- dardu v teh komunah, moramo
ložljivih sredstev podjetij in ko
mun za potrebe standarda. To 
pomeni, da se je naša investicij
ska politika v industrijsko raz-

reči, da predstavlja za te prebi
valce standard že zaposlitev sa
ma. Sindikati so se postavili na 
stališče, da je treba tudi v teh

in razlage razpravljali.«
Na vprašanje, kakšen je po

men seje, sklicane za 18. maj, je bodoče delo.

družbena sredstva. Dejal je, da 
bodo ti predlogi orientacija za Uroš Rupreht

vitih komunah popolnoma spre- komunah razvijati gospodarstvo 
menila, saj vemo, da smo prejš- in dvigati življenjski standard 
n ja leta vlagali isti odstotek delovnih ljudi. Toda ta napredek 
sredstev za razširjeno reproduk- bi bilo nespametno doseči z grad- 
cijo. S takšno politiko smo do- ni<> industrije, če zanjo ni objek-

tovariš Špiljak odgovoril, da je 
to pravzaprav prva delovna seja

državi, so življenjski in delovni segli, da je plan ljubljanskega tivnih pogojev, pač pa z razvo-
»Prav tako smo pričakovali, pogoji delavcev v nekaterih nje- okraja za letos v odstotkih na- tem kmetijstva, živinoreje in go

da bodo odborniki dali nove govih komunah še zelo težki. Ka- slednji: za razširjeno reproduk- zdarstva, ki je zaostalo in raz-
in da bo odbor hkrati s pronče- predloge, vendar doslej še nismo teri problemi so se v tej akciji cijo dajemo 17 °/o sredstev, za 
vanjem problemov DOZ in so- dobili nobenega. Verjetno bo ob sindikatov začeli reševati?
cialnega zavarovanja določil tndi zaključku podanih nekaj novih 
svojo nalogo in namen, da bo po predlogov za prihodnje delo od- 
svojih močeh prispeval kot organ bora,« je tovariš Mika Špiljak 
za nadzorstvo nad družbenimi zakljnčil izjavo.

»Kakor vemo, so imela neka- stinstva in obrti 27 '/o, 
tera središča v našem okraju že ko gre 56 “/o sredstev 
pred vojno nekaj industrije. To- vanjsko
da kapitalisti niso ničesar storili te standarda, kot so na primer

drobljeno, na osnovi kooperativ- 
kmetijstvo, razvoj trgovine, go- n€§a združevanja na najvišji 

, medtem stopnji. Kajti le tako je mogoče 
za stano- doseči večjo produktivnost, večjo 

vanjsko graditev in druge objek- zaposhtev in s t°m višji življenj-
(Nadaljevanje na 2. strani.)



Privlačnost sindikata
pogoj za širino in množičnost

Od vsega tega so odvisni moč, 
ugled in privlačnost Zveze sin-

Zvišanje števila sindikalnih komunalnih vprašanj. Privlačnost maga odpraviti škodljive, nega- 
članov v obdobju med tretjim sindikatov je neposredni odsev tivne pojave v delovnih kolekti- 
in četrtim kongresom za zviša- njihove splošne dejavnosti in vih in komunah, 
nje organiziranih od 63.3 % stališč, ki jih zavzemajo do Posebni sestanki z heorgani- 
skupnega števila zaposlenih v le- skupnih in posamičnih proble- ziranimi delavci, ki naj bi vsak 
tu 1955 na 72.7 % v letu 1958 je mov. Odvisna je tudi od njihove zase povedali, zakaj niso sindi- 
tako absolutno kakor relativno pripravljenosti in vztrajne skrbi kalni člani, bodo pokazali, kaj je 
pomemben uspeh, ki ni le posle- za neposredne potrebe delavcev treba storiti, da se bodo tisoči 
dica naraščanja števila delavske- in nameščencev, kaže se v tem, vključili v sindikalno organizaci- 
ga razreda, temveč tudi posledi- da sindikati ne dovoljujejo kršit- jo in sodelovali v njenem priza- 
ca vpliva sindikatov. Vendar ne ve norm in predpisov o delov- devanju za izboljševanje delov- 
moremo biti zadovoljni, saj je nem razmerju, v tem, da zagoto- nih in življenjskih pogojev de- 
izven sindikalnih vrst še nad 700 vijo individualno zaščito vselej, lovnih ljudi ter za zgraditev so- 
tisoč delavcev in nameščencev, kadar je potrebna, in da imajo cializma.

Tolikšno število neorganizira- razumevanje za prošnje in pri- 
nih pa ni le notranje in organi- tožbe, 
zacijsko vprašanje, temveč širši Poglabljanje in krepitev tega dikatov Jugoslavije, kar potrjuje- 
družbeno-politični problem, za- čuta za vsakdanje skrbi in teža- jo tudi besede tovariša Svetozar- 
kaj dejstvo je, da je znatno šte- ve posameznih članov je še po- ja Vukmanoviča-Tempa, ki je v 
vilo neorganiziranih delavcev sebnega pomena, zakaj članstvo poglavju svojega referata o tem 
družbeno bolj reaktivno, slabše se v primeru raznih nepravilno- vprašanju^ poudaril nujnost 
sodeluje pri upravljanju podjetij sti in s svojimi osebnimi proble- >>... privlačnosti Zveze sindikatov 
in se teže znajde v zapletenem mi po navadi najprej obrne na Jugoslavije kot ene najbolj mno- 
družbenem razvoju. Od tod tudi sindikalno organizacijo. Ta pa žičnih družbeno-političnih orga- 
potreba po aktivizaciji sindikal- pogosto ni prapravljena pomagati, nizacij naše dežele za vse ljudi, 
nih organizacij za temeljitejše vodstva ali posamezni voditelji ki so v delovnem razmerju, za 
reševanje teh problemov, ker je sindikalnih organizacij se le ne- proizvajalce in neproizvajalce, za 
razumljivo, da je vključevanje radi ukvarjajo s ' takimi rečmi, nameščence in intelektualce, ki 
delavcev v sindikat postopen ker imajo polne roke dela z -ve- imajo v Zvezi sindikatov Jugo- 
proces. likimi« vprašanji proizvodnje, slavije enotno organizacijo, zno-

Četrti kongres je dal tudi na- storilnosti, delitve dohodka i. traj katere morejo in morajo re- 
potke za uspešno izpolnjevanje pod. Ne kažejo razumevanja za ševati vse svoje probleme, si vza- 
teh nalog. Odstraniti je treba »osebne-«, probleme, za -drobne« jemno pomagati in se v medse- 
predvsem 'naslednje slabosti: de- reči- To pa seveda škoduje ugle- bojnem sodelovanju razvijati kot 
lavce smo pomanjkljivo sezna- du vodstva in organizacije. De- enoten delovni kolektiv naše de- 
njali z rezultati sindikalnega de- lav« upravičeno pričakujejo, da žele. 
la (v podjetjih in komunah mar- so, sindikati organizacija, ki vse- 
sikaj rešujejo uspešneje prav za- podpre pozitivno, pravilno 
radi dejavnosti in pobude sindl- ravnanje, hkrati pa obsodi in po- čimo to misel, 
katov, delavci pa tega pogosto ne

Preostane le še. da čimprej 
in v čim širšem obsegu uresni-

Dj. R.

vedo); premalo smo si konkretno 
prizadevali, da bi včlanili čim- 
več delavcev (c^elavci pogosto sa
mi poiščejo pisarno sindikalne 
podružnice ali sindikalnega funk
cionarja, da bi se vpisali v sin
dikat); nekatera vodstva v sin
dikatih in komunah si premalo 
prizadevajo za vključevanje ne
organiziranih in prepuščajo to 
skrb skoraj izključno izvršnim 
odborom podružnic; za to vpra-

Stirinajst milijonov za
ODDIH IN IZLETE

O ZDRUŽITVI TRGOVSKIH 
PODJETJI V TRBOVLJAH

Na zadnji s-eji je osrednji DS je- Na zadnji seji ijudskega odbora 
seniške žeJezarne namenili iz sklada v Trbovljah so skoraj največ govo-

šanje se kampanjsko zanimajo le skupne uporabe sindikalni organlza- rut o združitvi sedanjih treh trbo-
nrpd skiinščarnmi in knnnrpci nn dJi.29 milijonov dinarjev. veljakih trgovskih podjetij. O zdru-pred skupščanimi in kongresi, pa ’ Ker je med železarji vedno večje že^razoraVlIailT1 nriBadetfIro-
se takrat brez temeljitejše anali- zanimanje za,prijetno in ceneno le. l ktl l . avetpz blagovni nroroet
ze in ne da bi zadovnliivn do- tovanje, je sindikalni odbor iz pre- Jektivi in svet za blagovni promet." f Dl zadovoljivo do- J tih aredstev namenill ve6 uot 10 mi- Na menili, da se doslej še n. v . - jetih aredstev namenil1 več kot ___
jen pomen te naloge. lljonov dinarjev za organizacijo le- dovolj upoštevalo teženj in mnenj

Privlačnost sindikata je od- tovanj. Letos bodo jeseniški železar- potrošnikov. S specializacijo trgovin, 
visna tudi od zannania ki on j* in njihovi svojci prijetno in po- ki je predvidena ob morebitni zdru-

_____ . .. J . čemi letovali v svojem počitniškem žitvi, se bodo nekatere poslovalnice
sindikalna organizacija uživa pri domu v Crikvenici, v dobro ureje- s potrošnim blagom precej oddaljile 
delavcih. To zaupanje pa sl or- nem počitniškem taborišču v Blagra- 0ltJ de,a potrošnikov. Ljudski odbor 
ganizacija pridobi le z vsakda- du ln v domu Otokarja Keiševanija je členil, da se razprava preloži in 
njim delom, s konkretnimi remi- LSf UL Lm kmni-o temeljijo proeJi

imd bolehnimi. Za domu.

7 dniPredsedstvo sindikata kemič- je treba učni program šole do- 
nih delavcev Slovenije je raz- polniti z družbeno ekonomsko 
pravljalo o nekaterih proble- problematiko, 
mih glede sestavljanja tarifnih y Ljubljani je imelo pred- 
pravilnikov. Na seji so se tudi sedstvo OSS sejo, na kateri so 
dogovorili, da bodo imeli zdru- obravnavali zaključke IV. kon- 
žitveni plenum sindikata ke- gresa ZSJ in sklenili, da bodo 
mičnih, rudarskih in metalur- 0 njih razpravljali v širših 
ških delavcev 23. maja letos. sindikalnih aktivih po občinah.

V Ljubljani je bil 14. maja Na seji so tudi govorili o situa- . .. , d konferenco
plenum Republiškega odbora ciji glede tarifnih pravilnikov ^c°an31^aen Konieren

in obravnavali zaključno poro- 7°^!,

v sindikatih

upokojencev Slovenije. Po po
ročilih predsednika in tajnika čilo o seminarjih za sindikalne V ZVeZ----  „„„—mAhmt-nUt-o TTorUvrtrTli cn rln ip s tarummi pravuniKi.

Pri OSS Gorica je pred
odbora so prisotni razpravljali odbornike. Ugotovili so, da je 
o raznih problemih v zvezi s bilo na 32 petdnevnih seminar- 
pokojninami. Skoraj vsi disku- jih 896 sindikalnih odbornikov, kratkim zasedala okrajna ko- 
tanti so poudarjali potrebo po Imeli bodo še tri seminarje za misija za potrjevanje tarifnih 
enotnih pokojninah. Sprejeli so odbornike podružnic javnih de- pravilnikov na območju okra- 
tudi predlog, da se v tem srni- lavcev. Nadalje so sklenili, da ja. Obravnavali so osnutke de- 
slu spremeni 218. člen Zakona bodo uredili vse potrebno v setih tarifnih pravilnikov in 
o pokojninah. . zvezi z vpisom v srednjo dopis- šest izmed njih zavrnili, ker

V Gorici je bil XI. t. m. tu- no ekonomsko šolo in govorili niso bili v smislu načel sindi- 
di posvet vseh sekretarjev'ob- 0 akciji, s katero naj si žago- katov. Sklenili so, da bo ko- 
činskih komitejev z OSS Go- tovijo sredstva za gradnjo Do- misija skupaj z zbornicami na- 
rica o vprašanju tarifnih pra- ma sindikatov. redila analizo tarifnih pravilni-
vilnikov. Ugotovili so, da so Pri OSS je pred kratkim za- kov trgovskih, gostinskih in 
člani ZK premalo delali na sedala tudi komisija za gospo- obrtnih podjetij, 
vprašanjih tarifne politike, darstvo in tarifne pravilnike. Na seji Tajništva republi-
Sklenili so sklicati sekretarje Obravnavali so 12 predloženih škega sveta ZSJ za Slovenijo, 
osnovnih organizacij OS po tarifnih pravilnikov. Potrdili so ki je bila v petek, 8. maja, so
podjetjih in občinske sindikal- jih osem (Usnje - Ljubljana, razpravljali predvsem o nalo

gah v zvezi s potrjevanjem ta-ne svete. Na teh posvetih bodo Induplati — Jarše, Predilnica 
obravnavali politiko na|rajeva- Litija, LEK - Ljubljana, TOKO rifnih pravilnikov. V kratkem 
nja po učinku. — Domžale, Brest — Cerknica in času, ki preostane za priprav-

Organizacijsko politični od- Veletekstil - Ljubljana), pra- ijanje in potrjevanje tarifnih 
bor pri RS ZSS je imel 12. ma- vilnika Color — Medvode in pravilnikov, se morajo za to 
ja 5. sejo, na kateri so govo- podjetja Ljubljana-Transport so pozanimati vse družbene orga- 
rili o vprašanjih združitve sin- vrnili podjetjema v popravek nizacije in ne le sindikati. Pri 
dikatov rudarjev in metalur- i*1 v ponovni postopek, zavrnili delu naj bi sodelovali tudi ob- 
gov z delom sindikata kemičnih Pa 80 tarifna pravilnika Me- činski ljudski odbori, zlasti pa 
delavcev o združitvi dela ke- lodije — Mengeš in Kemične zbori proizvajalcev. Vse to je 
mičnega ’ sindikata - podjetij tovarne Moste. potrebno zato, ker bo od do-
industrije papirja z grafičnim, 12. maja je bilo okrajno po- brih tarifnih pravilnikov, ta- 
o združitvi sindikata kmetij- svetovanje z vsemi občinskimi kih, ki bodo _ uveljavili nagra- 
skih delavcev s sindikatom ži- sindikalnimi sveti o vprašanju jevanje po učinku, odvisen tako 
vilske industrije ter o federaciji počitniške dejavnosti. Na seji gospodarski napredek kot živ- 
sindikatov uslužbencev javnih so bili navzoči predsedniki ko- Ijenjska raven zaposlenih. Na 
služb. Dalje so sklenili pred- misij za oddih in razvedrilo pri isti seji so razpravljali tudi o 
lagati RS ZSS, da skliče pred- občinskih sindikalnih svetih oz. izkoriščanju sredstev, ki so jih 
sednike posameznih republiških tajniki občinskih svetov, kjer podjetja namenila za družbeni 
odborov, ki bodo vstopili v fe- teh komisij ni. Govorili so o na- standard in o komunalnih pro- 
deracijo, da bi se podrobneje logah sindikatov v zvezi s for- blemih.
pogovorili o organizacijskih, miranjem in krepitvijo počit- V Kopru je bil pred dnevi 
političnih in drugih vprašanjih niških skupnosti ter o nalogah sestanek komisij občinskih sin- 
okrog združitve oziroma fede- v zvezi z oddihom delavcev, dikalnih svetov in občinskih 
racije. Nadalje so govorili o urejanju ljudskih odborov, ki so zadol-

Tajništvo RO lesnih delav- izletniških točk v okolici Ljub- ženi za pregled tarifnih pravil- 
cev je imelo pred kratkim sejo, ijane in o delavsko športnih nikov. Sklenili so, da bodo ko- 
na kateri so govorili o poteku igrah. misije v bodoče začele z delom
dela v zvezi z ustanovitvijo šo- Pri OSS Maribor je bila že pri pravilnikih, ki so dani v 
le za gozdne delavce v Postojni, pred dnevi seja okrajne komi- razpravo, ker si bodo na ta na- 
Sola naj bi vzgajala predvsem sije za potrjevanje tarifnih pra- čin olajšale delo. Kljub temu, 
kvalificirane delavce, za ostale vilnikov. Dogovorili so se, da da je Okrajnemu sindikalnemu 
pa bi prirejali seminarje. V pri- bodo do 16. t. m. izdelali ana- svetu predložilo tarifni pravil- 
pravah za ustanovitev šole se lizo tarifnih pravilnikov po do- nik samo eno podjetje — lesno 
je pokazalo, da je treba urediti ločenem kriteriju za vsa večja podjetje »Javor« v Pivki — ugo- 
vprašanje nomenklature pokli- podjetja na območju okraja. Do tavljajo, da mnoge gospodarske 
cev gozdnih delavcev. O tem je ponovne seje bo vsaka skupina, organizacije podcenjujejo pri- 
razpravljal tudi Republiški od- na katere je komisija razde- pravljalni postopek in ekonom- 
bor in sprejel ustrezni predlog, ijena, zbrala podatke, na osnov- sko dokumentacijo, čeprav je 
ki bi ga bilo treba uveljaviti v vi katerih bodo sestavili obši- to osnova za izdelavo-dobrega 
vsej državi. Sklenili so tudi, da ren referat. Sklenili so sklicati tarifnega pravilnika. " "B. B.

Novi sindikalni voditelii
upravičencev.

za-
več

NOVATORSTVO V JESENIŠKI
Železarni

V jeseniški železarni je precej 
novatorjev in racianalizatorjev. Od 
osvoboditve sem je bilo prediložemo 
v oceno in Izvedbo že veo kot 1250 
koristnih tehničnih izboljšav. Le-te 
so prinesle kolektivu velike koristi in 
večmilijonski prihranek. Lani je bilo 
uspešnim in prizadevnim avtorjem 
tehničnih izboljšav izplačanih več

Sredstva za standard pripravljena
(Nadaljevanje s 1. strani) trebno tem komunam nuditi po- biti tako izdatna, da bi rešila tudi podjetje o tem že razpravljalo i®

v~ sSi?er8t^£d'lL?hkSa? in »Mislim da bi to edino pomoč zaostalost prebivalstva in drugo, stanovanj za svoje delavce aU 
. *?Jf- nn ni- mhko n dn neke mere^ain- T.a P°moc Je predvidena tudi v kak objekt splošno družbenega

moč in kdo naj jo daje? druge probleme, kot je kulturna izdelalo svoj načrt za gradnje

,„SSX £, » ~r- klasiCne obrti (tu misltoo na lahko nudila do neke mere nain- okraJnenTnierthi. kier s« tudi ig pomena, ne d. bi prt „m ,ode-

A, »»SBVtfS: K” e,”?,”^.1 perSw f“h” om^g^odVrS tvoS t*«* ™>dar ne fovaio z’ ohbtoo, S gV.fe „T«večja, je določil za nagrade 2,400.000 komune), ki pa nima perspektive, v ten Komunan oap dj. j y kiaslgnem smisiu da se vzame bi se posvetovala s nodietii tud' 
dinarjev pa tudi bistveno ne vpliva na podružnice. To bi bilo tudi njim , .. . . ’ . ,. . ® pnajetji, ru

v podjetju imajo posebno oce- standard.« v korist, saj je delovna sila na p^’^ iluifmn lzdflala svo:l aacrt Ponekod5®
.................................................... licu mečta odnadli na bi tudi Popolnoma jasno je, da bodo mo- podjetja in občine svoje načrtenjevaJno komisijo', ki pregleda iz- ,-zadruin. koop^ncil. n« licu met., odpadli pa bi tudi SrtSTobSm, ki nh™n S rSidiTa,ZlSJiTbodo P»sajTtanssiJ«« mSUSsu k ssssz 5S&

France Jamnik, 
predsednik RO sindi
kata delavcev kultur- 
no-umetniških ustanov

Tovariš France Jamnik se je 
rodil leta 1921 v Ljubljani. Po 
maturi se je vpisal na univer
zo, kjer je najprej diplomiral 
na filozofski fakulteti, nato pa 
še na Umetniški akademiji na 
oddelku za režiserje. Kot asi
stent režiserja, svetovalec in 
režiser se je uspešno udejstvo
val v Operi in Drami, pri Tri- 
glav-filmu in Obzorniku, kjer 
je sodeloval ali posnel nekaj 
celovečernih umetniških (Ves
na, Dolina miru) in dokumen
tarnih filmov (Hrastniški stek
larji — zanje je dobil zvezno 
nagrado) in pri televiziji. Zdaj 
pripravlja snemanje celovečer
nega umetniškega filma.

Ko je študiral na univerzi, 
se je vključil v SKOJ In aktiv
no sodeloval v levičarskih štu
dentskih organizacijah, poseb
no pa v Slovenskem klubu in 
pri reviji Slovenska mladina, 
ki je bila pod neposrednim 
vplivom Partije.

Leta 1941 je postal aktivni 
član OF. Naslednje leto so ga 
fašisti odpeljali v internacijo. 
Po kapitulaciji Italije se je vr
nil v Ljubljano in nadaljeval 
aktivistično delo v OF.
) Po osvoboditvi se .'e začel 
ukvarjati z raznimi amaterski
mi kulturno-umetniškimi gru
pami, kot so Kajuh, Tone 
Tomšič, leta 1957 pa je postal 
predsednik dramskega sveta 
pri Zvezi Svobod itd.

Kljub aktivnemu in uspeš
nemu poseganju v kulturno 
življenje pa se kot predsednik 
Republiškega odbora sindikata 
delavcev kulturno umetniških 
ustanov mnogo ukvarja tudi s 
sindikalnim delom, posebno s 
problemi družbenega upravlja
nja in aktivizacijo članstva v 
teh ustanovah. \ RE

POVSOD USPEHI
sindikalne podružnice »Gradbenika« v Izoli

Sedem sto delavcev gradbene- tvorno gradivo pri njenem delu
ga podjetja »Gradbenik« v Izoli, Ni čudno, da imajo številne ko- besedo omogočiti delavcem vpo- katov?

.^SJi^u0!o Bo-
- Ali je prišlo med podjetji pri pojasnjevanju in vsklajeva' 

in komunami do trenj pri zdru- nju različnih interesov lahko od' 
ževanju in izkoriščanju sredstev, igrajo sindikati važno vlogo.« 
ki so namenjena za dvig življenj- _ v podjetjih in komunah S«
v v.6®? standarda delavcev in osta- v]0žene precejšnje vsote v neraZ' 
ih delovnih ljudi v njihovi po- po^e^ fonde. Za kakšna sred' 

hticno teritorialni enoti? Kako se stva pravzaprav gre? 
različni interesi vsklajajo in >>Res ie v tiih in kamu' 

podružnice, ki želi tudi s tiskano kakšna je pri tem vloga sindi- nah jc 1 prec^j nerazporejenih
sredstev. Toda ta sredstva n's®

ki
74

so trenutno razkropljeni na misije sindikalne podružnice pol- gled v celotno poslovanje in »Predvsem moram poudariti, razporejena zaradi tega, ker :il1
gradbiščih, čuti v vsakem ne roke dela. Ureditev doma od- upravljanje podjetja.

ukrepu in odloku podjetja pri- diha v Logu pod Mangartom, re
da je bila ta akcija politično tako ne vedo kam dati, temveč zato-

tam, kjer so uprava, organi de- so le del obsežnih uspehov pri- 
lavskega samoupravljanja in sin- zadevnih komisij.

Povezava in tesno sodelovanje močna, da ni prišlo do nasproto- ker so v ta sklad vtaknili sred'
sotnost in moč svoje sindikalne dno oskrbovanje članov sindikata sindikalne organizacije z upravo vanj, da se sredstva združujejo, stva, ki so namenjena za stan-
organizacije. Odveč bi bilo po- z ozimnicami, zavidljivi uspehi in organi delavskega samouprav- Kjer ni bilo med podjetji in ob- dard in se začasno ne morejo iž'
jasnilo, da je to mogoče samo na športnem področju in drugo, Ijanja je v podjetju »Gradbenik« , činami sodelovanja pri določanju, koriščati, ker ni načrtov za oh'

' • - -------- ------ 1 J- — ----- '---- —= tisto, kar zagotavlja uspehe da- za kaj naj se ta sredstva upora- jekte, v katere bi jih investiral''''
nes, še bolj pa jutri in pojutriš- bijo, je prišlo do nesoglasij. Do- _ Ali ni nevarnosti, da bi 80 

Uspeh, da je "»Gradbenik«^ pr- njem. Boro B. godilo se je namreč, da je kako zaradi tega ta sredstva uporab'
—, ... gradbeno podjetje na Kopr- Ijala v kake druge namene?

kI ie pra'................................... .... j

dikalna organizacija enakovredni 
partnerji. Se več: delež, ki ga 
prispeva sindikalna
-Gradbenika« v prizadevanju za vilnik, je tudi v veliki meri pri- 
boljše pogoje dela, za boljšo or- pisati aktivnemu delu sindikalne
_  f  -Jf * r J X 4 4 rf o v\ 4 rr /i ■? TT r-\ 4ganizacijo dela in višji zaslužek organizacije. Le-ta je delala ves 
delavcev, presega običajni okvir, čas dosledno po navodilih sindi-
v katerem ta množična organi- kalnih organov občine in okraja.
zacija uveljavlja svoje pobude. Z geslom »Doseči, da bo zaslu-

»Zares zaslužijo vso grajo žek čim bliže prizadevanju posa- 
tam, kjer zaradi nedelavnosti meznika« so se pri »Gradbeni-
vodstev sindikalnih organizacij ku« izognili visokim in uravnilov- 
prikrajšajo člane kolektiva za skim tarifnim postavkam.
uveljavljanje številnih pobud, ki Sindikalna organizacija je sto-
pomagajo često urediti tudi naj- rila tudi vse, da bi se v podjetju 
bolj zapletena gospodarska, ka- ustalila delovna sila. Fluktuacija
drovska in druga vprašanja,« je je še pred nedavnim zelo ovirala 
menil predsednik sindikalne po- boljšo organizacijo dela. Razne
družnice
Škrjanc.

»Gradbenika« Ivan ugodnosti (n. pr. tri brezplačne 
vožnje v enem letu, brezplačni 

Le s pomočjo resnega priza- dopust za delavce, ki to želijo 
devanja celotnega vodstva sindi- zaradi razmer doma itd.) so na ^ 
kalne organizacije je moč uvelja- predlog sindikalne organizacije 
viti njen vpliv. Tesna povezanost že usvojili. Menijo, da bodo že 
kolektiva, redni skupinski sestan- v letošnjem letu ustalili delovno 
ki po številnih deloviščih, spre- silo.

Tudi bilten, ki ga bo izdajala 
uprava podjetja vsak mesec, je

infLVA gu7ai-rvjvicu.oiv.iixu vrpvflU tl v vaj ,
gisiM bodo skušali in morda pon e ko® 

tudi uspeli usmeriti ta sredstV" 
j drugam, kar pa se doslej še ® 
•1 zgodilo. Vsi, predvsem pa sinp1” 

kati, se morajo boriti proti tisti1®] 
ki pravijo: načrtov ni, pa nada' 
ljujmo s staro politiko. MisU®1’ 
da je bolje počakati na načrt®] 
Ne smemo dopustiti, da bi s t®1® 
diskreditirali akcijo.«

— Se Vam ne zdi, da obstal 
tudi nevarnost, da bodo pote®” 
ko bo »vihar«, ki ga je sproz® 
ta akcija, mimo, začela podi®*3., 
in občine po starem gospodarit'] 
O tem »viharju« ponekod tu 
tako govore. .

»Tega jaz ne mislim, ker se 
prepričan, da je bila s to akc'l_
dosežena tista prelomnica, ko

jemanje pobud iz vrst delavcev 
nudijo vodstvu sindikalne orga
nizacije »Gradbenika« obsežno in rezultat prizadevanja sindikalne

,, , delovni ljudje spoznali, da so 1’
V Slovenskem Primorju so postala mesta za večje gradnje že kar dana sredstva, katera lahko P 
pretesna. Niso redki primeri, da morajo postaviti zato temelje lastni presoji uporabljajo. To P8 
večji novi stavbi kar med vinograde in oljčne nasade. — Na sli- je zelo važen moment ki bo °®e" 

ki: graditev tovarne igrač »Mehanotehnika* v Izoli mogočil vračanje na staro.

O DELAVSKA ENOTNOST — štev. 19 — 16. maja 1959



OB OBLETNICI SMRTI DJURA SALAJAKONČNO: HITREJŠA IN CENEJŠA
GRADITEV STANOVANJ

Z naši! ulic izginevajo pojavi, ko je na vsakih petdeset pa novih dvanaist miliionov zid- 
Takšn^ dr^Sa g™<?ben° podjetje zidalo stanovanjsko poslopje, ne opeke. Razen tega so v pod- 
Takšna razdrobljenost draži graditev. Zdaj čedalje bolj jetju »Gradis« zgradili naprave
nosfonH k°m-PlekSnt ’ Y bl“kih po pet’ deset, petnajst ali več za proizvodnjo posebnih blokov, 
P unri!t žStem kr?;JULTo omogoča boljšo organizacijo dela iz katerih smo lani sezidali 250, 
kontSano0^f0rab° CT’ S-}rojev„in ^elovne sile> pa tudi letos pa bomo 500 stanovanj, 
stanovi? V gradben.Istv“- Rezultat ni izostal. Cene Sredstva, ki so jih poprej vlagali
stanovanj se nizajo, gradbeni roki so se v primerjavi s po- v prevoz, so nam zdaj zagotovila 

jem pred štirimi leti skrajšali za polovico. lastno proizvodnjo opeke.
Tistf ki^e rlimaio^tanovania^^n "nhi-stoparn<? po “jej; Tudi gradbeno mizarstvo smo iisu, ki se nimajo stanovanja, so lahko optimisti, zakaj racionalizirali Poomi cmo „no

»“eTdCa/Sii1"”™ "■ “• ■» — SE ™,a vrf™ ‘S

lianiVSS„Tn”s™rev1ft1f' »'"“"V, WU,,' S.Tna^SVaSaijam, Zagrebu in Sarajevu, kakšen napredek pri graditvi sta- tega naročamo opremo za era H

b,1‘
PftANC BROBEZ, podpredsednik ljubljanskega ljudskega odbora:

nah, zato lahko lesna industrija 
organizira množično proizvodnjo 
in marsikaj prihrani. Uvedli smo 
tudi tipizacijo konstrukcij, stop
nic, sanitarnih vozlov, podov in 
drugega. Težave imamo le še s 
končnimi izdelki za električne,

_ vodovodne in druge naprave,
dli ljubljanskem okraju si že tate kakor prej, hkrati pa prihra- V prihodnje bomo posvečali 

časa. prizadevamo za bolj nijo mnogo materiala, orodja in posebno pozornost stanovanjske
mu zadružništvu. Na to nas med 

Gradbeni material je za nas še drugim navajajo tudi nedavno

OOBSO PROJEKTIRANJE
tonalno in hitrejšo graditev strojev.
ianinVa+'’’ za^0 Pre<3pisi 0 usmer- Graoueui maienai je za nas se urugim navajajo tuai neaavno ■
so ..stanovanjske graditve, ki vedno velik problem. Do nedav- izdani predpisi s stanovanjskega |
leta 11 ,lzsn v začetku lanskega nega smo uvozili 16 do 17 mili- področja. V razvoju stanovanjske-
sPfem nih> Povzro^lll posebnih jonov zidakov letno, v glavnem ga zadružništva smo že doslej

fnemb. iz Vojvodine. Samo za prevoz dosegli zelo lepe uspehe. Držav-
Erpa.-fPred nokaj leti smo začeli smo plačali pet dinarjev pri ope- Ijani sodelujejo pri polovici sta-04,cUiir.l n ra TTolilz-il-i <-,1-« TVT<-\ l-i _ 1 • zi /-V ■% . . ............... -. .
Vih skorajda ni. Vsa leto. Ta sredstva smo zdaj vlo- z dvajset, drugi pa s petdeset od- 
Cprt,- , c,a’ tista ob Savski žili v rekonstrukcijo opekarn. Ko stotki. Skupno gradimo mi osfem-Cesti j, i7’ zui v ies.onsiruK.cijo opeKarn. ivo stoiki. tiKupno graaimo mi osem-
lar . ^akor ona v Šiški, na Pru- bodo opekarne • obnovljene, bomo deset, v zadrugah zbrani držav- 
j0 »tn °b Roški cesti, ki zavzema- imeli enajst milijonov zidakov Ijani pa petnajst odstotkov Sta
lini, ^ postotkov naše celotne sta- več, po zgraditvi nove opekarne novanj.«
‘panjske graditve, smo odprli že 

Pred nekaj leti.
Po petletnem planu naj bi KOJO, podpredsednik mestnega 'sveta ljudskega odbora

jedili v ljubljanskem okraju do Sarajevo:
“l- leta 7800 stanovanj, od tega 

o v mestu 6300. Lani smo do
dali 1200 družinskih in 300 sam- 
Zg stanovanj, letos pa bomo 
^adili 1400 stanovanj za druži- »Pri stanovanjski graditvi je nem področju. 
gr i? 380 za samce. Za družine doseglo Sarajevo lepe uspehe. Končni rezultat: cena graditve 
nov010 Predvsem dvosobna sta- Naši napori niso bili zaman. Kon- se je znižala od 30.000 do 40.000 

?nja> za samce pa sobe ho- centrirana graditev je bila edina dinarjev na 28.000 dinarjev pri 
dvR _®a. H?a’_v katerih _ sta po pot, ki nam je zagotavljala, da kvadratnem metru. V to ceno so

Sodelovanje projektantov in izvajalcev

r® Postelji. Graditev dobro na- bomo čimprej prišli do stanovanj, vračunana gradbena in obrtni
^jšnfa
n!yduie> občutno hitreje kot zato smo ustanovili veliko grad- ška dela, notranje instalacije,
smo ^ .^a' Petnadstropno hišo bišče »Grbavica« še pred izidom centralno gretje in vsa komunal
ne? iPre^ gradili dve, tri ali še predpisov o usmerjevanju stano- na dela vključno s prometnimi 
štiV • zda-* Pa ■*'e dvanajst do vanjske graditve.štir- lc.c’ Pa le dvanajst do vanjske graditve. zvezami in zelenimi nasadi.

,m<secev- Dvosobno sta- Zaradi stanovanjske stiske je Te rezultate smo dosegli po 
š6 “"J® P® PreJ stalo 3 do 5 ah Sarajevo v dokaj težjem položa- zaslugi tipiziranih načrtov, sodohj- 
stane i « dlI?^jeV’z1aj pa j« kot druga mesta. Večina na- nega gradbenega materiala in
do gVi- x° 2’2, rnlA1Jona al1 400 šib stanovanjskih hiš je bila konstrukcij, na vsaki stopnji 

ju tisoč na lezisce. zgrajena leta 1900. Pred vojno so gradbenega procesa pa smo pro-
temu je predvsem priporno- zgradili povprečno 419 stanovanj učevali in izkoriščali skrite mož- 

graditev na velikih površi- na leto ali v dvajsetih letih skup- nosti za prihranke. Po tej poti 
pJ1’ ker tako bolje izkoriščamo no 7837 stanovanj. Večina teh bomo šli še naprej. Razen tega' 

aabene kapacitete. Zastoji pri stanovanj je iz nežgane gline in gradimo tip skromnejših stano-®radber

Globoka hvaležnost
Ko je 20. maja lani nenadna I "1 T T I T 7" *^'<|

smrt iztrgala iz naših vrst ne- [ I lili I \l (JI
utrudnega revolucionarja in bor- J V-O. V. V
ca za pravice delavskega raz-
Tkoinik^za\ph'nt^) lo 'ftnliJnTa Leta. 1926 na 111. kongresu že bili izmikanja in čudnihkojmfc za seboj 69 Tet zm/jenja Kpj je M DjurQ Salaj ukrep00) zato Jsmo tudi to
Redki so nnsnmerriiki ^s nrp za člana Centralnega komiteja uvrstili med take negostoljubne
fS&čtSST&fijS; ?-»*** ‘«°A‘ **»i"■■■•Salaj. kasneje pa na kongresu neodms- ».. .Niti takrat si še nismo

Tiilz sindikatov za elana izvršne- vnsli ndtovoriti na vsa vvraša- 
Z enajstimi leti se je-šel učit ga odbora Centralnega delav- n"a fcrsf poozroča/a TaHno ali 

za krojača v domačem kraju skega sindikalnega odbora Jugo- podobno ravnanje sovjetske bi- 
Valpovu. Sest let kasneje je kot slavi je. ~ i , , rokracije, vendar nam je odgo-
krojaški delavec v Zagrebu po- Kot elan CK KPJ je sel leta Dor postai kasneje povsem ja.
stat elan sindikata, decembra 1930 o Sovjetsko zvezo na sen_ BUi smo priče postopkov 
leta 1906 pa v takrat aostrij- V. kongres Profinterne, nato pa soojetske vlade, ki je tudi še po 
slcem Roznu član socialnodemo- je ostal v Moskvi kot predstav- gjclepih 11. zasedanja AVNOJ

........ ......................... vzdrževala diplomatske stike s
tako imenovano jugoslovansko 
begunsko vlado, s tistimi, ki so 
osvobodilnemu boju naših na
rodov zasadili nož v hrbet.<

Napovedovalec »Svobodne Ju
goslavija Djuro Salaj, čigar glas 
je poročal tisočem rodoljubom 
naše dežele o uspehih borcev 
NOV in POJ, jih bodril, naj 
vztrajajo v težkih dneh, ter jih 
pozival k odporu proti okupa
torju in domačim izdajalcem, je 
smel objaviti sklepe drugega za
sedanja AVNOJ v celoti šele na 
ponovno zahtevo in ob dokazo
vanju, da jih objavljajo tudi 
radijske postaje zahodnih za
veznikov.

Že 10. decembra 1944 se je 
Djuro Salaj vrnil v domovino, 
kjer je posvetil vse svoje sile 

kratske stranke. Tako je stopil nik CK KPJ priKominterni.V So- Partiji, delavskemu razredu in 
sedemnajstletni fant na borbeno vjetski zvezi je opravljal razne ljudstvu. Takoj je začel priprav-

partijske in gospodarske funk- ijati obnovitev sindikatov, na 
cije, od aprila leta 1942 do no- Prvi zvezni konferenci januarja

pot delavskega razreda, katerega
član je bil od mladih nog in __I.____________ __ _
ostal v prvih vrstah delavskih vembra 1944 pa je delal kot na- T945 je bil izvoljen za predsed- 
borcev vse do smrti. pooedovalec radijske postaje nika Centralnega odbora Enot-

Ze prva leta svojega članstva »Svobodna Jugoslavija*. Takrat sindikatov Jugoslavije. Na 
v socialnodemokratski stranki se je doživel Djuro Salaj razoča- čelu sindikatov je bil trinajst 
je Salaj izkazal z dejavnostjo, ranje zaradi sovjetskih uradnih 'rt, v delo je vnašal ves ogenj 
zlasti z delom v sindikatih — v činiteljev do osvobodilnega boja repolucionarja ter bogate izkuš- 
Švici in v Italiji do sredine 1909, jugoslovanskih narodov. To raz- nie dolgoletnega partijskega in 
potem pa v Sarajevu, kjer je očaranje je bilo še posebno hudo, sindikalnega delavca. Velika za
delal kot sekretar Zveze kroja- ko je sovjetsko zunanje mini- sluga Djure Salaja je, da so po- 
ških delavcev Bosne in Herce- strstvo prepovedalo redakciji stali naši sindikati pomemben 
govine do junija 1910, in na- »Svobodna Jugoslavija* objaviti činitelj o boju za socialistično 
zadnje o Slavonskem Brodu. gradivo o drugem zasedanju graditev. S posebno ljubeznijo je 

Takoj po prvi svetovni vojni AVNOJ in na njem sprejete pozdravil tudi Titovo zamisel o 
se je priključil levici hrvatske sklepe. Na odločno zahtevo re- jzročilm podjetij delovnim ko- 
socialnodemokratske stranke, ki dakcije so to prepoved preklicali loktivom v upravljanje ter vlo- 
je pripravljala kongres zdru- šele po tednu dni, vendar le zj\ vse svoje moči v razvijanje 
žitve. Bil je eden izmed ustano- delno. Sklepa o prepovedi vrni- delavskega samoupravljanja, pri- 
viteljev Komunistične partije tve Petra Karadjordjeviča v de- dobitve, ki jo je delavski razred 
Jugoslavije, katere član je bil želo niti takrat niso 4smeli obja- P0T>sem uresničil le v naši deželi, 
od prvega dne v aprilu l. 1919. viti. Djuro Salaj piše o tem v Naši narodi se ob obletnici 
Poslej je bilo njegovo življenje članku »Kako so sovjetski biro- smrti Djure Salaja spominjajo 
neločljivo povezano z življe- krati gledali na sklepe 11. za- njegove življenjske poti od Va
njem in delom Partije. Na njeni sedanja AVNOJ* (objavljenem jenca do delavskega tribuna, 
listi je bil novembra leta 1920 o »Radniku* 27. novembra 1952) Večno bodo ohranili spomin 
izvoljen za poslanca, leto dni naslednje: »Se teže smo si po- nanj, hvaležni mu bodo za vse. 
kasneje pa so ga zaprli in je bil jasnili odločitev o tem, da bi kar je storil za delavski razred 
nad dve leti v požarevskih za- morali zamolčati prekinitev z in za zmago socializma v naši 
porih. monarhijo. Res je, vajeni smo deželi. Z. K.

ZDRUŽEVANJE SREDSTEV

hui 80 izginili, gradimo konti- podobnega gradiva, 43,5 odstotka vanj. Takšna dvosobna stanova-
Git5an°- K hitrosti graditve je stanovanj nima vode 33,4 odstot- nia stanejo približno milijon di-
fan- Val° tudi stalnejše finansi- ka jih je brez kuhinje, 37 5 od- narjev. Hkrati vključujemo de-
cen ‘ P.° nedavnih računih se je stotka brez električne energije, lavce v zadružno graditev stano-
mo3 znižala za 20 odstotkov sa- 8 odstotkov stanovanj pa je tre- vanj-
t0 Zaradi kontinuirane graditve, ba podreti. V letih 1947—1958

Pa ni malo. smo zgradili v Sarajevu 9025 sta-
,lihZa hitrost in pocenitev gra- novanj več kot poprej v 25 letih.
t>r<v i-1® Posebnega pomena dobro Povprečno zgradimo vsako leto
rib otiranje. Gradimo le po šti- T400 stanovanj, glede na naravni
j,” načrtih. Po enem zidamo več in mehanični prirastek prebival-
^St^S^do^St Spričo leto ^SOO.1 SarK^Tteje ^zS Sedanje oblikovanje proračun- zacije pa so v tem času nara- zacije, tedaj ko odloča o razde- nega standarda, marsikje ne bo-
fy®a Je močno narasla^produktiv- 180.000 prebivalcev, manjka pa Sg^neralumljivo Na? SSl podfetifod0 lOSs"do^l SS TeJa za litv;dohodka “porabj sredstev, do rodila zaželenih sadov, ker 

gradbenih delavcev, ki so se 14-000 stanovanj. benoS-gospodarsk sistem stremi 70 % Amortizaciia ie norastla za komuna ima vrsto možnosti posamezne manjše gospodarskeavadili na določen načrt in nie- To stanie ie zbudilo zaskrh- ben° gosPoaarskl. S1®tom stremi m/c. Amortizacija je porastla za za to da Sp0dbudi kolektive za organizacije, recimo v trgovini,g°ve uuiocen načrt in nje i o stanje je ZDuaiio zasKrn za tem, da rastejo hitreje sred- 41%, skladi pa. za 212%. Ude- to akrnn in aioer oH noii+i?nc<ja gostinstvu obrtništvu itd nimaio
Ci na mnoo^v,'16' PauV*xZ?.t0 del?v_ lJenc,st pri vseh nas, zlasti pa pri stva gospodarskih organizacij — ležba skladov v skupnih sred- dela in 'nrenričevania delovnfh toliko sredstev da bi lahko sa-

USpeln0 ProJektantih in izvajalcih. Naši kolektivov, kot pa sredstva širše stvih, s katerimi razpolagajo go- kolektivov da združiio del sred mostoino zidale stanovanjska noa;|0 dela sami, brez obl- strokovnjaki so izoblikovali real- skupnosti __ komun (Čeprav ra- snodarske orsanizaciie na ie no- KoIektivov, da združijo del sred- . Jno Zidale stanovanjska po
4 "® ^rokovne pomoči in nad- ne zamisli, ki so dobile izraz v sSo sredstva pT obeh) Takšno rastla od 30 na 42 5 % fev> do Pnporočil ljudskega od- slop:a itd. Z združevanjem teh

tva delovodii in inženirjev stanovaniskemu naselin »Grbavi ° .sreascva ,p;., °D VT, aaKn0 ra ,a du Pa, ,a /r ... bora in zbora proizvajalcev, ko- sredstev pa bi bilo moč doseči
jttgade so se tako privadUe da fa« Tam fe D^ektirtnih 3500 sS fb T- r,azdel . dohodka ln , Iz teh podatkov, če jih eno- liko sredstev naj bi odločili za večje uspehe, ki bi koristili takoa°Segain , Pnvaoue, aa ca . iam je projektiranih 3500 sta- krepitvi sredstev, s katerimi svo- stransko obravnavamo, je res moč skunne namene na vse do nreia posameznim kolektivom kot tudi

galo nekajkrat boljše rezul- novanj, koncentriranih na majh- bodno razpolaga gospodarska or- razbrati, da so sredstva komun S^eh vp™^j z dmžbenim plal vserkoZni Združ°”nre sred-
,fig. ftnnTC, _ gamzacija, so izraz teženj, še manjša. Toda, ali je to dovolj teh- nom komune, kjer je moč trdneje štev v sklad skupne uporabe ko-

BRIS BAKRAC, podpredsednik zagrebškega ljudskega odbora holj okrepiti samoupravljanje v teh razlog za trditve, da je zaradi določiti okvire za trošenje sred- mune bo za delovne kolektive 
llii ' a a .. kolektivih in ustvariti zanj po- takšne delitve dohodka sploh na štev. privlačnejše, če bo komuna skup-Nenehno nočen ovon e nreriitve ^0 b, bllo mo5 ^ad,„ eo.

(JUUCMJCVailJC yi aUUVC v vse ve«! meri prepušča kolek- Imajo delovni kolektivi, io nam- TS« "redSvl
0 »V 1. tivom skrb za razširjeno repro- reč namenjena enakim stvarem . ^ j1., bt, ,va’. areaiti trz- Sklad skunne unorabe komun
VL stan°vanjski graditvi je va obseg gradbišča. Že leta 1956 dukcijo in za povečanje družbe- kot če bi jih imele komune same, niče, hladilnice skladišča tovarne b. UDravi‘aii orelni
Veliko ^Zagreb v mlnuhb letih je, izdal mestni ljudski odbor na- nega ter osebnega standarda. to je enostavni in razširjeni re- gotovih jedil itd. Podjetja bodo družbeneKa upravljanja sestav-
86 razri euUltatoV- Izogibali smo vodila za graditev stanovanj. Ta- Zato, ker je v oblikovanju pro- produkciji — obnovi zastarelih ®eY?da še večji interes za j. j. ng. b. crg , ’ .ki
Vwiva2ja obljenosti> ki j® najhoij krat je bila sprejeta tudi osnov- računskh sredstev še v veljavi naprav in razširitvi podjetij — taksne naložbe, če bo komuna same ih eosnodarskih oraaniza

zidavoazd0eaS?0’fjneekOnTiČ' nazamif1 ° kompleksni graditvi administrativen sistem, ker na- naraščanju družbenega ter oseb- veshc Sd iSafdll^vohh^sred’ cij> ki bi sodelovali pri tej ak-hia ria ,'®'.,Zda-l gradimo večino- v Zagrebu. rašcanje proračuna še ni v za- nega standarda. vesticijski sklad del svojih sred- . oredsta niki komune in han-
k>er a ^hkih površinah, na pri- Navzlic težavnim pogojem za dostni meri odvisno od gibanja Pri takšnem oblikovanju sred- stev' ke'kjer bi bil ta'denar naložen
V C)ržipp-Sel;'u Novi Savski Gaj, razvoj stanovanjskega zadružni- storilnosti in razvoja proizvajal- stev je značilno le to, da so ta Vpliv komune na usmerjanje ’Kot rečeno je sedai v komu-

1 v Vol 1 xUlici’ na h-apski cesti štva nenehno narašča število za- nih sil v komuni sploh, res nasta- zelo razdrobljena in zavoljo tega sredstev gospodarskih organizacij nab skorajda 1
n°Var,i tovcici. Gradimo 3000 sta- drug in zadružnikov. V Zagrebu jajo razlike v rasti sredstev med tudi marsikdaj omrtvičena, to je Pa je najlaže uresničiti, če izdela vseb predvsem v gospodarsko

^ na . ^aaJ graaimo vecino- 
v v^^ikih površinah, na pri-

iri vrvo?Vi vP1?®1’ na Rapski cesti štva nenehno narašča število za- nih sil v komuni sploh, res nasta- zelo razdrobljena in zavoljo tega sredstev gospodarskih organizacij nal^0^^^1^ ^ahk^^rečemo
Jovani 1?VČ1C1- Gradimo 3000 sta- drug in zadružnikov. V Zagrebu jajo razlike v rasti sredstev med tudi marsikdaj omrtvičena, to je Pa je najlaže uresničiti, če izdela vseb predvsem v gosnodars^
2ldava ’ r?1®}11 Pa se bo začela je zdaj 51 zadrug s 773 člani. Na- gospodarsko organizacijo in ko- da ne dajejo tistega uspeha kot komuna skupno z gospodarskimi razvitih več sredstev in še več

Iz j adaljnjih 2000 stanovanj, črti predvidevajo, da bodo zadru- muno. To je moč razbrati iz an- ga pričakujemo. organizacijiami tako imenovani jik bo Sedanji način delitve doj&s«; £«,13 &«£ sr ssas it
* 0°, ]»»■ 1500 startovanj>zatem zadružniki 2500 hiš. Zadružnikov jo je izvedla Stalna konferenca ustvarjena v komuni čimbolj črte bi morali proučiti delovni olaišave ohetain dpS hnrin JmpJp
J°s jik 2600 stanovanj. Le- bi bilo več, vendar je vloga 25 mest. V zadnjih dveh letih raz- smotrno uporabljena, so na skup- kolektivi in potrdi*’ —------ - -
^oje j b,orno zgradili 3000, pri- do 40 odstotkov sorazmerno viso- polagajo komune z manjšimi do- ščini veliko govorili o njihovem Ijanja v podjetjih. 

v,i5to 350°i ob koncu petlet- ka, rok odplačila 15 do 20 let pa hodki v sestavu skupnih sredstev, združevanju. Seveda na hi v

<Utevaradi
rad-na deta 1961) Pa 4000. kratek, zato so visoke tudi anuite- ki so ustvarjena na njihovem

v in' zajbo1jš° gra- te.^MisUm, da bi^bilo treba ta rok področju. Udeležba v skupnih stvari predloženo delegatom in iž kovanje skladov skupne potroš
^adben” sprie° uvedbe novega podaljšati na petdeset let. 
Jii rnateriala se gradbe-

sredstvih sfe

Seveda pa bi bilo treba z za- narja.. Zaradi tega je treba že 
Iz gradiva, ki je bilo o tej konskimi predpisi omogočiti obli- sedaj iskati oblike, da ta pove- 
ari predloženo delegatom in iz kovanje skladov skupne potroš- čana sredstva zberemo in jih tro- 

zmanjšala od razprav je moč razbrati, da gre nje komun. Menili so, da govo- širno za tiste stvari, ki so pred-

s“~'l SHSL—3

aiZala _s začetka, se bo ta cena izvajale marsikaj za gradbeni- meriavi s predlanskim letom, za sredstev win?iJe 75 9 <%izločile 25,2 % 0d skupnih sred- To so bila vprašanja, ki jih
^ ^ v***.*«.* va w*_> i. . j j. vj, i /t/, oc ic u.ucicz.uct mes l m ui- jt i t-fci\7KPm ih min nnnnariHnn cf mr v c Ir n r> n o nnnvoKa in io rti*-* ------ 1 ^ i«

^bjšif k neposredno vplivajo .stvih zmanjšala na 11,5 %. - vati_ načelo prostovoljnosti in sa- jev. Tudi ta sredstva, ki so sicer ki je bila v

8to^aPredek’7iemtori°na4mar7V' ŠtVC>‘ Skratka’ bolje kof dosl®j 18,4 %, se je udeležba mest in in- Predvsem je bilo poudarjeno, stev v sklad skupne uporabe in je med drugim obravnavala letna w ii r».: J® torej očiten. Za~ moramo povezati vse cinitelje, ki dustriiskih središč v teh sred- da ie treba nri vsem tem nnnSte— te ccnaSa 17 370 miii4ftrie.tr /tiner- ciri,rts^ir.o 04^1«« i-,.—4..— --------- 4

nedvomno prispe- na graditev««
dustrijskih središč v teh sred- da je treba pri vsem tem upošte- to znaša 17.379 milijonov dinar- skupščina Stalne konference mest 
stvih zmanjšala na 11,5 %. - vati načelo prostovoljnosti in sa- jev. Tudi ta sredstva, ki so sicer ki je bila v Opatiji od 6. do

Sredstva gospodarske organi- mostojnosti gospodarske organi- namenjena za izboljšanje družbe- 9. maja. Peter Dornik
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Povežimo mariborsko
LESNO INDUSTRIJO

Zavora za nagrajevanje po enoti proizvoda

^ Kolektiv tovarne furniranega ravnanju s podrejenimi in na šu. Z združenimi sredstvi bi konč- 
pohištva »Oprema« v Mariboru je zboljšanju tehnološkega postopka, no dogradili že leta 1950 začeti

lesni kombinat. Vanj je že do se-v zadnjih letih dosegel lepe uspe- Dobili smo tudi nekaj novih stre
he. Zlasti so povečali storilnost, jev.
Tovariša Ferda Rakušo, predsed-

daj vloženo več kot 200 milijonov 
Veliko skrb smo posvetili pri- dinarjev. V skupni uporabi bi

nika OS, smo najprej vprašali, ka- učevanju delavcev. Od 600 zapo- imeli združeni investitorji kotlar- 
ko teče proizvodnja v njihovem slenih se jih je več kot dve tretji- no, kompresorsko postajo, remont

ni usposobilo za dela, ki so pred- ne delavnice, garaže, obratno 
videna za kvalificirane delavce, ambulanto in upravne prostore. Z 

beno pohištvo, spalnice in 'celo čeprav nimajo posebne strokovne uresničitvijo te misli bi bila zbra- 
sode, sedaj smo se usmerili le na izobrazbe. Dejansko kvalificiran na na enem mestu vsa maribor- 
izdelavo finih dnevnih in klubskih kader je zaposlen samo v mon- ska lesna industrija,« je zaključil

tažnem oddelku in v vodstvu ob- tovariš Ferdo Rakuša. Ka.

podjetju.
»Pred leti smo izdelovali stav-

sob. Proizvodnja mnogo vrst po
hištva izdelke podražuje. Lani ratov.«

Ferdo Rakuša, predsednik DS 
»Opreme«, Maribor

smo — ne da bi povečali število 
zaposlenih —- povečali proizvod-

Kako pa z vašimi skladi? 
Znano je, da je industrija po

njo za 23 %. Razen tega pa smo hištva malo akumulativna. Naše- 
občutno zmanjšali tudi nadurno mu kolektivu je ostalo ob koncu
delo. Leta 1957 smo zanj izplačali leta v skladu skupne uporabe le
4 milijone dinarjev, lani pa le ne
kaj tisočakov. Trditev o nagli ra- 34 milijonov dinarjev. Polovico 

tega smo namenili za osebne do-

KDO BO KRIV
če tarifni pravilnik ne bo pravočasno sprejet

GOSPODARSKI PREGLED

Tri milijone ton jekla
vseh količin surovega

sti storilnosti v našem podjetju hodke, nekaj za stanovanja, osta- 
lahko podkrepim z drugimi po
datki. Leta 1957 smo izdelali le 
okoli 1900 garnitur in 43.000 ko-

Občinske komisije, ki pregle- tarifni pravilnik, so že na prvi

. čal — kakor predvidevamo — za
sov raznega pohištva, lani pa že go °/o. Seveda, če bo proizvodnja

lo pa za odplačevanje posojil. Le- kujejo predložene tarifne pravil- pogled ugotovili, da podjetje 
tos se bo osebni dohodek pove- “ ^ ”nike raznih gospodarskih orga- upoštevalo podatkov, kakršni se 

nizacij, imajo polne roke dela. zahtevajo po pripravljalnem po-
nrvl i im r\-\ r x   •  ______ i.

3000 garnitur in 47.000 kosov raz- večja. Premiran bo vsak član ko
lektiva. Premije pa so predvidene 
za večjo storilnost, prihranke,

nega pohištvti. Prodajne cene so 
ostale nespremenjene, čeprav so
se surovine znatno podražile. _______ _ __________

Izdelke izvažamo v ZDA, An- Več kot 90 °/o del smo normirali, 
glijo, Francijo, Holandijo in Nem
čijo, doma pa imamo največ kup
cev v Srbiji.«

Treba je polno izračunov, analiz, stopku, zaradi česar je prikazalo 
primerjav itd., da se ugotovi manjše povišanje tarifnih postavk,
upravičenost oziroma neupraviče- kot pa so se postavke povišale
nost predlogov za povišanje tarif- v resnici. V lanskoletnem tarif-

zmanjšanje delovnih nezgod itd. postavk. Praksa je pokazala, nem pravilniku so imeli na primer
T T _ V 1__l f\/\ n I 1 1 • -1 ■ rl O »r 1 /-vri iV* w __ Z__: i • _ J___ J _ / 1

Kako ste dosegli tak uspeh?

Kaj menite o povezavi mari
borske lesne industrije?

Ni dolgo tega, kar smo se me- višanje tarifnih 
nili s Tovarno pohištva,

da so v priloženih analizah in 
dokumentacijah tudi podatki, ki

najvišjo tarifno postavko v raz
ponu od 22.000 do 30.000, njeno

ne ustrezajo zakonitim zahtevam, povprečje pa je bilo 26.000. V no- 
Neko podjetje je prikazalo po- vem tarifnem pravilniku predla-

»Na več načinov. Za vodilni Konstruktorjem in Gozdnim go- 
strokovni kader smo organizirali spodarstvom, da si v obliki po-
štiri tečaje in več predavanj. Pri slovnega združenja

postavk za 4,5 gajo najvišjo tarifno postavko v 
LIP, odstotka. To bi bilo popolnoma v fiksnem znesku 40.000 din. Povi- 

redu, saj v večini podjetij samo šanje najvišje tarifne postavke 
draginjski dodatek anaša več od- znaša torej od lanskoletnega ta- 

postavimo stotkov nominalnega povišanja rifnega pravilnika 54 odstotkov,
pHncfrp ipni tori fini Vi ru-ic-f oirb' TV-vrlo b-r-v o/-» V! -O __ x___________ __________ y. __tem izobraževanju je bil pouda- svoje obrate ob še nedograjeni tarifnih postavk. Toda, ko so na če računamo povprečje prejšnjega 

rek na organizaciji proizvodnje, veliki in moderni žagi v Limbu-- ' -1-1 - - -občini vzeli v roke lanskoletni razpona, oziroma' 33 odstotkov^ če
računamo povišanje od zgornje
meje razpona. Namesto tega pa

UGOTOVITVE MARIBORSKIH OBČINSKIH KOMISIJ ZA PREGLED ZAKLJUČNIH RAČUNOV je podjetje v obrazcu priprav
ljalnega postopka prikazalo, da 
se najvišja tarifna postavka po
viša za 5,5 odstotka, in sicer, ker 
ni vzelo za osnovo tarifnih po
stavk po tarifnem pravilniku 
1958 (t. j. iz tabele tarifnih po-

Ceprav so občinske komisije Nekaj podobnega je s teren- ocenjevali omenjene nepravilno- stavk), ampak realizirane tarifne

Ne greše samo podjetja
za pregled zaključnih računov v skimi dodatki. Gradbena podjetja sti. Prav tako tudi občinske ko- postavke, h kateri so prišteli še 
mariborskem okraju pregledale izplačujejo te dodatke tudi ti- misije za pregled zaključnih ra- draginjski dodatek (tako so povi-
poslovanje šele polovici gospo- stim, ki so zaposleni na gradbi- čunov niso bile v svojem delu šanje tarifne postavke računali 
darskih organizacij, so že Ugoto- ščih v kraju njihovega stalnega enotne. V nekaterih občinah so od nekaj manj kot 38.000 na 
vile marsikatero slabost in po- bivališča. Podjetja žele s teren- bile komisije preveč nedosled- 40.000 din).
manjkljivost. Pokazale pa so se skimi dodatki zadržati ali pa pri- he. Pustile .so, ma so iz material- 
slabosti tudi v delu komisij sa- tegniti novo delovno silo, ki je v nih stroškov uživali dopolnilno 
mih. gradbeništvu še vedno primanj- prehrano, terenski dodatek, zaščit-

kuje.
Tudi krog uživalcev brezplač- zakonu niso bili upravičeni. Ker rifnega pravilnika, občinski orga-

i-I /-\ 1 v* 1 l v\ v— l-> v* /-\ r- /—i /«, V«, X 4 1 v.— n _ X____ 1__________ _ i

Razumljivo je, da imajo zara
di takšne dokumentacije, ki ni 
v skladu s predpisi o priprav

na sredstva itd. tudi tisti, ki po Ijalnem postopku za sprejem ta-V razpravi o zaključnem ra-
nnDlrfhutkai ne dopolnilne prehrane — malic pa so nekatere občinske komisije ni veliko več težav, kot pa bi

V J P s j V VP j > J — /i« '»•nlrnmi nncfnnalo ni^aiH +r\r>_npnphnn rasfpio m at pririni stro- ~ (ki P° zakonu bremeni mate- postopale drugače, se pravi, toč- bilo potrebno. Zato je samo obnenenno IdbiejO nidieUcUin snu e+rnSkM lo nrpSirnU- Mar- rtn rvr* 11 rrv/~» Jo ^KX4~r.l™črn ^ nnsahPi npkritipnn sn nrp- rialne stroške) je preširok. Mar- no po določilih uredb, je nastalo sebi umevno, da bodo občinske ski. £>e poseoej nekrmcno so pre- ___sikje prejemajo to brezplačno med kolektivi precej negodova- komisije tarifne pravilnike z ne-šojah, kateri izdatki se smejo pla- majico ^ tis^ kl niso zap0Sie. nja. 
čati na račun materialnih stro- ’ ^ Jni na zdravju škodljivih delovnih V prihodnje bodo morali vsi

popolno oziroma nepravilno do
kumentacijo zavrnile, kerškov kateri na moralo breme- v piimjuujc uuuu luuian vsi n-umciii-acijo zavume, R.ei ne

niti ni a eni sklad Delavski sveti mestih- za takšne bi malice se- nadzorni organi: občinske komi- ustrezajo predpisom o pripravljal-rVloZni c 1.1 o/l riolo./oki oi/oti niesun. lunsne ui nictnce se- uauzorm organi: uucinsne Komi- uouezajo pretlf
sfbm dokarsubjeAnfce so ^e> Mne Inšpekcije, inšpek- nem postopku.
vedeli, da se določeni izdatek lah- kXa tnmo nod* ^lJei ^ela’ P°St^atluulj eno^°Tm’ vilnosti pa niso kriva samo pod- dosledno po določilih uredb. Leko uvrsti med materialne stro-

Ce zaradi takšne zavrnitve 
tarifni pravilnik ne bo sprejet v

žko cr, kili Širokih rok viooih )etja> ampak tudi inšpekcije de- tako bomo dosegli, da podjetja ne zakonitem roku, bo posledice ob-
bK.e, so Ulil suumn luiv, vi-aain 1;1 odobravajo pravilnike O ho/lo iroolo ^.n+oriolro r+roSko -- i___
celo razsipni. Ce pa so neki stro
ški bremenili sklad za plače, po- dopolnilni prehrani.
«■> » » «« in tuh* po-

bodo imela materialne stroške za čutil delovni kolektiv, ker tarifni 
klobuk, pod katerega se smejo pravilnik ne bo veljal od 1. ja-

Tik pred vojno smo v Jugo- četrtino 
slaviji pridobili 261.000 ton jekla, železa.
to je n kg na prebivalca. S tako — Prav tako bo treba veW° 
proizvodnjo oziroma potrošnjo bolj izkoriščati domače premog1, 
jekla se je Jugoslavija uvrščala Potrošnja premoga, ki ga uvazG' 
med najbolj nerazvite potrošnike mo za koksiranje, naj bi bila lef« 
v Evropi. Pa tudi v svetu je bilo 1972 prav tolikšna kot lansko let01 
le malo držav, kjer je bila po- t. j. 1,140.000 ton.
trošnja še manjša. Manj jekla na — Končno bo treba za taW
prebivalca je prišlo v Kitajski, povečano proizvodnjo dobiti tild1-
in sicer 3,3 kg, potem se zvrsti še zadovoljive količine električni
nekaj nerazvitih dežel in takoj energije, saj se bo potrošnja v tel 
za Brazilijo, kjer je prišlo na gospodarski panogi povečala do 
prebivalca 11 kg jekla, je prišla leta 1972 za 7,5-krat.
Jugoslavija. Že takrat so bile ne- Kako je z rezervami železni 
Icatere dežele mnogo bolj razvite. rude? iz razpoložljivih dokumen- 
V Švici so pridobili oziroma po- tov je razvidno, da imamo okati 
rabili 104 kg jekla na prebivalca, 330 in pol milijona ton rezerv- 
v Nemčiji 263 kg, v ZDA pa celo
318 kg na prebivalca. Razumljivo, 
Ja ti podatki povsem ustrezajo 
tudi stopnji gospodarskega raz
voja posameznih dežel in kažejo 
tudi na siceršnjo gospodarsko 
moč.

OD 17 NA 62 
IN 150 KILOGRAMOV

PROIZVODNJA JEKLA 
JUGOSLAVIJA
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V intenzivnem povojnem raz
voju se je potrošnja jekla v Ju
goslaviji večala celo hitreje kot 
pa se je povečeval narodni do
hodek. Od leta 1947 pa do 1957 
se je potrošnja povečala za 164 °/o.
Potrošnja surovega jekla se je 
povečala od predvojnih 17 na 
62 kg na prebivalca. Toda tudi ta 
porast je še vedno majhen. In 
zato je pred časom Zvezni izvršni 
svet sprejel program, po katerem 
se bo v prihodnjih dvanajstih do 
štirinajstih letih povečala proiz
vodnja jekla v Jugoslaviji za no
va dva milijona ton surovega 
jekla. Tako bomo okoli leta 1970 j j 
moizvajali v Jugoslaviji okoli » . a »
3 milijone 200' tisoč ton jekla.
Takrat bomo pridobili na prebi- Ker je v teh rudah povprečno & 
valca, računajoč tudi porast^ okoli odstotkov železa, pomeni, da ^ 
150 kilogramov jekla. skriva v zemlji še okoli 114 mi'

Program ra raaoo, prorraoinia “T IfJZlA
upošteva seveda tudi drugačne proizvodnj0 50 ;ež če bi ietnO 
zahteve pri obdelavi jekel. Močno £rido{,m ^ milij’na ton suro-
LiVlZZZt vega jekla, kajti treba je račU'

|[ 65 kg 1

•" "““-r r12 “leto zmanjšuje. Nenehno pa se y x in Ljubiji, a ostalo pa v
povečuje potrošnja jeklene plo- MakedonL jjresničenie teaa pr0' čevvne. K tako povečani potrošnji maK-eaoniji. uresničenje tega v 
• ^ : grama bo zahtevalo znatne mvsjekla v povojnih letih pa so naj- y ' °udnike ki%odo m0raH
vec prispevale industrija strojev, ^ , ’zmogljivosti
ladjedelništvo in elektroindustri- Zprej pa bo trTba raziskoval 
ja. Ta industrija je porabila 60 ^IZoZče sulovLlTTsnova,
odstotkov vseh količin, ki smo jih č sredstva bodo tudi name- 
pridobili. Ce upoštevamo, da se J

LIGNIT IMA BESEDO 
Z uporabljanjem posebni

tali ter iskali poti, kako bi jih organi finančne inšpekcije in in- trebni in nepotrebni izdatki.
vendarle prenesli na materialne šPekcije dela niso vselej enako 
stroške. Pri sprejemanju zaključ-

K. A.

nuarja; krivdo za to bo pa nosila 
izključno uprava podjetja,

I. Kristan

nih računov pa so navadno raz
pravljali največ o vprašanju, ko
liko dohodka bo ostalo za plače 
v tej ali oni obliki.

Povsod se je opazilo, da med 
materialnimi stroški rastejo po
sebno naglo izdatki za reklamo 
in reprezentanco. V mnogih pri
merih se za reklamnimi stroški 
skrivajo dotacije društvom in or
ganizacijam. To že ni več komer
cialna reklama! Res je, da se pod-
vUn^prošenj^Ta^dotacife'v ob- 50 že opremljene z najmodernej- premije, ki jih izplačujejo za pri- cijo _ proizvodnje in

»ROČNO DELO«
v administraciji podjetij
Kratek razgovor s predsednikom DS »Opreme« v Mariboru Ferdom Rakušo

Številne vojvodinske tovarne Zaradi takšnih zakasnitev tudi Neskladnost med moderniza- 
položajem

lik! reklam v težavnem noložaiu ®imi stroji. Sodobni stroji izdelu- hranke, ne morejo delovati spod- administracije in evidence ni več 
toda delavski sveti bi morali bo- iei° deset- pa tudi stokrat več budno. Ekonomisti so poudarili v vzdržna. S primitivnimi sredstvi.
lie oceniti unravičenost sosno- izdelkov kot pa stroji, ki so bili svoji analizi, da je nesmotrno iz- kakršna ima evidenca na razpo- 
darsko in družbeno korist ter vgrajeni tedaj, ko je bila tovarna plačevati premije mesec dni ali iago, ne bo moč opraviti še več-
učinkovitost vsake reklame V dokončana. Toda administracija še dalje zatem, ko je neki prihra- jih nalog v gospodarstvu. Admi- 
mariborskem okraju je mnogo zaostaja za to opremo tovarne, nek ugotovljen, kajti takšno iz- nistracijo in evidenco bo torej
taksnih nnriiptii ki eninh n c no- Počasna je, draga. V njej je za- plačevanje je kampanjsko in ne- treba modernizirati. Sedaj imamo 
trebujejo reklame, saf imajo svo- P°sleno veliko drago plačanih sistematično. . že tudi pri nas zelo sodobno, ra
jo proizvodnjo že ža leto dni vna- delavcev-knjigovodij. Toda kljub Ce prejmejo delavci denar za cionalno in enostavno opremo za
' ^ 4-iv-i/-. J lo o i /i zf 1o vi i *-» ri r\l /o/o/ovi 11 c vw>Vi eala w/~. rvi rvizic/rjr*_ oH mi m 0 +v«-«/-»i-1 z-. T 7 1 V-> v. v, /-1 -1 /o 4brej prodano. Cernu je n. pr. po- t«™ ta ne dohaja gibanja pro- določen uspeh šele po trimeseč- administracijo. V velikih podjet-
trebna reklama raznim grosistič- 
nim trgovskim podjetjem?

A

nem ali polletnem obračunu, o jih se bodo stroški zanjo kaj 
Skupina ekonomskih strokov- poslovanju sodijo, da je takšno kmalu izplačali, ker bo moč z njo 

njakov pokrajinskega sindikalne- izplačilo »darilo«. Na takšen za- več opraviti kot pa z »ročnim de-
služek gleda delavec pogostokrat lom« v knjigovodskih in finanč- 
z očmi pasivnega opazovalca: Ce nih oddelkih. V. D;^,

Predpise, kl govore o zaščitnih ga SVeta Vojvodine je pred ne- 
higiensko-tehničnlh sredstvih, tol- davnim obiskala več tovarn in 
mačijo ponekod preveč široko. Ti opozorila, da je »mehanizacija bo kaj, je dobro, če ne, pa tudi 
predpisi določajo, da pripadajo administracije v neskladnosti z vseeno, 
zaščitna sredstva samo tistemu opremo, oziroma, da je točno na

bo v naslednjih letih razvijala njena za oplemenjevanje rud. 
tudi druga predelovalna industri
ja, ki bo potrebovala mnogo je
klenih polizdelkov, potem je prav, Z uporabljanjem 
če zadržimo prav tako nagel po- tehnoloških postopkov, ki jih V°' 
rast proizvodnje kot v minulih nekod po svetu že uvajajo, bom0^ 
letih. V povojnih letih se je nam- omogočili tudi izkoriščanje dof^a' 
reč potrošnja in proizvodnja jekla čih premogov. Celo uporaba Ud' 
v Jugoslaviji povečevala hitreje nita bo prišla v poštev in črti" 
kot v večini dežel sveta. Potroš- metalurgija ga bo čez dobrih dV' 
nja jekla je naraščala hitreje set let sama potrebovala oko1 
edino v Mehiki in Kanadi. Se- 1 milijon 200.000 ton. Od 
veda pa bomo lahko potrebe za- uporabe koksa pa računamo, 
dovoljili le takrat, če bomo tudi bomo okoli 50 odstotkov nadom^ 
štedili. Tu gre zlasti za zamenja- stili z domačimi premogi. V ZL 
vo jekla z drugimi kovinami, po- lezami v Skoplju pa bi delti 
sebno z aluminijem. Godspodar- sploh s tako imenovanim P0.^ 
">ki strokovnjaki ocenjujejo, da bi koksom. Le-tega bi lahko Pr* 
lahko okoli 10 odstotkov stvari, pravijali iz lignita na Kosope1"’ 
ki jih sedaj predelujemo iz jekla, ki je veliko bližji kot lignit * 
v .bodoče delali iz drugih kovin. Velenja in Kreke. Železarna . 
Računajo, da bodo v zahodno- Skoplju bo porabila letno oko 
evropskih deželah v tem času na- 900.000 ton takega polkoksa. . ^ 
domestili 4—10 odstotkov jekla z Iz do sedaj zbranega gradt0^ 
aluminijem, plastičnimi masami je razvidno tudi to, da imamo 
<n podobnim. državi dovolj vseh ostalih osnOv^

nih in pomožnih surovin, kot 
ŽELEZNA RUDA JE apno, ferolegure in druge sur

Seveda ne bo tako enostavno 80 Potrebne za proizvo
doseči tako veliko potrošnjo jekla. z
Da bi to dosegli, bo potrebno NAJVEČ.!! POTROŠNIK

— povečati pridobivanje železne ELEKTRIKE
rude od sedanjih 2 milijonov na rr ^ . . _ndnj<>
5,8 milijona ton. Ce želimo dobiti , Kot rečeno, je proizvou'-' 
dovolj železa, ga bo treba začeti tekla od.visna^ tudi^ od elek ^.7

Takšni zakasneli obračuni pa
proizvajalcu, ki je izpostavljen tisti točki, kot je b.Ua v 18. sto- lahko tudi iztirijo marsikoga, če
raznim poškodbam ali pa dela na letju«. stroški v posameznih mesecih
zdravju škodljivem delovnem me- Takšen položaj administracije preobčutno naraščajo. Zmanjša-
stu. Ponekod pa se tega niso je tudi največja ovira, da pod- nje čistega dohodka, na koncu 
držali. Celo uslužbenci so dobi- jetja ne uvajajo mesečnih obra- leta lahko povzroči tudi zmanj- 
vali delovne plašče na račun ma- čunov o gospodarjenju. Gospoda- šanje prejemkov delavcev, čeprav
tenalnih stroškov — kar je 
veda povsem nepravilno.

rijo na »slepo« za vso obračunsko je podjetje med letom kar dobro 
dobo — za tri oziroma šest mese- poslovalo. Ker v podjetju niso

KRANJSKO GRADBENO 
PODJETJE, KRANJ

razpisuje 
naslednja delovna mesta:
1. pravnik

(s prakso)
2. dva skladiščnika

(kvalificirana)
Ponudbe pošljite na upravo 

podjetja do 23. maja 1959.

cev. Z bilancami zamujajo. Na- na čistem, kateri mesec so dobro 
vadno mine mesec ali pa še več, ali slabo poslovali, tudi ne mo-__ 4 ____ _____4__„„1.1 4.. X, **ss4 a. 4 4 a vxvatt4predn je narejen zaključni račun, rejo organi upravljanja pravi čas 
V velikih podjetjih, kjer dela ti- uveljaviti tistih ukrepov, da bi
soče.delavcev in kjer se mesečno dohodek naraščal.
obrne stotine milijonov, v neka- Razen naštetih posledic primi-
terih pa tudi milijarde dinarjev, tivne administracije podjetja so 
lahko povzroči takšna zakasnitev tudi še druge slabosti, ki jih je
veliko škodo. To je podobno tek- moč opaziti v gospodarjenju. Toda 
mi z nevidnimi preprekami. Vo- že samo te slabosti so cokla za

1 • J _ 1 • • ______1 • _ 1.: 4      «-.n/-f**n4 ATTnfv.4 A -a A , , X4 It-i 1 'T'A 4 Adltelji teh podjetij pa se pogosto nagrajevanje po učinku. To je 
znajdejo v položaju kot koman- prišlo predvsem do izraza v ti-
danti na fronti, ki ne vedo, kje stih podjetjih, ki so takšna na
se skriva sovražnik, kje se giblje grajevanja že uveljavila ali ki se
fronta. nanj pripravljajo.

pridobivati tudi iz nekaterih od- Jeklarne so porabile v letu . 
padnih surovin, kot so rdeče bla- milijonov kWh. Leta UJ 
to, ki ostaja pri predelavi boksita b°do porabile že 3 milijarde ‘ 
v glinico in aluminij. Te tako milijonov kWh. To je kar 44 ^ 
imenovane odpadne surovine, ki stotkov lanske proizvodnje, ■. 
jih imamo pri nas zelo veliko. srno Pridobili nekaj več kot ‘ 0
bi morale dati do leta 1970 ali Hjurd in 300 milijonov kitova 
morda leto ali dve pozneje, okoli ur električne energije. ^er

PROIZVODNJA JEKLA
NA PREBIVALCA

L 1936

KITAJKA -eHAZlLUA JU^OSLAVIA B

_______________________ _______ ..... . -večr
nih potreb električne energij t
metalurgiji porabila železartiti 

Skoplju, bi bilo treba graditi eie 
trame predvsem na tem PodrnyO 
ju. Zato bodo začeli graditi n° j.j 
termoelektrarno na Kosovu, . 
bo dala lahko ceneno elektt,c 0 
energijo, saj bo tod ostalo rnrlLl0 
odpadnega lignita. S P°veCirn0 
proizvodnjo jekla pa bomo 
vsega, da bomo gradili 
ma nove železarne, pridobili 
? povečanjem zmogljivosti že s|
stoječih železarn. Največ Pani'vravzaprav obetamo od nioder ,0 
racij in rekonstrukcij zastat j 

| obratov. Tak približno je. £ .jg
iačrt, s katerim bomo še hii'r>
dohitevali razvite dežele, ozir° g. 
- in to je veliko važnejše ~°ro' 
'očili bomo še hitrejši porast k ^ 
zvodnje, ki tudi v liuljeh)5"'

O
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Prva samopostrežna 
trgovina v Ljubljani
toda le na ra-zstavi

Ko si v teh dneh na Gospodar- 
skem razstavišču v Ljubljani 
°Eledujemo lir. mednarodni se- 

embalaže, ki letos zajema 
*u<ti nekatere probleme v zvezi 
1 modernizacijo trgovine, priteg- 
rie hašo pozornost — nemara ne 
Samo našo! — zlasti dvoje sa
mopostrežnih trgovin. Najraje bi
kar pograbili tiste male vozičke, 
k' so namenjeni nakupovalcem, 
Pa obšli posamezne vitrine in 
Obrali tisto, kar nam bi prijalo; 
Plačali pri blagajni, zložili v ce- 
*ar in mrežo in se spet odpravili 
naPrej. žal za zdaj lahko osta- 
aemo samo pri željah, čeprav je 

11° o samopostrežni trgovini v 
^iubljani že precej slišati in dasi 
°t>etajo, da bo v najkrajšem času 
^ prebit z eno ali celo dvema 
P^govnicama »Postreži si sam:; 
Ja[iaj za Unionom in v Čufarjevi 
aUci.

Kramljamo z obiskovalci in 
strokovnjaki. Ce prvi novost na 
sPloh pozdravljajo iri povsem 
Opravičeno vprašujejo, zakaj še 
akarno, bodo strokovnjaki takoj 

Pm roki s številnimi podatki, s 
•teterimi bodo z vseh strani osve
žili prednosti samopostrežnih tr- 
g0vin. ždi se in tudi praksa je 
P°kazala, da so te trgovine res

vsega upoštevanja vredna novost 
— ne zaradi kakšne »mode-"', pač 
pa iz povsem praktičnih smotrov. 
Ce bi jih hoteli strniti na kratko, 
bi jih lahko označili nekako ta
kole:

■ Ob nakupovanju porabi po
trošnik mnogo manj časa, kakor 
sicer. Vsa živila in drugi izdel
ki, ki jih namerava kupiti, so že 
vnaprej zaviti —- predpakirani, 
izbira je lažja.

■ Statistiki so izračunali, da 
se ob predpakiranju storilnost 
zaposlenih prodajalcev, ki ne 
opravljajo več raznih drobnih 
ročnih opravil, povprečno dvigne 
za 30 %. Ne glede na to je po
trebno manjše število osebja, ki 
je v večini primerov lahko stro
kovno slabše usposobljeno. To v 
nemali meri lahko pomeni enega 
izmed izhodov ob »kadrovski« sti
ski.

■ Če lahko trgovina prej po
streže potrošnika, bo prav gotovo 
tudi doseženi promet večji. To 
povečanje prometa in možnost 
večjega, bolj smotrnega uporab
ljanja osnovnih sredstev, prav ta
ko predstavljata pomemben ele
ment znižanja stroškov. V ilu
stracijo samo primer prve beo
grajske samopostrežne trgovine,

prve tudi v naši državi:
V trgovini, ki zaposluje 60 

uslužbencev in prodajalcev, se 
dnevno .oskrbi z blagom po 6 do 
7 tisoč potrošnikov. Prodano bla
go je vredno poldrugi milijon di
narjev. Po približnih podatkih, ki 
so jih zbrali v Ljubljani, postre
žejo v vsaki maloprodajni trgovi
ni s petimi ali šestimi uslužbenci 
okrog 300 kupcev na dan. V beo
grajski veleblagovnici torej po
strežejo do 25-krat več kupcev 
dnevno, v primerjavi na število 
strank pa zaposlujejo polovico 
manj prodajalcev, kakor »običaj
ne« trgovine. Naslednji podatek 
pove, da je promet v samopo
strežni trgovini prek stokrat več
ji kakor v »navadnih« trgovinah 
z mešanim blagom. Če bi hoteli 
doseči približno enak promet v 
manjših trgovinah in naj bi za
dovoljili želje približno enakega 
števila kupcev, potem bi takšnih 
lokalčkov potrebovali najmanj 30. 
Tudi če pustimo vnemar veliko 
razliko v gradbenih stroških za 
veliko samopostrežno trgovino 
ali za vrsto manjših trgovin in 
upoštevamo samo bistveno večjo 
zmogljivost 'prve, novost ne po
trebuje nikakega opravičila. Ne
potreben bi bil tudi vsak nadalj
nji komentar

jažšna je samopostrežna trgovina, ki jo na sejmu razstavljajo domača podjetja. Nekateri znaki ka- 
^°> da je za naše razmere mnogo bolj praktična, kakor tista, s katero se je predstavila zahodno-

nemška tvrdka »LINDE«

Mar edina zveličavna 
oblika?

Sedanja izkustva, nabrana iz 
številnih evropskih držav, ZDA 
in pri nas doma, kažejo, da je 
geslo »Postrezi si sam!« potrošni
kom precej pri srcu. Odpade tudi 
bojazen nekaterih »ljudi iz stro
ke«, češ da pri nas tovrstne trgo
vine ne bi mogle biti rentabilne. 
Praksa je nanfreč napovedi črno
gledih prerokov tudi pri nas že 
povsem ovrgla, dasi se pojavljajo 
nekatere težave, ko na primer 
dobavljanje raznih vrst blaga po
sameznim samopostrežnim trgo
vinam ni najbolje urejeno. Nasta
jajo tudi zadrege s predpakira- 
njem blaga in podobne težave, ki 
pač — v takšni ali drugačni obli
ki — vselej spremljajo vsako de
te, preden shodi.

Navzlic pozitivni bilanci prvih 
samopostrežnih trgovin pri nas, 
predvsem v Beogradu in Zagre
bu, nekakšna okostenelost in kon
servativnost v navadah, žal pre
prečujeta večji razmah. Vedeti 
namreč moramo, da pomanjka
nje sredstev ni edini vzrok, ki 
naj bi pojasnil, zakaj se na pri
mer v Ljubljani, ali kjerkoli dru
god, zadeva ne pomakne naprej.

Pogosto na primer lahko sli
šimo, da bi še vse nekako bilo, 
če bi imeli tak in tak prostor, 
kjer bi res lahko uredili samopo
strežno trgovino, kakor se spo
dobi in kakor je prav. Drži, naj 
bi imel lokal vsaj 100 ali 150 m2 
površine, saj bi bilo urejanje sa
mopostrežne trgovine v manjšem 
prostoru najmanj negospodarno, 
če že ne nesmiselno. Po tej logi
ki, ker pač ni na razpolago pri
mernih lokalov, lahko kar čaka
mo, da se ponudi primerna pri
ložnost. Po dosedanji praksi so
deč, ko se je tudi v novih potroš
niških centrih za Bežigradom, v 
Šiški in Savskem naselju pro
daja razdrobila med vrsto podje
tij, bomo morali najbrž še po
trpeti. Seveda, marsikdo še misli, 
da navaden paviljon, kakršen je 
na primer zgradba potrošniškega 
centra v šiški ali v Savskem na
selju, za market — tako tudi pra
vijo samopostrežni .trgovini — ni 
dovolj dober. »Zakaj ne bi, če že 
nekaj delamo, napravili nekaj le
pega. Veliko trgovino, supermar
ket, superluksus...« In tako na
prej.

Pred hladilno vitrino tipa »Morava«, izdelkom »Jugostroja« iz Ra
kovice pri Beogradu. Vitrina je odprta, tako da si res vsakdo lahko 
sam postreže. Vsak takšen hladilni predal velja poldrugi milijon

dinarjev

Sicer se ob uvajanju samopo
strežnih trgovin pogosto in upra
vičeno zastavlja vprašanje, če so 
tovrstne trgovine res edina zveli
čavna oblika, ki naj pomazili pri
zadevanja za napredek trgovanja 
na drobno; določneje — prizade
vanja za hitrejšo in kulturnejšo 
postrežbo v trgovinah živilske 
stroke, kjer je market najbolj za
želen in rajširjen. Odgovor bo na 
splošno lahko samo pritrdilen, 
samopostrežne trgovine ustanav
ljati povsod, kjer bodo investi
cije še rentabilne. Trgovine so 
lahko tudi manjše, morda kombi
nirane s samopostrežbo in obi
čajno prodajo »na kile«. Kupec 
naj v njih kupi vsaj tisto, kar 
mimo živil potrebuje vsak dan; 
vsekakor pa več, kakor v navad
ni trgovini z mešanim blagom.

Brez izgovorov
Kakor smo že omenili, sta raz

stavljeni dve samopostrežni tr
govini. Zahodnonemška tvrdka 
»LINDE« iz Kolna se je predsta
vila s šestimi tipi hladihnih pre
dalov, ki dopuščajo bodisi samo
postrežbo ali pa hitro strežbo. 
Za naš okus je ta market urejen 
precej drugače, kakor si ga za
mišljamo v naših razmerah. Sem 
ter tja učinkuje celo preveč »ve- 
lesejemsko«, kar mu prav gotovo 
ni v prid.

Toliko bolj pa smo veseli sa
mopostrežne trgovine, ki jo v ve
liki hali GR razstavljajo podjet
ja »David Bajič«, »Radulaška« in 
»Jugostroj«. Z izjemo nekaterih

delov, k* jih še moramo uvažati, 
so oprema in stroji — predvsem 
hladilne naprave nas zanimajo —■ 
delo domačih rok in iz surovin* 
ki so nam na voljo v državi. 
390 cm dolga odprta hladilna vi
trina, Izdelek »Jugostroja«, ki je 
v prvih dveh primerkih prvič v 
državi predstavljena prav v na
šem mestu, dober vtis samo še iz
boljša. Po svoji izvedbi namreč 
pomeni velik korak naprej v 
osvajanju tega za nas sorazmer
no novega proizvoda. Po besedah 
zastopnika te tovarne pripravlja
jo v laboratorijih »Jugostroja« 
prototipe manjših hladilnih vi
trin Ibar I in II — predvsem za 
mleko in mlečne proizvode pa 
»trinadstropno« vitrino tipa Ko- 
smaj, ki bo kot nalašč za trgovine 
sadja in zelenjave. Tako bo po-, 
skrbljeno za vsako potrebo. Sicer 
bo razveseljiv še podatek, da bo 
»Jugostroj« letos po naročilu 
Zvezne trgovinske zbornice izde
lal 60 hladilnih vitrin tipa Mora
va — že omenjene 390 cm dolge 
vitrine- Porazdelili jih bodo med 
večje kraje v državi.

Tako smo z uvajanjem samo
postrežnih trgovin pri nas neka
ko tam, ko je malone vse že pri
pravljeno, saj čakamo le nekoga, 
ki se bo po vseh vzpodbud
nih besedah in prepričljivih šte
vilkah — ojunačil.,.

Kajti — v nasprotnem slučaju 
bomo čez čas spet imeli prilož
nost opaziti in občudovati samo
postrežno trgovino, kramljati o 
marketu v Ljubljani — toda na 
razstavi. -mG
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Slovenj Gradec, majhho mestece 
°b Mislinji, ni tako bogu za hrbtom, 
da ne bi tudi tja kdaj pa kdaj pri
spela novica, ki je sicer v časnikih ni. 
Zgodi se celo, da kakšna vest dvigne 
dosti prahu, posebno kadar zadene 
3ti domači prag.

Sicer pa, kdo bi mirno pogoltnil, 
če domačin-popotnik prizadeto na
veže:

»Bil sem v mestu« (lahko je to 
Celje, Maribor ali celo Ljubljana). 
»V katerokoli trgovino sem vtaknil 
nos, povsod sem našel naše žimnice

22, 24 in celo po 25 jurjev! Vpra
šal sem prodajalca, ali te cene drže 
in od kod takšne številke, če vem, 
nas, ki delamo te reči, stane žimnica 
}e kakih 17 jurjev! Potlej me je še 
lrnelo, da bi zvedel, kako gre s pro
dajo! In kaj mi je rekel? Ja, cena je 
Previsoka, veste pa, kako je z de
narjem ...!«

Delavski svet ni gledal na uro, 
150 je zasedal. Besede so se sukale 
okoli — »kdo naj ukazuje, komu tak
tirko?« Posteljni vložki iz gumirane 
zime so nedvomno novost, a dokler 
bodo dražji od navadnih žimnic, ne 
bodo vzbudili pravega zanimanja. 
Proizvodnja gumirane žime vendar 
ni bila uvedena zaradi mode, pač pa 
Predvsem zato, da se nudi potrošniku 
kvalitetno in ceneno, celo cenejše 
"lago. pri vseh težavah, ki jih ima 
oelovni kolektiv s stroji in nabavo 
surovin, pa končna računica kaže de- 
avskemu svetu, da je cena, ki jo je 

uoločila trgovina, le previsoka! S tem 
Pa trgovina kot posrednik ne koristi 
pač pa škoduje industrijski proiz
vodnji.

Že pred tremi leti so začeli proiz
vajati gumirano žimo slovenjgraški
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Komu taktirko?
Zadnje dni aprila je stekel v Tovarni usnja v Slovenjem Gradcu nov stroj za proizvod< 
njo gumirane žime - Predvidena letna proizvodnja: 480,000 kg, to je skoraj petkrat 
več kot lani, ko so delavci še stregli polavtomatskemu veteranu domačega kova

usnjarji na predlog Združenja 
usnjarske industrije. Se danes je to 
edini tovrstni obrat v Jugoslaviji.

Delo je šlo od rok! Izredno pri
mitiven stroj je postajal Iz leta v 
leto donosnejši: 1956 —■ 2700 kg, 1957 
— 77.000 kg, 1958 — že 107.000 kg gu
mirane žime. Ta produkcija je no
vost v svetu, zategadelj je do neke 
mere razumljiva sebičnost Avstrije, 
ki ni hotela sprejeti na prakso nekaj 
delavcev iz Slovenj ega Gradca. Strah 
za patent! Tako so se morali usnjarji 
znajti sami. Delo v laboratoriju pod
jetja je bilo vsa ta leta nepretrgan 
delovni dan. Sčasoma je bila kako
vost vse boljša, proizvodnja je bila 
večja; vedno več kupcev je pošiljalo 
naročilnice. Tako se je podjetje od
ločilo za nakup novega, modernega 
stroja, ki danes že stoji in daje dnev
no na tisoče likogramov gumirane 
žime.

Delo je na oko enostavno: Očišče
na žima polzi po traku v žrelo stroja. 
V mehanizmu se pomeša z belo, kav
čuku podobno snovjo, ki se prilepi 
za razčesane kosmiče. Na drugem 
koncu stroja že prestreza delavec ši
roko plast gumirane žime, osnova za 
izdelovanje žimnic in sedežev. Te

žimne plasti zlagajo v kalupe.
Lesna industrija se sicer zanima 

za izdelke iz gumirane žime, vendar 
pa zahteva vsaka drugačne mere. 
Mnogokrat je le za pol centimetra 
razlike v širini ali dolžini, pa že di
menzije kalupa ne ustrezajo več. To
varna bi morala v takih primerih na
baviti nove kalupe, to pa bi seveda 
lahko vplivalo na ceno.

Tudi tu je torej »tipizacija« važno 
vprašanje. Naša lesna industrija bo 
pač morala dati svojim projektantom 
mere, v mejah katerih bodo le-ti 
lahko klesali svoj estetski okus in 
svoje domislice v razne uporabne 
predmete stanovanjske opreme. Ne
katera lesnoindustrijska podjetja — 
Ljubljana, Nova Gorica, Duplica — 
že prilagajajo svojo proizvodnjo 
standardnim tipom gumirane žime, 
prav tako TAPO iz Ljubljane v svo
jih tapecirskih delavnicah upošteva 
ustaljene mere In P° njih uravnava 
naročila mizarskim delavnicam.

Za proizvode slovenjgraške indu
strije pa se ne zanima samo lesna In
dustrija, pač pa tudi trgovina.

Gumirano žimo — lično izdelane 
posteljne vložke je prodajala trgo
vinska mreža po odločno previsoki 
ceni. Tovarna je sicer nudila trgo

vini izredno visok rabat, a močnejši 
razlog samovoljne podražitve je bil 
najbrž v nezaupanju trgovine do 
kupca, ki »verjetno« ne bo kupil ce
nene robe, češ, da je zanič, ker je 
prepoceni! Kdo pa ima danes denar, 
da bi ceneno kupoval! Vsemu temu 
pa botruje še »železna strajea«, da 
gre nova stvar že zato, ker je nova, 
tako ali tako v prodajo, četudi je ne
koliko zasoljena.

To pa ni vselej res. Delavski svet 
podjetja se je zamislil. Interes — 
osvojiti proizvodnjo s tem, da vzbudi 
potrošnikovo zanimanje s kakovostjo, 
pa tudi s pristopnejšo ceno proizvo
da, je bil vsekakor močnejši od ka
kršnegakoli zaslužkarstva. Zato je 
tovarna plačevala visok rabat. No, 
to žal ni bilo dovolj! Tovarna je mo
rala trgovini povišati rabat, da je 
lahko uveljavila upravičeno zahtevo, 
da morajo gumirani izdelki v proda
jo po 17.500 din, kolikor veljajo to
varno z vsemi stroški: surovino, pro
izvodnjo, pakiranjem in prevozom, 
rabatom, ..

Taktirka je tako našla roko pra
vega gospodarja. Ceno bo določal 
kolektiv, ki dela,

Nemara ne bi bilo napak, če bi se 
naša podjetja odločila in bi enostav

no vtisnili prodajno ceno v posamez
ne kose blaga, ki ga kupujejo potroš
niki. Tako bi kupec vedel, kolikšna 
je cena, ki jo postavlja in jo je več
krat tudi upravičen postavljati de
lavski svet. S tem bi se ognili mno
gim nesoglasjem, da isto blago v neki 
trgovini stane toliko, v drugi pa 
toliko.

*
Delavci-usnjarji ne bodo izdelo

vali vse vprek izdelkov iz gumirane 
žime, pač pa bodo svojo proizvodnjo 
omejili le na izdelavo standardnih 
tipov posteljnih vložkov in vložkov 
za kavče- Njihov sosed je nekakšno 
obrtniško združenje mizarjev. To je 
doslej izdelovalo okoli 800 vrst raz
nega pohištva. Danes še nezaupljivi 
do tipizacije se bodo jutri nemara 
le uklonili zahtevam časa, ter se 
usmerili v izdelavo tiste stanovanj
ske opreme, za katero jim daje po
treben material določenih dimenzij 
stroj onkraj dvorišča — obrat gu
mirane žime.

Usnjarsko združenje ve, da po
vpraševanju tržišča, zlasti lesne in 
avtomobilske industrije, ne bo mo
gel zadostiti samo Slovenj Gradec. 
Tako bo moralo slej ko prej uvesti 
proizvodnjo teh izdelkov, na primer 
avtobusnih sedežev, tudi v drugih 
obratih, ne samo svoje, pač pa kate
rekoli podobne industrije. Ljubljan
ski okraj že išče možnosti za vpeljavo 
te proizvodnje kje v neposredni bli
žini mesta. Vsekakor bo laže zaorati 
v ledino tem obratom, saj se lahko 
že danes mnogo nauče iz izkušenj 
slovenjgraških usnjarjev, ki so v šti
rih letih brez poprejšnje veščine 
osvojili proizvodnjo. n
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Sodelovanje v akcijah
M SEJI REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA KOVINARJEV SLOVENIJE SO RAZPRAVLJALI O NEKATERIH

PROBLEMIH HIGIENSKE IN TEHNIČNE ZAŠČITE DELA
• V naši državi je bilo 1956. leta 173.000 invalidov dela. plačevati stroškov zdravljenja de- organizacijah, zavodih za social-
• V letu 1958 pa je to število poraslo za približno 23.000. lavcev, ki se pogostokrat pone- no zavarovanje, Centralnem hi- 
© V Sloveniji imamo vsako leto zaradi poškodb pri delu srečijo, ker J” -- —’---- ’ ' ’ '

SOH cfalnrt vi ncnncnV.v. S— Q1 OTI ___ l_______ is _____ziz _ J _ 1- ---- -------  ^-------- ------------ — jih niso dovolj se- gienskem zavodu, toda na tem
© 800 stalno nesposobnih in 21.871 lažjih delovnih invali- znanili z delavnimi mesti in stro- področju v glavnem ni skupnega 
• dov, ki prejemajo pokojnino, pa so še vedno zaposleni, ji, ki jih upravljajo. Tako v ko- dela in akcij. Vsako leto pa za 
© Tudi se je v zadnjih desetih letih pripetilo 1221 smrtnih lektivu včasih ne morejo ugoto- higiensko tehnično zaščito dela 
® nesreč.^ Največ nesreč je bilo v gradbeništvu, črni me- viti resničnih vzrokov nesreč, porabimo precej denarja. Zaradi 
© talurgiji in železnici.. V zadnjem letu je število smrtnih Tudi drugi člani delovnega ko- malomarnega ravnanja nekaterih 
© nesreč naraslo v kovinski industriji. V tej panogi gospo- lektiva, ki probleme higiensko posameznikov in delno tudi za- 
® darstva se je v zadnjih treh letih pripetilo 7331 obratnih tehnične zaščite dobro poznajo, ne voljo neizpolnjevanja službenih 
© nezgod. Tudi je bilo v kovinski industriji od vseh panog naredijo ničesar, ker bi sicer mo- dolžnosti porabimo veliko denar- 
© gospodarstva največ nesreč pri delu. rali grajati nekatere vodilne lju- ja za zdravstvene -storitve. Zato

Podatki o nezgodah opozarja- vame,de,„m organov delavskega 52
jo, da v gospodarskih organizaci- upravljanja, političnimi organiza 
j ah še vedno zanemarjajo higien- cijami itd. zabijajo, da v podjetju nastaja nah te izdatke zmanjšali. Naloga 
sko in tehnično zaščito dela. ' V marsikaterem kolektivu tu- ?rece^nia materialna škoda, ki vseh organov in organizacij, ki

ge|M=p^ IM-MI SSJ—ilS: SS3SSS
kolektive, kjer se lahko pripeti črtno, izobražujejo.^ V prvih mese- lelih delavcev in vsako občut- uresničevati vsa stališča, ki so
največ nesreč, medtem ko pa pod- cih, ko delavce šele uvajajo v 
jetja »Utensilija« v Ljubljani gle- delo, se ponesreči največ ljudi 
de težine dela nikakor ne bi mogli Zavoljo tega menda tudi ne bi 
primerjati z »Metalno«, pa je ven- bilo napak, če bi v kolektivih 
darle v tem ljubljanskem pod- prirejali posebne seminarje o hi- 
jetju odstotek nezgod le neznatno gienski in tehnični zaščiti dela.

nejše povečanje teh stroškov prav bila že večkrat povedana na ob- 
gotovo vpliva na življenjski stan- časnih posvetovanjih glede hi- 
dard delovnih ljudi. gienske in tehnične zaščite dela.

Tudi obratni zdravniki naj bi 
sodelovali pri sprejemanju, uva-

manjši. Takih primerov je v ko- Na njih naj bi delavcem preda- ^an^u in Pravilni razvrstitvi de-■ lavcev na posamezna delovna me-

Pomanjkljivo znanje o varnosti pri delu večkrat botruje 
precejšnjim delovnim nezgodam

sta. (Tudi tu bi navedli primer:vinski industriji še nekaj. Za vse vali tehnični strokovnjaki 
te kolektive je značilno, da v njih obratni zdravnik.

^rnl^.^reS^nesrlč^rTe^v vzroke nesS/SemfSS- 

poslil, niso seznanili s tovarno, jajo nesreče zaradi dotrajanosti j®
delovnim mestom, strojem, ki ga strojnega parka, slabih prostorov, dragem1 delovnemgmestu 1 
bo upravljal. V podjetjih resda ki jih kolektivi pač ne morejo —- g c Iovnem mestu.
—__ ’ ■ -• ......... ...................... Obratne ambulante bi morale

LAST DELOVNIH 
KOLEKTIVOV

prirejajo tečaje za tiste delavce, ;bolje urediti, ker nimajo dovolj x Obratne ambulante bi morale « ZZiZZ
ki prihajajo prvič v industrijo, denarnih sredstev. To včasih tudi torej sodelovati s komisijami hi- ^ V k H P0*10™'

V naši državi malo znana ko se bo ;začela sezona. Zdaj zi- tev tega združenja. Po njihove^ ^ 
ustanova se imenuje »Združenje dajo tudi nekaj novih stanovanj- mnenju se je zgodilo prvič v , ||

deželi, da so se delovni kolektiv
:«1'Taki tečaji pa so prekratki, saj drži, toda večkrat bi se do res- gensko tehnične zaščite, analizi- deluie že dve leti zdaj pa kaže, To pa ni cje. Upravni odbor iz raznih krajev republike zavV 

razen higienskotehnične zaščite ničnih vzrokov nesreč Ib s težavo ratl blv morale nekatere probleme aa se J} 00 že letošnje poletje združenja počitniških domov - za graditev skupnega kraja, ki 9“ 
dela skušajo delavca seznaniti tu- dokopali, kajti mojstri in obrato- ^ službe, obratne nezgode, pre- pJ^druzila se ena podobna usta- vodi ga Nestei Zgank, \direktor P°vsem upravičeno imajo za sv°'

s proizvodnim procesom to- vodje se boje, da ne bi morali hrano delavcev itd. Obratni
zdravniki naj bi zlasti na delov-

nova.

Nesreč še vedno preveč
Prejšnji teden je bila na ka, vendar — po mnenju inšpek- 

Okrajnem zavodu za socialno torja za delo in zastopnikov 
zavarovanje v Kranju redna se- OSZS — varnostni tehnik še ni- 
ja komisije za HTZ. Pomenili so ma od uprave podjetja zadostne 
se o stanju glede nesreč v ne- podpore. Komisija je sklenila 
katerih podjetjih, o predlogu poslati podjetju priporočilo, naj 
DVIT glede strokovnega uspo- o problematiki nesreč razprav- 
sabljanja varnostnih tehnikov, Ija DS. Drugo podjetje, kjer ima- 
inženirjev in referentov za HTZ jo prav takšne težave, je Roleta 
ter sprejeli program dela za v Kranju. Tudi v Roleti kaže 
mesec maj. Na seji so ugotovili, statistika, da se ponesreči vsak 
da se je stanje glede nezgod v 4. delavec. Povprečni izostanek 
tovarni Veriga v Lescah z na- zaradi nesreč je 19 dni. V pre
stavitvijo stalnega varnostnega teklem letu je bilo preveč ne- 
tehnika znatno izboljšalo. Ste- sreč tudi v tovarni Sava v Kra- 
vilo nesreč pri delu se je zmanj- nju. V podjetju so že o tem raz- 
šalo nasproti preteklemu letu pravljali in sprejeli nekaj zelo 
kar za 48 %. izpad delovnih dni umestnih sklepov. Komisija za 
pa za 38 %. HTZ je še sklenila predlagati

Zelo težavno pa je v LIP skupna posvetovanja o zmanj* 
Cešnjica-Zelezniki. V letu 1957 šanju nesreč pri delu podjet- 
se je ponesrečil vsak 5. delavec jem: LIP Tržič, Jelki v Radov- 
ali 20,1 % zaposlenih, v pretek- Ijici in Savi na Jesenicah. Tudi 
lem letu pa celo 24,08 % ali sko- v teh podjetjih bodo morali sto- 
raj vsak 4. delavec. Letos so si- riti več za omejitev nesreč pri 
cer nastavili varnostnega tehni- delu. R.

rudnika Velenje — je nedavno ieQa-
nem mestu opazovali delavce ki Wa kornai 40 km dolgi obali razpisal natečaj za moderno ure- Po mnenju tistih, ki v tert 
se na novo zaposlijo, da bi tako Slovenskega primorja je kakih ditev Fiese. Urejeni bodo parki in kraju prebijejo letni dopust, fa 
laže ugotavljali, če ’ bo delavec l?6 delavskih počitniških domov, steze spodaj na obali in zgoraj na niti ni treba spraševati. To opra' 
lahko opravljal določeno delo. Šestnajst jih je v Ankaranu, zelenem hribu, kjer so se zvrstile vijo številke. Ko domovi še

Tudi naj bi obratni zdravniki drugi Pa so razporejeni ob obali vile, hkrati pa bodo uredili tudi bili združeni, je znašala dnevihJ 'Kim+f Di’ to n r _T T • 1 • . * • . __ - ^ ~ 1 fillvečkrat opazovali tiste delavce, proti Piranu. sladkovodno jezerce, ki je komaj oskrba 500, zdaj pa znaša od ^
ki že dlje časa opravljajo neko Že ime Združenje počitniških kakih dvajset metrov daleč od do 260 dinarjev. Nekoč je ha0 
delo. Primeri namreč kažejo, da domov pove, kaj je pravzaprav moria. Vse skupaj bo dobilo dru- težko priti v ta kraj. Avtobusi s5 
se veliko ljudi ponesreči pri sti- namen te ustanove, ki je nastala Qačno podobo, jezerce pa bo bili prepolni, železnice ni, zdoi 
skalnicah in zlasti tistih strojih, nekako spontano. Piranska obči- P°sialo še večja posebnost. Govo- pa Združenje počitniških domov 
kjer je delo enolično. Zato naj bi na ni imeia dovolj gmotnih sred- r^°> da bodo ob njem zgradili zagotovi svojim članov v vsake1® 
n^avahdelavce °Tu<r mf" stev> da bi preuredila Fieso, slo- hotel, do katerega bi se vozili s kraju prevoz z lastnim avtobU'
škodljivih dllovnih mestih naj bi Podjetja in ustanove, ka- čolni- som.
podobno ukrepali. Po predvideva- domovi so v glavnem v sta- Na Občinskem ljudskem od- Nič čudnega torej, če si 
nju nekaterih ljudi bi tu na- ri'l> Pogosto dosluženih poslopjih, boru v Piranu pravijo, da so zelo želijo preživeti počitnice v F* . 
stale težave, ker ti delavci preje- Pa 80 rnorale vložiti precejšnja zadovoljni z dosedanjim delom tudi pohorski gozdni delavci, $ 
majo stalen dodatek k tarifni po- sredstva, preden je bilo vse ure- Združenja počitniških domov. Do so se vedno izogibali počitnic 
stavki. Zdi se, da izplačevanje te- Jeno. Ker potem niso več marale izraza so prišle tudi nekatere morju, in da je 3000 ležišč, kolk 
ga dodatka ni toliko pomembno zapustiti Fiese, so morale storiti nepredvidene pozitivne lastnosti, kor jih je v naselju, zdaj že Vre,‘ 
vprašanje, zavoljo katerega bi še nekaj, to pa je šlo le z zdru- kar še bolj upravičuje ustanovi- malo. D. R-
morali nekateri delavci še naprej ženimi močmi: komunalna izgrad-__________ _______ ________________________ .
vztrajati na takšnih delovnih me- nja kraja. Podjetja so imela po
stih. Pomembneje je, da delavca čitniške domove, ni pa bilo pra- 
prepnčamo, da je veliko bolje, če x>ih cest, ni bilo pravega hotčla, 
ob pravem času preprečimo ne- medtem ko je bila pla£a prepu’_

kasneje0 pošiljali na Zdravljence Težave^bl^t I!l0rskih ™l°v' 

O vseh teh problemih hielen-
sko tehnične zaščite dela vsako Nekega dne so se zbrali pri 
leto razpravljajo v sindikalnih ljudskem odboru piranske občine

delegati iz vseh počitniških do-

Počitniška skupnost
najprimernejša oblika letovanja delavcev

mov. Predložili so, naj jim od
stopijo Fieso, za katero bodo sami 
skrbeli, vendar pod pogojem, da 
bodo oproščeni vseh obveznosti do 
komune. Občinski ljudski odbor
niki so se posvetovali, potem pa 
so delegatom sporočili svoj sklep: 
»Pristanemo.-« Občinski možje so 
izračunali: število počitniških do
mov se bo povečalo, hkrati bo 
narasla trgovina v Piranu, ob

Vsako leto je precej novih po- skupnosti, ki so vanje vključili kih delavcev odšlo na oddih, saj
čitniških domov delovnih kolek- večino delovnih kolektivov, že bomo v te namene lahko pred-
tivov. Od 15. avgusta 1957. leta imajo v občini Ljubljana-Šjška, Vidoma porabili okoli štiri mili-
pa do istega datuma lani so od- Moste, v Domžalah in drugod. jone dinarjev. Menda ni treba r’8eTn_tem Pa oodo dohodki večji,
prli s sredstvi sindikalnih in go- V okviru počitniških skupno- še posebej poudarjati, da bo „ cf počtiniški domovi pla- 
spodarskih organizacij 86 domov sti bodo odslej lahko letovali zdravljenje teh delavcev v do- Sevali določene davke. Niso se 
s 4184 ležišči. Tako je v počitni- člani vseh delovnih kolektivov ne movih počitniške skupnosti lah-
ških domovih število naraslo na glede na to, ali ima posamezna ko veliko cenejše, kot pa v več- Takrat ko str, nhK-nn im nnvn

iiijji

DOPUST 
H. G., Lendava. Vaš mož

nega čuvaja s polnim delovni1*’
.i. ur., jucuuava. vas moz je ^a®nm, prejemal redne prejemi* 

umrl, preden je izkoristil redni za sv°ie del° PoleS Polne pokol
letni dopust. Radi bi' vedeli, ali nine, čeprav je bil polno zap° 
je podjetje dolžno izplačati od- slen in čeprav je podjetje takšf^ 
škodnino za neizkoriščeni letni zaposlitev prijavilo zavodu za s°’ 
dopust? — Odgovor: Krivda za cialno zavarovanje, česar pa ^ 
neizkoriščeni dopust ne zadene delavec ni storil? — Odgovor:
podjetje in zato ni nobene prav- devo ste dolžni presojati po 
ne osnove, da bi moralo plače- konu o delovnih razmerjih. ^ 
vati kakršnokoli odškodnino. O delavec je bil z vami v redne*”

.T v 86 T"6 delovnem razmerju z vsemi P”3' namreč govoriti šele, ko preteče „ . i7vi'
leto m delavec «1 migel do k„„- ! ' 5 S
ca leta nastopiti dopusta, ker mu ra^0’ ^ore'' tucb s Pravico do r®

nega letnega dopusta po 26., ^podjetje «g. ni omogodilo. ^
A. B., Železniki: Delovno raz- datka za nočno delo po 175. ^ 

merje vam je prenehalo 28. fe- zakona, prav tako pa tudi pravi” 
bruarja letos, in sicer po spora- do končnega obračuna osebne^

Ti podatki kažejo, kolikšno počitniški dom. Cena oskrbnega ki so bili v lasti posameznih de- hiJn fnL, 
pozornost posvečamo skrbi za de- dne pa bo prav gotovo nižja. lovnih kolektivov. am homaj petdeset počit-
lovnega človeka, da bi iz leta v Člani delovnih kolektivov bo- Na Okrajnem sindikalnem ni8hih domov. Ob tem so začela 
leto izboljšali življenjske in de- do odslej lahko letovali pred in svetu so že tudi sklenili, da bodo *'a2m*s‘3a^ podjetja, ki imajo- _ - _____ . ____ _ 3 Sl /t« /1 1-r, ™ n a-. » r j* ..7 ~lovne pogoje ljudi. po glavni sezoni. V preteklih le- iz posebnega sklada podpirali le domoue « Ankaranu. Zdaj kaže,itu _______ IV. d.-itt-. ____ J.g_____ g ...v., .. da nm bo kcmrskn nhrmn šla mnIz teh podatkov bi tudi lahko tih 3e v mesecih juliju in avgu- dejavnost počitniških skupnosti. bo koprska občina šla na
razbrali, da je v vsakem počitni- s*;u nastal izpad v proizvodnji Občinski sindikalni sveti naj bi
škem domu povprečno 48 ležišč. Prav zavoljo dopustov. svetovali podjetjem, ki imajo Te dni v Fiesi še ni gostov.
Toda nekateri počitniški domovi V zadnjih letih smo poslali svoje domove, naj pristopijo k Zidarji belijo in obnavljajo go- 
imajo precej večjo zmogljivost, precej delavcev na preventivno počitniški skupnosti, da bi tako stinske lokale im. počitniške do- 

Vnrašali hi se ali ne hi hila okrevanje. Letos in v prihodnjih kar najbolje uredili letovanje move. P0 njihovih računih bodo 
P ’ letih bi lahko še več fizično šib- vseh delavcev v občini. B dela opravljena pred 1. junijem,cena oskrbnega dne nižja, če bi 

odprli skupna letovališča za več 
delovnih kolektivov, saj smo v 
pretekli dobi že večkrat ugotav
ljali, da so majhni počitniški do
movi nedonosni. Izkušnje pa so 
že pokazale, da je mogoča ko
operacija več delovnih kolekti
vov, kar zadeva ustanavljanja le- 
tovališč.

V ljubljanskem okraju so že 
lani ugotovili, da dosedanji način 
letovanja ni dober. V počitniških 
domovih so letovali v glavnem 
v mesecu juliju in avgustu le 
člani kolektiva, katerega last je 
bil počitniški dom, medtem ko 
pa dom pred in po glavni sezoni 
ni bil polno zaseden. Manjši de
lovni kolektivi, ki niso imeli do
volj sredstev za graditev doma, 
niso mogli urediti dopustovanja 
svojih članov.

Zavoljo teh in nekaterih dru
gih vzrokov je komisija za oddih 
Okrajnega sindikalnega sveta 
Ljubljana predlagala, naj bi v 
občinah ustanovili tako imeno
vane počitniške skupnosti. Take

Tudi v občinskem sindikalnem svetu Ljubljana-Vič so organizirali počitniško skupnost. Delavci 
viških kolektivov že nekaj let dopustujejo v Nerezinah na Malem Lošinju

_ končnega ______ _ ___
zumu, ker ste stopili v pokoj. Se- dohodka, ali kot pravite »do P*^ 
daj bi radi vedeli, ali imate pra- če iz dobička« po 211., 213. in 21 *' 
vico zahtevati nadomestilo za členu istega zakona. Po drug6” 
dopust in koliko dopusta bi lahko odstavku 156. člena zakona o 
dobili v letošnjem letu, ker ste kojninskem zavarovanju ste , 
delali le dva meseca. — Odgovor: dolžni prijaviti polno redno z3 
Prepozno ste se spomnili na to poslitev tega delavca. To ste 
zadevo. Ne glede na to, koliko rili. Niste pa pooblaščeni, da ” 
časa ste delali, ste imeli pravico karkoli ukrepali, če delavec sa” 
do 30 delovnih dni rednega do- ni prijavil polne zaposlitve, 
pusta. Ko ste sklenili sporazum bi moral storiti po prvem 0°a 
o prenehanju delovnega razmerja stavku te določbe in mu je za''0, 
bi morali po 36. členu zakona o še naprej izplačeval polno P0^, 
delovnih razmerjih urediti tudi nino. To je stvar zavoda, da P ”, 
vprašanje dopusta. Uredili bi ga stopa po 224. in 227. členu t°g.po ^‘±. m cienu -
lahko na dva načina. Pri skleni- zakona. Vi ste pa dolžni izP,L 
tvi sporazuma bi lahko sklenili, njevati svoje dolžnosti, ki iz'l 
da preneha delovno razmerje z rajo iz pravic, ki delavcu P*'*?^ 
dnem, ko preteče redni letni do- dajo, ker je bil z vami v redn6*. 
pust, ki bi ga nastopili z dnem, delovnem razmerju. Ce jih ne 
ko ste sklenili sporazum o pre- izpolnili, jih lahko prizadeti 
nehanju delovnega razmerja, lavec uveljavlja s tožbo pri Pri 
Lahko bi se pa dogovorili, da pre- stojnem sodišču, vi pa lahko 0 
neha delovno razmerje z dnem govarjate pred sodnikom za P1^
sklenitve sporazuma, gospodar- krške" po 10. točki 393. člena ”3 
ska organizacija pa bi morala iz- kona o delovnem razmerju i** "
plačati nadomestilo za neizrab- 4. točki 394. člena istega" zako**3' 
Ijeni redni dopust, in sicer v zne
sku, ki bi vam pripadal za 30- OPRAVLJANJE IZPITOV 
dnevni letni dopust. Priporočamo, K T t^u,isb^0
da skušate naknadno to zadevo j^zP**

in visokokvalificirane dela''6”kot predpisuje zakon o delovnih p0'
razmerjih v tretjem odstavku 36. Odgovor. Kandidat lahl5 $e 
člena_ navija izpit samo enkrat, Kai

smatra, da je dvakrat opravlja* j
PLAČEVANJE pit .jn ker tudi drugič ni Pr%.pozitivne ocene, je izgubil 1L0, 

Agroservis, Maribor: Ali ima vico do tretjega opravljanja. 
pravico do plače iz dobička de- misija je povsem zakonito o£* 
lavec, ki je opravljal službo noč- čila.

O
DELAVSKA ENOTNOST - štev. 19 — 1*. nm$a 195»

*iei

8j.(

čal
ii/i
en
Pn
»d

siti
*e
*ni
»Pi
h
h
k

Po,
Pe,

tte
Po

u1N
Je

23.ste

S?i

mhitbg,
he
31e
Uk
Sej

‘ijt

drj
h'11'Pf<{P?Piv

e,.,
«4,
pu!

ŠOJ

JO
°Bl
Pio

&
P«)

SPii



1944—1959

skih „ e ze iretia pošiljka teh radij
ska aParat°v! Zdaj jih ima Jugoteh- 
2anroif skoraj več kot industrija v 

au> ki nam jih dobavlja!*1
kr^eJ'avci s° se spogledovali. Eden 
jetjo je celo telefoniral v pod-
ie ne f.ar direktorju in ga vprašal, 
sprJo .2a tem vagonom novih RIZ 
trŠai^Pikov kakšna pomota!? Za- 
brig. v slušalki — . kaj vas
lli,: ’ Vl razložite robo in jo prepe- 
me v skladišče!«
iil^Hdlščnik je sprejemal in bele- 
lo bij?”1 s stvarmi, ni več vedel, saj 

1 Prostori tesni. Kamorkoli si se

OQ oao

Povs°d si se lahko zaletel v 
kkt. arrnature’ ki šo tu kot za- 

čakale na svojo upokojitev. Še 
da so se pred časom znebili 

tulitfl televteorjev! Drago so jih pla- 
jilj ’ Po 650.000 din enega, poceni so
eji„ bodali, po 50.000 din — tudi “Sa/ 2
°i nekaterih v podjetju korist

9a' Zakaj pa bi ne imeli osebni

"r*
"kkl/Pbko bM trgovec. Kadar so 
Bane - Polna, je treba napeti moi- 
*e uj te pretuhtati vse načine, kako 

znebiš. Najenostavnejše — 
W tena! Podjetje je plačalo RIZ 
tittJetenike po približno 12.000 din, 
hiValo jih je po približno 7000 din. 
kie neonskih lučeh je bil problem 
tnu rešljiv; prodajni oddelek je po- 
PoicJ toliko časa, da so se enostavno 
i>ej arite in niso bile za nobeno rabo

tfebaBt bil prostor: tako ni iplo 
tetrphvtežiti denarja v gradnjo pre- 

ebnih skladišč, pač pa si je upra

va olepšala svoje prostore za 28 mili
jončkov.

»Sami smo gospodarji, a kako go
spodarimo! Kaj ga ni nikogar med 
nami, ki bi se upal povedati komer
cialnemu, pa magari direktorju v 
obraz, da pri Jugotehniki nekaj ni 
v redu!?« — Misel je bila nič koliko
krat izgovorjena, pogum izzivan. 
Toda...

Direktor je znal neverjetno spret
no preigrati »nergača« — še dodobra 
se ni zasukal, že je bil le-ta na cesti. 
V davnih časih je turški sultan poši
ljal svojim podanikom, ki so se mu 
zamerili, svileno vrvico; kar je po
menilo — obesi se! Sodoben direktor 
je tudi delil takšne vrvice, ki pa so 
v današnjem, civiliziranem svetu po
menile — odpoved daj!

V kratkem času je dvanajst ljudi 
zapustilo Jugotehniko. Vsak zase se 
je bal napačno izgovorjene besede, ki 
ga je lahko veljala zaposlitev.

Delavski svet se je zavzemal za 
ljudi, za ureditev odnosov. Klical in 
vabil je direktorja. A direktorjev čas 
je dragocen! Nikoli ga ni imel. De
lavski svet je brez njega sprejemal 
in odobraval stvari, od katerih si je 
obetal koristi. Navadno pa je direk
tor napravil po svoje. »Kaj se bodo 
delavci vtikali v njegov posel! On že 
zna ustvarjati dobre trgovske veze!«

Seveda jih zna! Poslovnim tovari
šem se je vselej vljudno oddolžil: 
temu z AEG štedilnikom, onemu s 
hladilnikom, spet tretjemu z radio- 
aparatom, (a ne s tistim za 7000 din, 
pač pa s kakim tistih po šestdeset 
tisoč dinarjev!) in tako naprej! Kakš
no korist je imelo od vsega tega pod
jetje, je uganka; kakšno direktor —■ 
pa skoraj ni več uganka.

Ostri besedni spopadi, direktorje
va histerija, lizavi značaj komercial
nega, prilagodljivost še nekega »šefa« 
v komercialnem oddelku in vse, vse 
bolj odločna beseda delavskega sve
ta ter celotnega kolektiva — je nujno 
vodilo absolutistični, diktatorski od
nos direktorja do delavskega samo
upravljanja v hvale vredno dejanje 
delavskega sveta, ki je izročil direk
torju nezaupnico.

Upravičenost nezaupnice je potr
dil slučaj. Skladiščnik je dobil v 
roke račun za AEG hladilnik (za ne
kega poslovnega tovariša!), na robu 
katerega je bilo pripisano — »... se 
vkalkulira v neonske armature.« V 
tiste nesrečne luči torej, ki so pri
nesle tolikšno škodo podjetju!

Tu pa nekaj ni bilo sporazumno 
s poštenjem! Tako so mogoče v ko
merciali po direktorjevem ukazu

LGENT
ui .j soaei<
^1/an?i)ra utihnilo grmenje topov in 
C V {^Mitraljezov, pa se je spet zače- 
' Sitm 061 zagrmelo in visok plamen 

j, 11 v nebo.
5 okt?,!110 je bilo skopo: »Danes — 
lleltiar??.bra 1946 — j® do tal zgorela 
s! Pov>?a»lcovaSnica v Hrastniku Požar
6 tiso !0Cila eksplozija v peči. Vzroki 

p zuani...«
LSe?ria Milijona škode! Delavcem ni bilo 
vUMi a, a<Ji M že enkrat v miru razpi- 
ufitie °ie steklo, ne pa . .. S koncem 
hi5rni. 0 ,se lotili dela v zapuščeni ste- 
sti 1 bilo dobrih strojev, ni bilo 
th 2 di»J?rostorov- Potlej so imeli sitno- 

in Rektorjem. Pijančeval je, lenuha- 
bo Ivu 2emarJ al delo v tovarni in ko
tu«’ a nt.r!?bili so novega. Ta je bil dp- 
flt, “ialr, , no je imel v malem prstu ko- 
tffge M, proizvodnjo, pa sindikat in 
i! « v ,0bietne. . . In zdaj nenadoma 

°v6k vzrak kovačnica. Potem 
Miru razpihuje!

naj pa
asAgan ‘Tu razpihu3eI

5 stVa: državne varnosti Je zapisal

!Ž?,enj01or ,3e v očitni zvezi s sabotažo. 
oSačnipi tahko podtaknil samo kdo iz 
Ja .Ojeni' ker so ostali obrati tovarne 
lila^fgaii delavci so poštenjaki, težko 

a •..?« k°U osumiti. Mogoče Benega-
hes' t

n0a° je Benegalij?
•tti? le dp etia v kozarček. Denar se ga 

desetega v mesecu. Dolgove 
ta^aja h/ ? jih tu ln tam vraač. Da se 
bi,;?h ni,?1 bilo težko reči. Družbe nima 
Jeziti akej včasih se udobrovolji z

a' rektorjem steklarne — Pufler-

t direktorjem! Kdo je to?
tea stjm 1? kot pravimo, človek s pre
bavi. franp? , revolucionar, španski bo- 
bra aU. iv^k1 interniranec, preživel je 
tt^jhiku ekaj časa Je bil direktor v 
ŽdfJati n' , a6el se je zapijati in zane- 

S ^ dorna' L3udje so ga odstavili.

stl??' Crtipbdda mimo teh dveh v slepo 
? ko* ", Pogorišče kovačnice pa je 

Hinkih SJl?ril0' Kdo ve, kateri napor 
sovi.b,0 Zdat , 36 še zapisan uničenju! 
Soi;9žrtiv 1 eksplodirala bomba!? Ako je 

v° he k3 delu in če je to sabotaža,
ViNk d * osarnjjena.
Je ?ketai ,a!Um Je bil, a Benegalij je 

klal?, ?enarjem. Fant, neprevidno
06tawfkodSvi?,tnlSkega hladu??lsljiv tJ ~ sum je b: 

so -o
bedri, druei zaprla vrata za prvim, Je 
ktifi« akovk! sPrejeti nezaželen, pa tudi 
dtto r se to obisk na svojem domu.

ti pač ne 
bil vse bolj

Saj t16 .^edel nekam nerodno. Cu- 
''Skt-kl celr, - obiskov vajen. Imel je 
‘kaia A i?..Reprezentanco kot bivši di- 
?ZburtRePrezepV ko obiskovalce ni zani- 
?!lh dda nPwtanca' večjo pozornost so 
bti.Je stair,a??ra Pisma V enem izmed 

»J' da si dobesedno - » . . .napravi 
kdo ?.b° videlo in slišalo!« 

Jdgm^skavp1.torej ta — Pufler? 
v,leniV?r Popom spraševanje sta prvotni 

l*direktn?lnj°ma spremenila! Odstav-
tfdajuJe bilaeJ?11 bivS1 agent Gesta- ko Sp ’.la njegova preteklost! Ze

k^*0blast3eioVT5N«emf,j1 spravljal Hi- 
Zržu, vi16 Pufler služil kljukaste- 

v Španiji je bil kot vohun, v

Franclji kot provokator med interniran
ci v Dachauu ko delavec v laboratoriju 
smrti. Ob koncu vojne je prišel v Hrast
nik. Starim prijateljem je natvezli ne
kaj zgodbic in kot mojster, je postal 
direktor steklarne.

Zaverovani podaniki premaganega 
reicha so še zmerom lovili za rep staro 
slavo. V tem lovu in sli po živi aktiv
nosti je nekega gestapovskega oficirja 
zanesla pot v Slovenijo. Še prej je do
bro pobrskal po tajnih arhivih, kjer je 
našel v zaprašenem spisku nekdanjih 
agentov nemške policije tudi — Fufler- 
jevo ime.

Prvo ga je snubil s pismom. Potem 
ga Je obiskal. Nato mu je poslal sporo
čilo s tistim — » ... da se bo slišalo in 
videlo!«

Tako je prišel 'nekega večera Pufler 
v kovačnico. Zaklepetal se je z Benega
lij em. Delavcem to ni bilo mar, kdo bi 
se tudi zanimal za razgovore dveh vin
skih bratcev.

Benegalij je pristal na ponudbo. De
set Jurjev in kovačnica bo šla rakom 
žvižgati Možak je znal ta posel: »V bob
nu je nafta Od bobna pa do ognja ni 
daleč. Tu bo napeljal cev, odprl dotok 
goriva in lepo zbežal v noč. Ko bo prva 
kapljica nafte padla v ogenj, bo zasijalo 
po dolini!«

Pufler je spravil v žep ček za svoje 
zadnje izdajstvo v nizu umazanij, ki jih 
je počel v večdesetletni hlapčevski služ
bi Gestapu.

Organ Državne varnosti je potemta
kem še marsikaj dodal h golim dejstvom 
o požaru v Hrastniški steklarni. To je 
bil prvi in tudi zadnji primer sabotaže, 
ki jo je organizirala obveščevalna služ
ba emigrantskega terorističnega centra. 
Tej sabotaži naj bi sledile druge, ki naj 
bi rušile in uničevale vse. kar je gradil 
in obnavljal delovni človek naše domo
vine z nepopisnim naporom v prvih le
tih osvoboditve.

PETNAJST LET
Organizacije za državno varnost

KMALU PO ROJSTNEM DNEVU NAŠE MLADE DRŽAVE, PO DRUGEM 
ZASEDANJU AVNOJ, PRED PETNAJSTIMI LETI - 13. MAJA 1944 - JE BIL 
USTANOVLJEN Z ODLOKOM MARŠALA TITA ODDELEK ZA ZAŠČITO 
LJUDSTVA - OZNA. PARTIJA IN TITO STA POSTAVILA TEMELJE NASI 
VARNOSTI IN DOLOČILA NJENA OSNOVNA POLITIČNA NAČELA. VSE
BINA VSELJUDSKEGA BOJA ZA OSVOBODITEV IN ZAŠČITO LJUDSTVA 
PRED OKUPATORJEM IN NJEGOVO AGENTURO OBLIKUJE TA ODDELEK 
V ČVRSTO ORGANIZACIJO. OBVEŠČEVALNE IN PROTIOBVEŠČEVALNE 
SLUŽBE.

OBVEŠČEVALNI ODSEKI SO OBSTAJALI ZE OD LETA 1942 - V SLO
VENIJI VOS, 1943 JE BIL V JAJCU USTANOVLJEN ODSEK ZA ZAŠČITO 
LJUDSTVA; LETA 1944, TO JE V ČASU VELIKEGA RAZMAHA NARODNO
OSVOBODILNEGA GIBANJA V DOMOVINI, PA SE POSAMEZNA SREDISCA 
ZDRUZlJO V ENOTNO ORGANIZACIJO.

S KONCEM VOJNE VOJNA ZA VARNOSTNO SLUŽBO NI BILA KON
ČANA. NADALJEVAI.A SE JE V DRUGAČNIH POGOJIH Z OSTANKI OKU
PATORSKIH DIVERZANTSKIH SKUPIN IN CETNIŠKO-USTAŠKIH TOLP.

DANES JE DRŽAVNA VARNOST DEL SOCIALISTIČNE DEMOKRACIJE, 
Kf ČUVA PRIDOBITVE NAŠE LJUDSKE REVOLUCIJE.

naravnost žonglirali z računi — po 
osebnem interesu in svobodni izbiri!

Kar je začel delavski svet kot 
organ samoupravljanja, je moral na
daljevati revizor.

5 milj. škode zaradi zanemarjene
ga vskladiščenja fluorescentnih arma
tur; 6,5 milj. škode v zvezi z ruskimi 
televizorji; 26 milj. škode zaradi ne
gospodarske nabave in prodaje ljud
skih sprejemnikov; čez pol milijona 
so pobrale »dobre službene zveze«, 
skratka, pregledi starih računov, na
ročilnic in dobavnic, faktur, knjigo
vodstva, so čez mero zaposlili račun
ske stroje, ki so razgrinjali pred re
vizorjem in delavskim svetom pre
senetljive številke.

Tako se ne gospodari. Delavski 
svet se je znal otresti direktorjeve 
samovolje, tudi je sumil v poštenost 
poslovodja, a ob koncu raziskave je 
malone razočaran priznal, da je le Že 
premalo odločno vodil računa o go
spodarjenju podjetja. Že ob prvem 
sumu na kakšen, še tako malenko
sten primanjkljaj, bi moral zahtevati 
revizorja.

Za revizorjem je prišel organ 
Državne varnosti. Zaupljiv do delav
skega sveta, zgovoren s člani ko
lektiva, je znal biti kritičen do ljudi, 
ki so pozabili, da naši zakoni ščitijo 
predvsem delavca, pravico njegovega 
samoupravljanja in socialistične od
nose.

REBUS
Obveščevalci so poročali. Stavki 

in besede so bile kot sestavljenke v 
dolgem rebusu.

»Po Dolenjski cesti je prišlo davi 
več kamionov vaških straž.«

Zakaj.
/

»Zjutraj je bil kolodvor poln do 
zob oboroženih belogardistov, ki so 
se pripeljali v tovornih vagonih.«

Od kod vendar?
»Plavogardisti so podvojili straže. 

Dunajsko cesto so malone zagradili 
z jezdeci.«

Naj si obeta naša okupirana Ljub
ljana obisk?

Vse vesti so bile zloslutne. V njih 
ni bilo ničesar dvomljivega. Bile so 
na dlani kot sneg, ki je rahlo nale
taval že več dni. Skrivnostni vozel 
je tičal le v Pepelkinem obvestilu:

»4163, 4162, 4659, 4332.«
Kaj bi s temi številkami v re

busu?
Ej, dobro tajnico je imel gospod 

Strniša! Ustrežljivo in vljudno, še 
preveč vljudno. Kar naprej se je mo
tala okoli njega; posebno vestna je 
bila takrat, kadar je bil kdo pri 
njem na uradnem obisku. Posebno, 
če se je prikradel Koprivica, je ni 
bilo moč odsloviti. Vsaj zlepa ne! 
Strniša je moral celo zarobantiti. 
Tega pa sicer ni bil vajen, on, gospod 
šef Mihajlovičevega obveščevalnega 
centra.

»4164...? In kaj počne?«
»Tipka. Tako včeraj kot danes že 

ves dan. S Koprivico šarita po zem
ljevidu mesta in nekaj zaznamujeta. 
Zdi se mi, da sta sestavljala ne
kakšen spisek. Tiste številke sem 
razbrala in prepisala iz indiga. To je 
vse kar vem. Popoldne sta mi zakle
nila sobo.«

Gašperju in tovarišem je bilo pri 
tem rebusu marsikaj razumljivo. 
Be-ga (bela garda!) nekaj pripravlja! 
Kar tako, zavoljo božične maše, ne 
bi prekladali vse te vojaške enote. 
Toda, kaj hočeta Strniša in njegov 
vohunski pajdaš s temi številkami!?

Pepelka je slučajno nekaj govo
rila o telefonu. To je utrnilo domne
vo za možnost kombinacije: »Tele

fonski imenik! Daj, prinesi mi tele
fonski imenik!«

»Stadion, Černetova, Akademski 
dom...« Številke v imeniku so ozna
čevale te kraje.

Se pogled na zemljevid in rebus 
je bil razvozlan. Pepelka jim je to
rej prinesla podrobno izdelan načrt 
mesta z jasno označenimi kraji mo
rebitnih be-gojevskih postojank. Le 
čemu te postojanke? Prihod vaških 
straž, novi španski jezdeci, policijska 
križarjenja po mestu — vse to je>v 
mali skupini ilegalcev upravičeno 
vzbudilo sum — na racijo!

Racije so bile leta 1942 na dnev
nem redu. Italijani so imeli veselje 
nadlegovati mirne meščane po hišah. 
Radi so nenadejano vdirali v tuje 
domove. Običajno so že zjutraj, takoj 
po končani policijski uri, zaprli do
hode v določeno ulico. Na križišče so 
postavili strojnice, ob vseh vogalih 
so sloneli karabinjerji, na sredino 
ceste pa so zapeljali kamion; ki je ča
kal na aretirance.

Strniša je s pripravami na tako 
imenovano »božično racijo« celo pre
kosil laško iznajdljivost. Pred vojaš
nice — tedaj je bila vojašnica že 
vsaka šola — je postavil topove, 
omejil je število prehodov čez ceste 
in še te vtesnil med jezdece in bo
dečo žico, be-gajevske patrulje je 
nagnal na cesto s puškami v rokah

Bilo je konec decembra. Ljubljan
ske ulice in trgi so bili polni razno
barvnega vojaštva od kraljevih bo
jevnikov in fašistov pa do vaških 
straž in belogardistov. Racija je po
tekala po načrtu, ki sta ga sestavila 
Strniša in Koprivica. V vsem sta bila 
dosledna Svoji zamisli: sleherno pu
škino kopito je poropotalo po natan
ko določenih vratih. Racija je traja
la dva dni. Meščan, ki je bil le malo 
sumljivega obraza, je moral med na
sajenimi bajoneti za rešetke.

Takrat so zaprli 622 nič hudega 
slutečih prebivalcev mesta. Policaji 
so bili prepričani, da so med zapor
niki zajeli tudi komuniste, njim ne
varne voditelje podtalnega upora re
volucionarne Ljubljane. Vendar pa 
so bili razočarani, ko so ugotovili, da 
ni bilo stkano iz najboljših niti nji
hovo sito — božične racije.

Iskanih — med jetniki ni bilo!
Obveščevalni center Partije in 

Osvobodilne fronte je dobro razvoz
lal' številčni rebus. Sum na racijo je 
bil utemeljen. Razvozlani rebus je 
bil točen plan racije, ki je opozoril 
ilegalce. Kurirji so imeli tiste dni 
dosti dela. Hiteli so od javke do jav
ke in v lakoničnih besedah predajali 
vest o namerah okupatorja in doma
čih izdajalcev.

Na ta način se je lahko srečno 
izognilo raciji 144 aktivistov ilegal
cev, med njimi tudi tisti, ki so sami 
sodelovali v tej prvi uspešni akciji 
partijskega obveščevalnega centra, 
poznejše VOS.

ZGODBE JE NA OSNOVI DO
KUMENTOV POVERJENIŠTVA ZA 
NOTRANJE ZADEVE NAPISAL - 
DUŠAN KRALJ.

I

I

OD 8. DO 14.

LETOS SPET VEČJA INDUSTRIJSKA 
PROIZVODNJA

Po dokončnih podatkih Zveznega zavoda za 
statistiko se je industrijska proizvodnja v le
tošnjem prvem tromesečju povečala za 10 % v 
primerjavi z istim časom lani.

Največ se je povečala proizvodnja v elektro
industriji, in sicer za 31 %. Sledijo ji kemična 
industrija (25 %), grafična (18 %), lesna (17 %) ter 
industrija gradbenega materiala (15 %).

Gledano po- republikah se je industrijska pro
izvodnja najbolj povečala v Črni gori — za 23 %. 
Sledijo ji Srbija (12 %), Bosna in Hercegovina 
(11 %), Hrvatska (9 %), Slovenija (7 %) in Make
donija (1 %).

NAGRADE CANKARJEVE ZALOŽBE
Te dni je Cankarjeva založba podelila trem 

našim znanstvenim delavcem nagrade v skupnem 
znesku pol milijona dinarjev. To je bil zaklju
ček natečaja, ki ga je založba razpisala pred 
tremi leti, ob 80-letnici rojstva Ivana Cankarja.

Dr. France Černe je dobil nagrado za delo 
»Planiranje in tržni mehanizem v ekonomski teo
riji socializma«. Dr. Jože Goričar je dobil na
grado za delo »Oris zgodovine političnih teorij«. 
Dr. Janko Jeri pa je dobil nagrado za razpravo 
»Tri faze reševanja tržaškega vprašanja«.

Cankarjeva založba je znova razpisala natečaj 
z nagradami v skupnem znesku 1,500,000 dinar
jev za izvirna znanstvena in poljudno znan
stvena dela s področja družbenih ved ali posa
meznih področij marksistične teorije.

MELIORACIJSKA DELA V BOSNI 
IN HERCEGOVINI

Te dni so pri Bijeljini v Semberiji svečano 
spustili v pogon črpalni postaji Topolovac in 
Domuskela, ki bosta odvajali vodo iz 5800 h: 
obsežnega področja v zahodnem delu Semberije

V zadnjih letih so pri melioriranju tega naj
plodnejšega področja Bosne in Hercegovine iz
kopali 28 km glavnih odvodnih kanalov in 63 km 
manjših kanalov. Zgradili so dve črpalni postaji 
s štirimi agregati.

Ze letos bodo meliorirana področja Semberije 
zaščitena pred poplavami Save, ki so vsako leto 
povzročile okoli 90 milijonov dinarjev škode. Ze 
samo s to zaščito se bodo stroški za melioracijski 
sistem v Semberiji, ki so znašali okoli 250 mili
jonov dinarjev, amortizirali v nepolnih treh le
tih. Razen tega pa se bo na melioriranih površi
nah povečal pridelek za okoli 120 milijonov di
narjev letno.
»RUDI ČAJAVEC« IZDELUJE TELEVIZORJE

V banjaluški tovarni »Rudi Čajavec« so za
ključili proizvodnjo prve serije 110 domačih te
levizorjev. Ti televizorji so že na trgu, njihova 
cena pa je okoli 150.000 dinarjev. Tovarna trdi, 
da bi bili televizorji lahko cenejši, če ne bi 
trgovska podjetja zaslužila pri vsakem 15.000 
dinarjev (tovarna jih le 13.000).

Tovarna je že začela s proizvodnjo nove serije 
200 televizorjev. Letos bodo poslali na trg skupaj 
okoli 1000 aparatov.

NIS DOBI JEKLARNO
saiSKiM: Ob livarni in to

varni strojev »Jastre- 
bac« v Nišu bodo 
zgradili še letos novo 
jeklarno, ki bo da
jala letno, ob dveh 
delovnih izmenah, 
blizu 1200 ton jekla. 
S proizvodnjo te je
klarne se bo vrednost 
bruto produkta to

varne povečala za 420 
milijonov dinarjev.

Instalacijska dela 
in montažo peči oprav

ljata naši podjetji »Rade Končar« iz Zagreba in 
»Cer« iz Čačka. Jeklarna bo imela žarilno in to- 
pilno peč. Kaže, da bodo proizvodi zelo dobri, 
ker bo proizvodnja organizirana po najnovejših 
tehnoloških načelih.

UVOZ SE JE ZMANJŠAL
Po nepopolnih statističnih podatkih je bil 

uvoz v prvem letošnjem tromesečju za 17 % 
manjši kakor v istem času lani. Pri oceni ni 
upoštevan nekomercialni uvoz in reeksport. Po 
vrednosti se je uvoz zmanjšal za 6 milijard di
narjev.

KRVAVSKO žičnico bodo PODALJŠALI
Pred nekaj dnevi 

je bilo v Kranju po
svetovanje o možno
stih podaljšanja kr- 
vavške žičnice, ki so 
se ga udeležili pred
stavniki vseh zainte
resiranih organizacij, 
predvsem pa pred
stavniki Gorenjske 
turistične zveze. Ude
leženci posvetovanja 
so se zelo ogrevali za 
podaljšanje žičnice in 
s številnimi dokazi o 
pomenu nove žičnice 
za smučarje in pla
nince zagovarjali nuj
nost graditve.

Po predvidevanjih bi nova žičnica veljala 
le okoli 12 milijonov dinarjev. Pričakujejo, da 
bodo pri graditvi sodelovale tudi mladinske de- 
lovhe brigade.

KOMBAJNI ZA OBIRANJE KORUZE
Tovarna kmetijskih strojev »Zmaj« v Ze

munu je osvojila proizvodnjo kombajnov za obi
ranje koruze. Ta uspeh je zelo pomemben, kajti 
obiranje koruze je pri nas najslabše mehanizi
rano delo v kmetijstvu Novi stroj bo lahko obral 
v eni uri koruzo^ na pol hektara površine. Pre
izkusili ga bodo že ob letošnjem obiranju koruze.-

V tovarni upajo, da bodo že prihodnje leto 
začeli s serijsko proizvodnjo kombajnov.
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HAZARDNE IGRE 
SO PREPOVEDANE
igramo3 Mhče^nas^ zaradf teasf"ne Tker,mU “ ni,hče teg^ ^ meroma poceni in močne. Zato
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uporabljamo igralnih kart! 
zardiramo z izdelki iz umetnih »Kakor 
snovi. Komur to ni pri

w- - , - ------- ne bi omislila. Toda naj se še ta-
Ha- meni ah pa se na kratko izvije: ko pritožujemo nad obročki, ki 

druga posoda.* T'—J-
snovi, ivornur to ni pri srcu, se jake učimo pravzaprav mi. S dokazujemo ob večfi°teži
n®vdul%Oe1e0Vpeotet,PkoSeseZan]0 pritOŽbami nad slabimi izdelki' odniraio. ker ™
drugih obnese. .. zaradi tega. Tovarne, ki izdelu-

Prodajalec igra pri tem čisto jejo posodo, igrače in vse drugo 
menainsko vlogo. Prinese na pult, 
kar želite in čaka, da se odločite.

Če ga vprašate, iz česa je pro
sojna bela kangla za mleko, od
govori: »Iz umetne snovi.« Po
doben odgovor dobite, če vas za-

Ljudje kakor ti in jaz AAAAAAAAAAAAAAAA/

Nemirno je hodil po spalnici 
in pogledoval na uro. Kadar je 
zaslišal na cesti korake, se je 
nagnil čez okno in potihoma za
klel v temo:

»Vrag naj jo vzame tam, kjer 
je!«

Okrog polnoči je zmagal ra
zum. Postavil se je pred psiho,

PRVA SENCA
»Prekleta tema. hk. Se

nav*,® Sele pote,, ko se pri zM^prSS feTa.^Sgi”

BARVE... BARVE...
Svet se navdušuje za pestre 

in živobarvne predmete iz umet
nih snovi. Od tod rdeče posodice 
za sladkor, modre smetišnice, ru
meni predali za kuhinjski pribor. 
Toda vse te barve so premišljeno 
izbrane in vsklajene. Naša pod
jetja za predelavo umetnih snovi 
pa gredo v tem včasih malce pre
daleč. Prav gotovo je malo ljudi, 
ki bi jim ugajala krtača za lase 
z zelenim držajem in modrimi 
ali rdečimi, zobmi, vsiljivo rožna
ti ali kričeče zeleni predali za je
dilni pribor s staromodno nare
zanimi robovi. Če te reči ne gredo 
v prodajo, pa 'četudi so cenejše 
kot podobni izdelki drugih to
varn, naj proizvajalci pripišejo 
krivdo sebi oziroma svojim ko
smatim ušesom za potrošnikove 
želje.

/ *

iz umetnih snovi, ne prilagajo Zaradi vseh teh pomanjklji- 
izdelkom nobenih pojasnil glede vosti ni nič čudnega, če marsikdo 
materialov, uporabe in čiščenja, nima pravega zaupanja v domače

izdelke in če se ogreva za uvo- 
BREZPLODNE PRITOŽBE žene, čeprav se tudi z uvoženimi 

T i . , x., . , .. lahko pošteno osmoli. (Slabih iz-
nima, iz česa je rožnata nepro- dušenj s tujimi izdelki je že na
sojna posodica za maslo. Ne da itU Inf koše!) Zaradi nekaterih domačih
ne bi prodajalec hotel povedati! ° Lso^i^ske TOtre^ščint ki nesolidno izdelanih predmetov iz
_____________________________ Tf iumetne snovi trpi tudi prodaja

J® ne J31, d?bli1 tU+1 IZ ufetne kakovostnih izdelkov. Tovarne, ki« . . ,, . ™ase- ,Tudl kakovost se naglo iz- žele potrošnikom ugoditi
Prerojeni »Maneken« 2al pa V cenah m več- ne morejo drugih prisiliti, da bi
Zdi se da ie reviii Mjmpk-An sP^em®n3d na bolje. Pa četudi jih posnemale. Pričakovali pa bi, 

konta Nova da bi Si nakupovalci posameznih
in letošnja prva številka preseneča ln podobnim umetnim izdelkom trgovskih podjetij natančneje 
predvsem zaradi vsebinske obogatit- velika razlika! Umetna posoda 02iedaii tovarniške izdelke in od
ve, tako da ji stari nasiov skorajda za surovo maslo stane reci in piši kfmdf res ™ keko ttno inne ustreza ved. Revija ne obravnava p9n jkupili res samo kakovostno m
samo sodobnega oblačenja doma in ° , dinarjev, medtem ko dobite ]i£no robo. Polna skladišča nepro-
s‘v&“«s.* srs-siK*« ??vk z«0^ ?reg5 “rbi p:vr!,n',prolzv-

Njen novi založnik — Center za kazalcem po njem, ga otiplje in 
sodobno oblačenje in opremo pri Tr- potem modro reče: »Gladek je, 
govinski zbornici Slovenije združuje po mojem mnenju ni slab!«) pla-
vse tiste, ki se poklicno ukvarjajo 9no __________ ' t",
z oblačenjem, predelavo in izdelavo ca^ 298 dinarjev, dober porcela
na le oblačil, ampak vseh izdelkov, nast krožnik pa stane 110 do 
to jih potrebujemo za dom in druži- 115 dinarjev. Vrh tega pri prvem 
no. Zato upravičeno pričakujemo, da „
bo ta revija sčasoma postala najbolj- v''e§a*e> da bo jed dišala PO 
ši inlormator o domači proizvodnji umetni masi, da krožnika ne 
oziroma o domačih proizvodnih no- boste prav pomili in bo zato po
vestih, hkrati pa dober oblikovalec g , 
našega estetskega čuta. Prepričani rJavei • • • ■

t^na’ neposred- Seveda so tudi izjeme. Ličnena povezava med ljudmi, ki vodijo • __ ,. , , . ,
domačo proizvodnjo, in uredništvom razmeroma solidno izdelane 
revije pripomogla, da bomo hkrati ženske torbice iz polivinila so že 
s fotografijami novih tekstilij dobili za 100% ceneiše kot usniene 
tudi nasvete, kaj lepega in prakttč- ^t+nJ-u “J™ g usnjene, 
nega si lahko izdelamo iz njih. Se j in zmeraj bolj izpodrivajo,
posebej pa je pohvalno, da se je re- Trgovina proda že 40 % polivi-

r^rn°rionilnih torbic! Tudi polivinilni ci.om in da nam obeta več praktič- •v* i ±.nlh nasvetov za ureditev doma. kovčki so veliko cenejši kot
želimo, da bi se držala poti, m usnjeni, lepih oblik in solidno iz-

pozorno ogledoval utrujeni obraz ubila‘se bom«---------—••• - ^ vef’ Pijf^
zlmrmra1^°imka V °gledalu in Ni 7eč vzdržal. Prižgal je luč pilo Ijubosumje^bila sem pr*,-“«>ž "»v«. sr,
imenovana ,ci,a or,prav, oU ,ta- Ea.m.Senl lasje s. ji silili n Ijlvo igrlla. HoleU sem U s.»*

nni V te 0CI- Glava j* je zdrknila na ra- dokazati, da nisem kos pohištva.Om v ogledalu ga je zanič- mo, kakor da ni njena. fotelj ali miza, brez katere ne
ka7alaP0hrhetIinP0ntR«? Sta t Komaj se je premagal, da ni moreš biti, kakor si se včerajkazala hrbet in odšla vsaksebi, planil vanjo in jo s klofutami ustil v družbi.«

Legel je in začel šteti, da bi streznil. Pijane ženske se mu od Poskušal te 
laže zaspal. Toda žena se mu je nekdaj gnusijo. In ženska, ki* je JL .3 t,ran,tI*
nenehno vrivala med številke. stala pred njim, je bila pijana. . lc se ne ogovarjaj. Jane* 

.. sedem sto trinajst... se- In vrhu vsega je bila še njegova Povedal in še žena je P®"
žena. trdila. To imam za zahvalo, ker

»Lepa reč,« je rekel rezko, br®z iebe nikamor ne grem, kaj'
dem sto štiri., 
čer je me pusti.

In kar brez ve- 
Lahko bi mi ne? Čeprav oba delava in oba 

zasluživa.«
»Verjemi, nisem mislil resno," 

je rekel pobito, »s copatarjem 
so me zmerjali. Moral sem se 
braniti. Sicer sem pa govoril n* 

hk... splošno o ženah, ne posebej 0 
tebi.«

Nepremično ga je gledala.

vsaj na listek napisala, kam je "kot si se pa potepala?« 
šla... Saj res, kje sem že pre- Zena je zakrilila z rokami: 
nehal?... Sedem sto petnajst... »Dolga plovba... hk... Po- 
Tisoč dvaindvajset... Sam med vsod nas je bilo dosti.« 
jo je bil, ko me je vprašala, do . »Ali smem vedeti, s kom si 
kdaj bomo popoldne sejali. Ko- bila?« 
medijantka!...« »Družba, dragi..

S ceste je zaslišal opotekajo-" moj... Mojca, Vera... hk... 
če se korake. Nekdo je pred hi- Potem Mojca. Počakaj... Jutri _
šo dolgo rožljal s ključi. Kmalu ti povem... Veš, vloga preisko- kakor da išče v njem nekaj, če- 
nato je v predsobi zaškrtal ključ, valnega sodnika... hk... ti nič sar doslej še ni uspela odkriti 
Odleglo mu je. Obrnil se je k kaj ne pristaja.« »Mogoče sem res samo K®5
steni in začel smrčati. Naj misli, Tega očitka njegovi živci niso pohištva, ki te potrpežljivo čaka 
da spi. Brezbrižnost jo bo bolj Prenesli. Zgrabil jo je za roke in doma, kadar posedaš v družbi," 
jezila, kot če bi jo ozmerjal. zavpil: . v njenem glasu je bil še vedn®

Skozi tanko kuhinjsko steno »Povej, kakšen satan te je da- led, »zato, ker te imam rada- 
je prodrl nizek ženski glas: nes obsedel. Daj, strezni se!« Lahko se nekega dne sprem®'

»... rožice, pisane in bele...« rekfa^”1 86 ** ^ malomarno fnim- Kadar se « b« ^elo, da »* „ . . x . reKla- imaš res samo za kos pohištva,
. Pe.,a.J8 PO&isi. z daljšimi in »Dragec, pazi na žolč. Od jeze se bom gotovo spremenila. In P®' 
krajšimi premori in ropotala po dobiš... hk... mimogrede žolč- tem se utegne resnično zgoditi
Kuhinji. , I16 kanlne- poJdi spat, jutri... kar sem danes zaigrala.«Pijana je, je pomislil. Se ni- hk...« . , . , „
koli je ni videi pijane. »Ne, zdaj boš govorila. Vode "Ddhčno zaigrala,« jo je P«*

Precej časa je minilo, preden ti prinesem, da se boš streznila.« »vzhodi* hudaMMi HnV
so zacvilila sobna vrata v tdča- »Le počasi, le počasi. Sama ,«5?b di h d Mi Iahko odp°
3ih' c * . pojdem... hk... pit. Kakšna ’ . .»Sssst... hk...! Malo več usta. Prava Sahara.« Nekaj časa se je obotavljala-
obzirnosti prosim... hk... hk. Skora četrt ure je ni bilo na- Potem Je skoraj šepeta je odg®” 
obzirnosti prosim... hk... hk... za j. Po pljuskanju vode je vedel, vorna:
do mojega moža... Tako, zdaj... da se umiva. Vrnila se je poče- »Odpustim ti že, toda po*®' 
hk... smo pa doma. Ljubo... sana, v jutranji halji in popol- bila ne bom lahko.« 
hk... doma, kdor ga ima.'.« noma trezna. v objemu sta odšla k poste-

Zadela je ob stol in ga pre- »Sem dobro zaigrala?« ga je iji, toda mednju je legla prv»
vprašala ledeno. »Samo tebe sem večja senca. ^vrnila.

BREZPLODNO DELO
Prodaja mleka na trgih je ponekod prepovedana — Vse mleko mora skozi da bi zlasti poleti hramu maji^

primanjkuje dobro pasteriziranega mleka? — Morda zaščita mlekarn, ki sla
bo poslujejo?

_____  ___________  ______ Mleko je zaradi svoje sestave formne bakterije, ki zlasti pri
jo je ubrata v pm letošnji številki, delani. Imajo pa še veliko napa- odlično gojišče bakterij. Če je na otrocih lahko povzročijo resna
z^anto^ateriatov« ž^p^jutoeto P i? ug°tovi y vročih J-opiem, se seveda drobnoživlce še prebavna obolenja. Čistoča in . . . , .
obrazložiti sitvara, ki zanimado sle- Takrat se namreč čudno mtreje razmnožujejo. Pri enem užitnost mleka se zato tudi po pa- Mleko je največkrat okuženo z ravnajmo poleti s peisicnz.jA^j.j
hemega našega potrošnika, rubriko zvijejo. In ker nimate garancij- izmed številnih zadevnih posku- eteriraciii nrocmat-, nr, čfcHi,, t-h mikrobi druge skupine, in sicer mlekom, da se ne bodo mikf® »Kozmetika« pa Izkoristiti oredvsem ite+v^ te _;._ii_sntr .. ,__a presojala po stevnu ten-- -----, ,__,............. ...... ................. •_ ____________ ___ ,----

PASTERIZACIJA V NAŠIH 
MLEKARNAH NI ZGLEDNA

je pasterizirano.
Se nekaj nasvetov, glede ^ 

nanja z mlekom. Pazimo, da 
do steklenice in posode za iri® j 
čiste. Surovo mleko poleti ta^l 
prevrimo in ga nato naglo oWs' 
dimo ter postavimo v hladil^ 
ali vsaj v hladno vodo in 1®'„ 
večkrat menjajmo. Prav t®.1), 

pasterizirani

jah, razporejanju stanovanjske opre- vali> kak« se takle umeten kov- Pa le 5,000.700. Poskus dovolj n- ® .cel® koristne in potrebne za bov v lani pregledanem mleku iz
' jasno kaže, kako hitro se mleko 0KUS in obstojnost mleka. ..............me in prikazovanje raznih okrasnih, Ček obnese, 

estetsko obliko varuh predmetov, ki 
dajejo stanovanju toplino ln domač
nost.

Včasih so pomanjkljivi samo kvar|..na toplem.
detajli. Mreže za na trg so raz-

Od živalskih nalezljivih
naših mlekarn. V 1 cm3 mleka iz 

bo- celjske mestne mlekarne je bilo

Spet elitna modna revija v Ljubljani
Za razliko od zgodnje pomla 

danske modne revije v Ljubljani, ogrevajo,

Mikrobe, ki pridejo v mleko lezni, ki se z mlekom prenašajo Pred pasterizacijo 250.000 koli-
med molžo tn pozneje, delimo v na ljudi, ki omenili samo govejo formnih bakterij, po pasterizaciji
tri skupine. Najnevarnejši so tisti, tuberkulozo. Vendar pa ta v Slo- Pa 21.000, v ilirsko-bistriški mle-
ki povzročajo tudi ljudem nevar- veniji ne predstavlja resnejše ne- karni pred pasterizacijo 16.000, po
ne živalske nalezljive bolezni, varnosti, ker je zelo malo razšir- pasterizaciji 75.000 (!), v Ijubljan-
Mikrobi druge skupine pridejo v jena. Nevarnejši so povzročitelji ski mlekarni pred pasterizacijo
mleko med molžo. V kolikšni tifusa, paratifusa, škrlatinke, da- 19.000, po pasterizaciji pa še ved-

. . . meri se okuži z njimi, je odvisno vice, otroške paralize in tuberku- n° 16.000.
dokazali, da se v Sovjetski zvezi predvsem od snage hlevov, od lože. Z mlekom sta se že tudi pre-

ITlif y.n. rv> rvl T-ri i n o _ 1    1 jv_ • .

Zelenjavo na hitro 
pripravljajmo

SnM!«M£,385 S53S SZS.
slovenske oblačilne industrije, navdušenje naših gledalcev za dotiko. V tej skupini so posebno kadarkoli izbruhne katera izmed’ PaV:enzacl'|e, pri nas, kakor zlasti^pn kuhanju uniči veliko ) js 
smo na reviji Obrtne zbornice sovjetske modne hiše. nevarne tako
LRS 13. in 14. t. m. videli le nove 
modele pletenin. Prispevale, so jih

posebno kadarkoli izbruhne katera izmed 
imenovane koli- omenjenih bolezni. že 

zgledna.
omenili, žal ni ravno 
V mleku, okuženem z

V Glin'-' . :
minov. Ce jo že moramo kuha*")j'i' 
kuhajmo pokrito In v čimmanj

naše tovarne »Angora«, »Rašica«, 
»Špik« in »Almira«; nekaj dni 
prej so jih z uspehom prikazo
vale na II. mednarodnem festi
valu mode v Beogradu.

Posebno zanimanje pa so vzbu
jali modeli iz Sovjetske zveze, ki 
so jih ruske imanekenke prikazo
vale že na 'omenjeni beograjski 
reviji in so samo del kolekcije 
Gospodarstvenega univerzalnega 
magacina iz Moskve za modno 
revijo v ZDA.

Modeli domačih tovarn plete
nin, tako športne in kopalne gar
niture kot pletene obleke, pulo
verji in plašči, so bili skoraj brez 
izjeme res lepo krojeni im. izbra
nih barv in vzorcev. Presenetila 
je zlasti tovarna »Almira« iz 
Radovljice. Gledalcem pa se. je 
nujno vsililo vprašanje, kdo neki 
bo kupil za letovanje ob morju 
(na primer v južni Dalmaciji!) 
volnen kopalni plašček, saj se še 
za volnene kopalne hlače ne ogre
vamo več, ker so prevroče. Prav 
tako težko razumemo, zakaj so 
začeli razstavljavci posnemati 
glede načina pletenja in vzorcev 
volnene tkanine. Komur bol] 
ugaja tkano blago, si ga zlahka 
omisli, saj ga je dovolj v zalogi

Modni kreatorji iz Sovjetska 
zveze so prispevali modele it 
tkanega blaga za razne priložno
sti. Izbira desenov, barvne kom
binacije in sami kroji oblačil so

fpiišiiip«l
E

1 šl&M

t-sicuua. V imenu, OKUzenem z Bolte na le če in rti.5lmn ver se hj 
milijoni klic, tudi S pasterizacijo dušenju uniči manj vitaminov, z!aj(i 
ni mogoče uničiti vseh koliform- Ce nosode ne odkrivamo, va zr",ri 
nih bakterij.

če posode ne odkrivamo. Na %((< 
in v vodi se namreč vitamin C D 
razkraja.

Pasterizacija pa je odvisna 
tudi od pasterizatorjev. Ob lan
skem pregledu sta imeli ustrezne 
pasterizatorje samo mlekarni v 
Murski Soboti in Novem mestu, 
medtem ko imajo mlekarne v Ce
lju, Tolminu, Ilirski Bistrici, Kra-_______
nju in Ljutomeru zastarele in po- h®), morda kak Jkipec ali stensk^je- 
polnoma dotrajane pasterizatorje. -ka ln.vaza„s cvetjem dajo sobi 
Pripomniti velja še to, da se mle
ko po uspešni pasterizaciji lahko 
ponovno okuži, če ga v steklenice 
in vrče ne nalivamo strogo po hi
gienskih načelih.

Po določilih našega Pravilnika -- ?!-l0D2L.z
o kakovosti živil in o pogojih nji- prenesejo 
hove proizvodnje jn prometa ne 
sme biti v 0,1 cm3 vstekleničene- 
ga mleka nič koliformnih bakte
rij, za mleko v kantah pa velja, 
da ne sme biti v 0,01 cm3 nič ko
liformnih bakterij. Ker mleko 
iz naših mlekarn ne ustreza tem

Okrasni predmeti 
v stanovanju

Okrasni predmeti lahko s*3?” p> 
nje olepšajo, če jih Je prevet 
ustvarjajo videz nereda in prenajbil' 
hosti. Lepa usnjatnica (sobna r jll' 
na), morda kak kipec ali s '
ka in vaza s cvetjem dajo 
leno domačnost in lepoto.

Rože v primerne vaze (
NI vseeno, v kakšne vaze 

cvetje. Rože s kratkimi peclji 
vajo nizke vaze ali lončke, z d fl 
peclji pa visoke vaze. Nežni cve5Jl>' 

iz grobega mate

Dobro in slabo
0 polivinilnih vrečicah ^
Polivinilne vrečice imajo več 9itl

1 lastnosti, ki pridejo prav (P
, , Prl Prenašanju raznih živil sdoločilom, republiški sanitarni in- mesnice. Ne prepuščajo vode, oe Ai 
špektorat doslej še nobeni naši Sčobe. zaradi teh lastnosti Pa i!i i> 
mlekarni ni registriral proizvod- t0 slabo plat, da niso primer® e5n. 
nje in prodaje pasteriziranega dalJše shranjevanje živil, sveže 
mleka kruh, zelenjava in sveža salam® tef

čajo vlago, ki se zaradi neproP®
_ sti polivinila začne nabirati na ®

DOJENČKOM PASTERIZIRANO «31 strani vrečice in pospeši
— PREKUHANO MLEKO

Med pasterizacijo mleka v Ljubljanskih mlekarnah

O

nje živil.
Slaba lastnost polivinilni® 

Kljub koliformnim bakterijam Je tudl> da 3ih ne moremo Pr® jjn*' 
neprekuhano pasterizirano mleko 7atl ,n zato ne razkuževa«. Nav* p 
odraslim največkrat ne škoduje. iL« kr^rad “ka čTga dde ^ 
Nikakor pa ne moremo svetovati, nimo v njih. *

DELAVSKA ENOTNOST - štev. 19 — 16. meja 1959



S treh četrtin
RAZGOVOR Z JOŽETOM 

BABIČEM, REŽISERJEM FILMA 
»TRI ČETRTINE SONCA« sonca

JOŽE BABIC

ieC. ste pričeli s snemanjem Treh 
j jj, n sonca in kdaj nameravate stopiti 

jnorn pred javnost?
It0t . četek: 23. april letos. Natanko tako, 
Vqj bilo predvideno. V oklepaju po- 
Pck^v0’ menda smo prvi, ki se jim je to 
Vido - a Vseh snemalnih dni je pred- 
reg petdeset. Celotna ekipa je nam- 
ptvilpreiela obvezo, da se z našim delom 
n,.,. , Pokažemo v javnosti ob letošnjem 

^kem festivalu.
"^ Vsebina filma?
-Hi govori o ljudeh, ki so v majul945stifh.;skali najrazličnejših poti iz naci- 

Drot- taborišč, ki so se takrat prebijali 
“staj d°mu' Skupinica — po naključju je

zadnja, vsi redni transporti po
ta .ov s° že zaključeni — se znajde 
Cgjk^ihni železniški postaji nekje na 
b0 *!!*• Deloma so se seznanili že v ta- 

1*1’ ^eloma Pa i® prijateljstvo zra- 
Vostj Poti. Zdaj preživljajo dan negoto- 
StjJ, v čakanju. Zgodba se odigrava v 
lijk-jdvajsetih urah in ne razkriva ni- 
rej jSnih retrospektivnih usod. Kaže to- 
lt0 le Povratnike v sedanjem trenutku, 
gr. s° če vedno pod vtisom preživetih 
Sr-k.ot v taboriščih, ko so še polni med- 
t>a EJn? solidarnosti in prijateljstva, ki 

ni^ v®č ne poraja odpor do na- 
sti?a\ ampak dobiva že globlje in pla- 
sjJ!6iče obrise. Vsi so prežeti z enim 
g5r 1111 hrepenenjem — domov. Za vsako- 
vSa,P°meni ta domov nekaj drugega, 
8v0l- ° med njimi mora začeti reševati 
it)Je lastne probleme. Najbolj nestrpen 
Iti ^ njimi je Francoz Jacques Leclerc, 
{5ca.je življenje v taborišču tako izbi- 
\\ tn z^om^°> d® se v teh trenutkih 

v najrazličnejše tragične kon- 
Povratka v domovino ne more 

^kati, slepo zdrvi po tirih nekam proti 
v — in na njih tudi ostane. In prav 
io C11 i® izražena poanta zgodbe, ki 
25^ °si že naslov. Čeprav sije sonce tudi 

J®, so vendar to le tri četrtine sonca. 
^ fn osnovna ideja? 

tla p j® podoba velike evropske soli- 
Ja v petinštiridesetem letu, ki jo 
o, koval dolgoletni jarem nacizma in 
boga,ni dan svobode. Sicer pa je film 
2Š0rika us°dah, saj se prepletajo v njem 

trina.istih ljudi iz najrazličnej
ša „ on.cev Evrope, izmed katerih je vsak 

v°j način preživljal to mračno ob

dobje in zdaj spet vsak na svoj način 
preživlja sedanjost.

— Kako ste rešili vprašanje jezika, 
v katerem se ti povratniki med seboj 
sporazumevajo ?

Lahko bi se odločili, da bi vsakdo 
govoril v svoji materinščini, izbrali pa 
smo si drugo pot. Vsi govore en jezik, le 
da je obarvan z besedami, ki so značilne 
za različne evropske govore, obarvan je 
z izrazi, ki so nastali v taboriščih, da so 
se lahko interniranci med seboj pogo
vorili. Tako kot so znali v taboriščih in
terniranci jezike svojih sotrpinov, se z 
njimi dobro sporazumevali, prav tako 
se dobro sporazumevajo med seboj tudi 
naši povratniki.

— Kratka kritika scenarija?
Scenarij je napisal Leopold Lahola, 

sam pa sem sodeloval pri zadnji fazi 
njegovega nastajanja. Kar se mene tiče, 
moram reči, da sem v tem scenariju na
šel možnost, da kot filmski debutant raz
vijem in izpovem nekaj svojih pogledov 
in konceptov o filmu. Moj odnos do sce
narija je bil vseskozi kritičen že v fazi 
njegovega nastajanja, zdaj pa, ko je 
delo na njem končano, mi je prirasel k 
srcu, in to je, mislim, edino pravilno. 
Zato tudi ne bi mogel reči o njem ničesar 
slabega. Branim ga, kot sem ga ves čas 
branil. Kritično besedo o njem prepu
ščam kritiki.

— Umetniško oziroma tehniško vod
stvo filma?

Znano je, da ima vsak režiser pravi
co do neke mere po svoje izbirati si so
delavce. Zato bo glava filma takale, če 
naštejem samo najvažnejše sodelavce: 
scenarist je Leopold Lahola, z mojim so
delovanjem, za asistenta režije sem iz
bral Janeta Kavčiča, šef fotografije je 
Rudi Vavpotič, glasbo bo verjetno napi
sal mladi komponist Alojz Srebotnjak, 
scenograf je ing. arh. Niko Matul, kostu- 
merka ing. arh. Milena Matulova, ma
skerka Hilda Jurečič, za zvok bo po
skrbel Marjan Meglič, direktor filma pa 
je Gorazd Končar. Vsi so dobri znanci 
belega platna.

— In ekipa igralcev?
Glavne vloge sem zasedel s sintezo 

jugoslovanskih filmskih igralcev. Koli
kor je bilo pač mogoče. Tudi ostali ate
ljeji se namreč pripravljajo na Pulo in 
tako ni bilo moč uresničiti vseh želja. 
Vendar moram reči, da sem s tako ekipo 
močno zadovoljen. Zakaj sinteza? Pred
vsem sta me k temu napotila dva vzro
ka: v filmu samem nastopajo poleg Ju
goslovanov še druge narodnosti in sem 
hotel s tako »splošno jugoslovansko za
sedbo« samo še povečati barvitost, ki je 
že v zgodbi. Drugi vzrok pa je v tem, da

se tudi ostali jugoslovanski ateljeji ne 
otepajo naših filmskih igralcev in zakaj 
bi se jih torej mi?

Pa k imenom. Med Slovenci sem iskal 
zasedbo vlog v Ljubljani, Mariboru in 
Trstu. Ljubljanska ekipa je takale: Sta
ne Sever, Bert Sotlar, Lojze Potokar, El
vira Kraljeva, Metka Ocvirk, Mira Sar
doč, Danilo Bezlaj, Drago Makuc in dru
gi. Pri mariborski Drami sem si izposodil 
Jožeta Mlakarja in Arnolda Tovornika, 
v Trstu pa Julija Guština, Rada Nakrsta 
in Staneta Raztresena, v Zagrebu oziro
ma Beogradu pa Antuna Vrdoljaka, Pe- 
ra Kvrgiča, Vanja Dracha in Nikola 
Popoviča.

— Vaš osebni odnos do filmske 
umetnosti?

Priznam, da me film zelo privlači, 
je pa moje sodelovanje pri njem odvisno 
od več vzrokov. Predvsem, če bo ta start 
uspešen in pa, če bom še kdaj v prihod
nje našel snov, ki me bo pritegnila.

— Na policah naših proizvajalnih 
podjetij leži precej scenarijev. Gotovo 
ste nekatere med njimi prebrali, tako da 
lahko spregovorite o njih, saj je pri nas 
precej govora o pomanjkanju dobrih in 
predvsem sodobnih scenarijev?

Zdi se mi, da je v tistih omarah pre
cej dobrih idej. »Scenarijska kriza« pa 
je po mojem v tem, da se še ni izobliko
val lik scenarista, ki bi bil ne samo dober 
dramatik, ampak tudi dober poznavalec 
filmske dramaturgije. Tako pa pri nas 
vse preveč pogosto smatramo za scenarij 
že tisto fabulo, ki ima sicer dober za
plet, višek in razplet, manjka pa ji ura 
in pol dogajanja.

Sodobnost je poglavje zase. Vse kaže, 
da niti dramatika niti film še nista od
krila sedanjosti. Vendar problemi so, 
problemi, vredni obdelave. Tako se ti 
nehote vsiljuje vprašanje, kje je pogum!

— Ali se vam zdita za uspešen raz
voj slovenskega filma nujni dve filmski 
podjetji? Precej razpravljamo o tem, 
da je slovenski film zašel v obdobje, ki 
bi ga najbolj pravično označili s poj
mom kriza? Kaj menite vi?

Odgovor bo variacija na tole temo: 
ne gre za dvoje podjetij, temveč za te
meljit pregled vse dosedanje produkcije. 
Zdravilo za sedanje stanje pa je po mo
jem samo v tem: delati dobre filme. Tre
ba bo končno najti tudi stik z gledalcem. 
Vendar ne gre tega jemati kot vulgari- 
zacijo in podrejanje umetnosti nekim 
nizkim okusom. Končno pri vsem tem 
ne gre zanikati dejstva, da kvaliteta rase 
vselej iz kvantitete. Vendar slovenskega 
filma ne bi hotel ocenjevati prav sedaj, 
ko še ne vem, ali ne bom tudi sam stopil 
v koprive... Bojan Samarin

Pa »Treh četrtin sonca« dela te dni v Ljubljani in v okolici. Prizor s snemanja v Malejevi ulici

»1 %

nagrade
gSA SLOVENSKE 
ftoDELAVCE RADIA

fe v koledarju ozna- 
tadla 04 dan jugoslovanskega 
Pra2t,i.v počastitev tega 
člcnjjj a jugoslovanska Ra- 
fiatejj^P3 raz8lasila rezultate 
Sla J? za leto 1959. Ljubljan- 

je tokrat požel pre-sen
s°<Jela,1V uspeh> saj so njegovi 
la , V01 Prejeli kar 11 prvih 
tadljg,111®6 ^Srede. V skupini 
Br®leli igra so Ljubljančani 

Prve nagrade za režijo,

najboljšo vlogo In glasbeno 
opremo; v skupini mladinska 
Igra pa prav tako tri prve na
grade, in to za najboljšo re
žijo, za najboljšo vlogo in pr
vo nagrado za športno igro. 
Prav tako je ljubljanski radio 
prejel prvo nagrado za naj
boljšega moškega napovedo
valca, prvo nagrado za repor
tažo, nato še dve prvi nagradi 
za najboljše tonske posnetke. 
Z drugo nagrado pa so bile 
nagrajene glasbeno komenti
rana oddaja, tiskana kritika o 
radijskem programu in pa glas

bena oddaja, V Sloveniji Je 
tudi ostala ena izmed šestih 
nagrad za najboljše šolske se
stavke o radiu in televiziji.

»LA BOHEME«
NA TELEVIZIJI

Televizijski oddelek ljub
ljanske RTV pripravlja kot eno 
izmed zanimivosti v tem me
secu prvi živi prenos nekega 
opernega dela. Televizijske 
kamere bodo prenašale iz ljub
ljanske Opere Puccinijevo »La 
Boheme«. Ljubiteljem operne 
glasbe naj povemo, da bosta 
v glavnih vlogah pela Rudolf 
Franci in Vilma Bukovčeva. 
Prenoe bo v sredo, 20. maja 
ob 20.30.

POLETI NIC 
»POKAŽI, KAJ ZNAŠ!«

RTV Ljubljana se že pri
pravlja na poletni program, ki 
bo stopil v veljavo nekako v 
začetku druge polovice junija. 
Vse dosedanje Javne oddaje, 
kakršne so »Pokaži, kaj znaš«, 
»Spoznavajmo svet in domo
vino« itd., bodo v tem obdobju 
ukinjene. Zamepjal pa jih bo 
predvsem lažji program, se
stavljen večinoma po željah 
poslušalcev. RTV namerava 
uvesti v tem času tudi nekaj 
novih oddaj, hi so jih v po
govorih s sodelavci radia pred
lagali poslušalci.

Hardy Krtiger in Ingrid Andree nastopata kot sodobna Hamlet in Ofelija v 
Kdutnerjevem filmu o Hamletu med tovarniškimi dimniki »Vse drugo je molk«

»Vse drugo je molk«
Nemški režiser Helmut Kautner končuje 

film, v katerem je svobodno uporabil zgod
bo in motive iz Shakespearove drame 
»Hamlet«. Kautner, eden najbolj nadarje
nih nemških režiserjev, je'znan tudi pri 
nas po režiji uspelega filima »Poslednji 
most«, zato z zanimanjem pričakujemo nje
gov novi film, ki bo baje prvič predvajan 
na berlinskem filmskem festivalu v juniju.

Kautner pravi o svojem filmu, da ga 
Shakespearova snov o danskem princu 
Hamletu ni zamikala zaradi umetniškega 
eksperimenta. »Kdor drame od prej ne 
pozna, bo videl v kinu razburljivo zgodbo, 
ki je psihološko poglobljena. Saj je Shake
speare - brez vsakega teoretiziranja - že

Dr. Fernandel
v Italiji

Naš dobri stari znanec Fernandel se je 
za nekaj tednov preselil v Rim, kjer sne
majo vedro filmsko komedijo z naslovom 
»Psihiater za ženske« — uganili ste, da za
njo pod soncem ni boljše zasedbe! Za ta 
čas se je — v zasebnem življenju dokaj 
tihi in skromni - ljubljenec filmske pu
blike naselil v znanem hotelu Hassler-Medi- 
ci, bolje rečeno, se je skril v svojo sobo, 
ker so mu novinarji in lovci na avtogra
me povsod za petami. O svoji vlogi pravi 
Fernandel, da mu je kakor napisana na 
hrbet: »Pravzaprav sem v tem filmu živi- 
nozdravnik, ki mimogrede nadomesti obo
lelega krajevnega zdravnika. Navzlic mo
jim živinskim metodam zdravljenja so žen
ske navdušene nad menoj in me imajo ce-" 
lo rajši kot svojega pravega zdravnika. 
Marsikatero na duši bolno pacientko pa tu
di res z uspehom pozdravim. . .« O svoji 
soigralki Silviji Koščini, naši rojakinji, 
pravi, da je nadarjena in izredno lepa, o 
novih načrtih pa, da namerava letos poleti 
še na Bavarsko, kjer bo igra! v režiji Hen
rija Verneuila. Tudi v tem filmu bo imel 
opravka z živino, kot izdaja že sam naslov: 
»Krava in jetnik«.

■ pš
/ Z

v.
.k k-:
Fernandel v vlogi živinozdravnika v 
svoji novi filmski komediji »Psihiater 

za ženske«

pred tri sto leti vedel marsikaj, s čimer 
se danes ukvarja moderna psihologija in 
psihoanaliza,« pravi Helmut Kautner. »Ni
sem Hamleta nasilno prestavil v sodob
nost, kot so pred desetletji poskušali na 
raznih odrih s »Hamleti v fraku«. Poskusil 
sem pokazati, kakšen bi bil Hamletov mo
tiv s podobnimi značaji in zgodbo v našem 
času. Morebiti sem obenem tudi po svoje 
na novo tolmačil Shakespeara ...«

Kautnerjevemu Hamletu je ime John 
H. Ciaudius in je sin lastnika velike žele
zarne. Ni prišel z visoke šole v Wittenber- 
gu kot njeg;ov tri sto let starejši kraljevi 
danski polbrat — ampak iz Združenih dr
žav, z univerze v Harvardu. Ofelija se je 
spremenila v lepo mlado Fee von Pohl, (v 
glavnih vlogah nastopata Hardy Kruger in 
Ingrid Andree); Horatio je postal major 
Horace,, Polonius pa javni svetnik von Pohl 
Rozenkranc in Gildenstern se imenujeta 
Krantz in Goulden ter imata enako vlogo 
kot pri Shakespearu. Film »Vse drugo je 
molk« (tako je prevedel Hamletove pred
smrtne besede v Shakespearovi drami Oton 
Zupančič — Kautner je vzel namreč za na
slov filma te besede) je v bistvu psiholo
ška kriminalna zgodba o tragični usod. 
družine, ki si je v zmedenem času nako
pala človeško in politično krivdo.

Po letu 1900 so pred Kautnerjem že 
štirinajstkrat filmal' »Hamleta«. Tokratni 
poskus je toliko bolj zanimiv, ker se je 
lotil Shakespearove snovi na zares nov in 
izviren način — in ker se je je lotil1 prav 
Kautner, od katerega lahko marsikaj priča
kujemo.

USPEH
jugoslovanskega filma 

»Vlak brez voznega i'eda« 
na festivalu v Cannesu

i / ADNJIH deset let se na 
/ mednarodnem filmskem 
/ | festivalu v Cannesu pred-

stavljajo izbranemu ob
činstvu tudi jugoslovanski filmi — 
ampak še nobeden izmed njih ni 
doživel tolikšnega uspeha kot 
»Vlak brez voznega reda«.

Že po dopoldanski predstavi — 
večino filmov na festivalu pred
vajajo dvakrat — so se o filmu po
hvalno izrazili številni filmski 
kritiki, med njimi najznamenitej
ši sodobni filmski teoretik, Fran
coz Georges Sadoul, ki je dejal, 
da je film izreden. Po popoldan
ski predstavi pa so se naši igralci 
in režiser Bulajič komaj otepali 
navdušenega občinstva, ki je 
»Vlak brez voznega reda« zelo 
dobro sprejelo.

Vse kritike brez izjeme — po
ročila s festivala v Cannesu ob
javljajo vsi večji časopisi na sve
tu — govorijo o našem filmu po
hvalno. Z »Vlakom brez voznega 
reda« je jugoslovanska filmska 
proizvodnja dokončno stopila v 
mednarodno filmsko areno. Pri
znanje temu filmu pa ni samo 
priznanje njegovim formalnim 
kvalitetam, ampak tudi temi, ki 
jo obravnava, njegovi vsebini: 
boju svobodnega ljudstva za bolj
šo prihodnost.
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Puškin: Pesnitve
Tj-n/TT) gotovo sodi peti

, | r /flf zvezek izbranega Pu~
^ škinooega dela, ki iz

haja pri Državni za
ložbi Slovenije, med 
najpomembejse do
godke zadnjih dni na 
našem knjižnem trgu.
In to iz več vzrokop. 
Prvič, ker smo čakali 
na ta zvezek razme- 

. roma dolgo, drugič,
, . ker je že samo

ime tako zveneče in priljubljeno prt naših bral
cih, in tretjič, ker nam je z ozirom na prevod v 
stihih, ki je dober, celo odličen, stari in sončni 
Aleksander Sergejevič postal tako spet bližji, po- 
Pplnejši in dražji. Urednik in prevajalec Mile 
Klopčič je odbral za ta zvezek najpomembnejše 
Puškinove pesnitve in vse njegove znamenite 
pravljice v verzih. Ker sam ni zmogel celotnega 
prevoda pesnitev, je prevajanje poveril še trem 
drugim prevajalcem, pokojnemu poetu Otonu 
Zupančiču, pesniku Jožetu Udoviču in Titu Vid
marju. .

Urednik Mile Klopčič je spet, kakor običajno, 
napisal k Pesnitvam in pravljicam obširen uvod 
ter dodal podrobne in izčrpne opombe, tako da 
je knjiga tudi v tem pogledu smiselno zaokrožena 
in pregledna ter po svojem konceptu spominja že 
kar na nekakšno kritično-znanstoeno izdajo Pu
škinovega izbranega dela, Puškinove pesnitve in 
pravljice so tako dragocen doprinos k naši raz- 
merorna skopi pesniški prevajalski dejavnosti in 
zaslužijo zato oso tisto pozornost in skrb, ki jo 
upravičeno uživa tudi >sonce ruske poezijet — 
Puškin. D. Ž.

LJUDJE, KI ZNAJO 
VIDETI [

»KDOR FOTO- | 
GRAFIKA, ima več g 
od življenja«: spret- S 
no uporabljena re- m. 
klama jirme, ki pro- || 
daja fotoaparate.

Pa vendar, ko si = 
ogledujemo razstavo j§ 
svetovne fotografije, H 
ki je te dni odprta v M 
Moderni galeriji v = 
Ljubljani, moramo §| 
nehote priznati, da s 

je to res.^ Ljudje, ki znajo poiskati sredi vsak- § 
danjega življenja skrite, zanimive in lepe mo- §| 
tive, ki jih sicer prezremo, a so tu, pred našimi g 
očmi, v tovarni, na cesti, sredi stanovanjskih m 
blokov — ti ljudje, ki jih znajo videti, fotografi- g 
rati in pokazati tudi tisočem ostalih — ti ljudje 1 
imajo v resnici nekaj več v življenju, nekaj, če- g 
sar mi nimamo. g

Razstavljene fotografije v črnobeli tehniki in g 
v barvah govore v jeziku, ki je preprost in raz- s 
umljiv vsakomur, čeprav so mojstri, ki so jih g 
naredili, doma z vsega sveta.

Obisk razstave potrjuje veliko privlačno moč g 
sodobne fotografije. Od 25. aprila, odkar traja g 
razstava, pa do sedaj, jo je obiskalo okrog 8000 g 
ljudi. Pravzaprav malo — in obenem veliko, če g 
pomislimo, da je neko likovno razstavo v istem g 
času obiskalo samo 1000 ljudi. g

Privlačni so tudi barvasti diapozitivi, ki jih g 
vsak dan predvajajo v razstavnih prostorih. Po- g 
sebna tehnična zanimivost pa so brez dvoma bar- g 
vasti stereodiapozitivi, ki jih je treba gledati s §| 
posebnimi naočniki. Vtis plastičnosti in globine,' g 
ki ga dosežemo na ta način, je presenetljiv, vča- g 
sih celo kar grozljiv.

Nevsiljivi komentarji k predvajanim diapo- g 
zitivom samo še povečajo ugodni učinek te r g 
vsakem oziru zanimive in sodobno urejene raz- g 
stave. F. Z. g

Vlak brez voznega reda |
»VLAK BREZ M 

VOZNEGA RE-M 
D A« ni za tisti me- s 
ščanski estetski okus, g 
ici je navajen gledati g 
na platnu samo ele- g 
gantne salone, najmo- g 
dernejše avtomobile, g 
čudovite riviere, lepe g 
ženske. Ta film nam g 
skuša pokazati del g 
resničnega, ne pa laž- g 
nega življenja, res- = 

nično trpljenje, ne pa skonstruirano banalno j 
zgodbo.

Ustvarjalci filma »Vlak brez voznega reda« j 
so se lotili tako široke življenjske problematike, g 
da so ji bili umetniško komaj kos. Film prika- g 
zuje izseljevanje revnih kmetov iz neplodnega g 
kraškega hrvatskega Zagorja v rodovitno Bara
njo. Te ljudi je civilizacija in kultura pustila ne
kje ob robu. Sele revolucija je premaknila nji
hovo konservativno življenje in začela rušiti nji
hova pojmovanja in običaje. Zgodba se dogaja 
leta 1946, v času najbolj revolucionarnih reše
vanj socialnega vprašanja. Ustvarjalci so hoteli 
vtisniti filmu duh tega revolucionarnega in dina
mičnega časa, zato skozi ves potek filma sreču
jemo izrazito socialne in politične parole. Ustvar
jalcem filma se je posrečilo, da te parole ne 
učinkujejo vsiljivo in politično propagandistično, 
marveč dajo filmu pečat resničnosti tistega časa.

Vsebina filma je izredno humanistična. Do
kazati hoče, da so ljudje kljub vsemu v svojem 
bistvu le dobri. Vliva vero v ljudi, v njihovo 
težnjo po moralnosti in poštenosti. Najvažnejše 
in najpomembnejše pa je to, da ta film izžareva 
izredno močno nacionalno noto. Film »Vlak brez 
voznega reda« smo ustvarili lahko samot Jugo
slovani. Morda do sedaj še nobenemu našemu 
filmu ni uspelo v tolikšni meri ujeti utrip našega 
časa. J. J.

IDJa
RAZKOŠJE REVIJ

EVIJE. — Poleg dnevnega tiska stalni spremljevalec 
našega vsakdanjega življenja. Svetujejo nam, zaba- 
vejo nas, uče, so odraz naših prizadevanj in hotenj. 
Speciričnost oblike in temeljitejši strokovnejši način 

prikazovanja in obravnavanja jim daje, oziroma bi moral 
dajati, večjo in trajnejšo vrednost ter jih ločuje od dnevni- 
kov in tednikov. In koliko jih je? Samo slovenskih. Ali res 
razkošje?

Ko prebiramo naslove po kioskih, morda niti nimamo 
vedno takega občutka. Šele, če dodamo še vse one, ki jih po 
kioskih ni, katere nihče ne prodaja, a vseeno v dokaj velikih 
množinah krožijo med nami, se slika spremeni. In tu ni dvoma 
— bogati smo. Tako bogati, da je v izobilju vsega tega po
tiskanega ^papirja, ki napolnjuje kioske, naša stanovanj 
urade, težko izbrati oni del, ki dejansko predstavlja 
revialni tisk v širšem, republiškem pomenu.

a m 
naš

©

Če se odločimo za razdelitev gle
de na razširjenost neke revije, po
tem smo leta 1958 imeli 89 revij, 
katerih področje je bila vsa Slove
nija. Bazen teh pa smo imeli še:

20 revij — glasil tovarn in pod
jetij;

23 biltenov, vestnikov, poročil 
raznih društev, strokovnih zvez in 
družbenih organizacij;

12 gledaliških listov in
26 ciklostilnih glasil in biltenov

tovarn in društev.
Skupaj 160. Vse te publikacije 

se v kartoteki Narodne in Univer
zitetne knjižnice vodijo kot revije.
Vendar pa se bomo pri našem pre
gledu omejili samo na onih 89, ki 
imajo oznako: republiški značaj, če
prav je področje razširjenosti revij 
precej različno — od kroga čitate- 
Ijev ene tovarne, ustanove, komu
ne pa do vsega območja FLRJ.

Vse te revije tiskajo na novih 
in starih strojih. Po novih in sta
rih principih in merilih. Izhajajo 
včasih redno, včasih neredno. Ved
no pa je treba plačati. Plačati vsak 
izvod, tisk, papir, sodelavce. Vsi ve
mo, da je večina našega tiska, še 
posebno pa revijalnega, deficitna. 
Ta deficit krijejo razne organizaci
je in podjetja, največ sredstev pa 
daje Svet za kulturo in prosveto.

Številčno in po nakladi prevla
dujejo revije republiškega značaja. 
Kot smo že omenili jih je 89, izha
jajo pa v nakladi od 300 (Naši zbo
ri) pa do preko 60.000 (Ciciban) iz
vodov. (Naklada se spreminja od 
številke do številke.) Med njimi je 
največ takih, ki izhajajo enkrat me
sečno (45), ostale izhajajo šestkrat 
letno, štirikrat letno, dvakrat letho 
in enkrat letno.

Le majhen odstotek revij najde 
svoje mesto pri prodajalcih in v ki
oskih. Večina ostane med člani ti
stega društva ali organizacije, ki re
vijo izdaja. Ko človek pregleduje 
vso to gomilo javnosti neznanih ali 
malo znanih revij, dobi včasih ne
prijeten občutek, da nekateri na si
lo in z muko, brez načrta in progra
ma, spravljajo na svetlo številko za 
številko »narodu v poduk in vese
lje, sebi v zadovoljstvo.«

Opredelitev po strokah nam po
kaže, kot smo že omenili, da je ve
čina revij namenjena le ožjemu kro
gu. S tem je že vnaprej določeno 
področje, katerega bo revija obrav
navala. Tej ozkosti, ako jo tako ime
nujemo, se najbolj dosledno in 
uspešno prepuščajo nekatere znan
stvene in strokovne revije, ki so si 
s svojimi kvalitetnimi članki že utr
dile sloves in postale važen faktor 
domačega znanstvenega delovanja, 
našle pa so odmev in priznanje tu
di v tujini. Posamezni članki v ne
katerih revijah so tudi v srbohrva
ščini, skoro vse pa imajo izvlečke 
člankov v angleščini, nemščini in 
francoščini. To so revije kot Rudar- 
sko-metalurški zbornik. Strojniški 
vestnik, Zdravstveni vestnik, Ob
zornik za matematiko in fiziko, 
Elektrotehniški vestnik in druge.

Kratko vprašanje: ali ne bi lah
ko nekatere specifične, strokovne 
revije povsem zalagale s sredstvi 
gospodarske organizacije? Ali se ne 
bi nekatere revije s sorodno tema
tiko mogle združiti? Imamo Gozdar
ski vestnik in Les. Imamo Geograf
ski obzornik in Geografski vestnik, 
ki imata oba (z dvema izjemama) 
isti redakcijski kolegij. Imamo Živ
ljenje ih tehniko in Krila. Obe sta 
poljudno tehnični. Imamo Zdrav
stveni vestnik in Zobozdravstveni 
vestnik. Prakso, da se več zvezkov 
združi v eno samo, obširnejšo izda
jo, ponekod že uvajajo. Tako je 
snov bolj zbrana, tiska se samo en
krat, stroški so mgnjši. Če bi zdru
žili še dve ali več sorodnih strok, 
bi pač dobili še malo debelejšo iz
dajo. Seveda velja tak princip en
kratne izdaje samo za tiste revije, 
ki niso vezane na aktualna dogaja
nja.

S tem, da bi skrb za izhajanje 
nekaterih revij povsem prevzela 
podjetja in organizacije in pa z 
eventualno združitvijo revij, ki ob
ravnavajo sorodno tematiko, bi 
zmanjšali upravne in založniške 
stroške ter razbremenili Svet za kul
turo in prosveto. Tako bi ta imel na 
razpolago večjo vsoto. Lahko bi iz
datneje finansiral poljudne, vzgoj
ne ter nekatere znanstvene publika
cije, jim zagotovil redno izhajanje 
in dosegli bi enega bistvenih činite- 
Ijev, ki pospešuje razširjanje publi

kacije:. znižanje prodajne cene, s 
tem pa tudi zvišanje naklade ter 
večjo popularnost, kar vse bi mo
ralo biti cilj in smoter vsakega 
uredništva.

Nekaj superlativov
. Naj dražja, revija je Gradbeni vest

nik — za dva zvezka, ki sta izšla v letu 
1958 (po 100 strani) plačajo nečlani Dru
štva gradbenih inženirjev in tehnikov 
10.000 dinarjev.

Najrazkošnejša je modna revija Ma
neken. Tu mislimo na notranjo in zu
nanjo opremo, slike, moderen način 
urejevanja.

Želeli bi, d,a bi zasledili tudi piri 
drugih revijah več ambicij za reprezen
tativnost — ne v zunanji opremi, ampak 
predvsem v vsebini. Včasih se uredni
ški odbori trudijo, da bi neko zgolj in
formativno ali samo na videz strokovno 
revijo razširili, ji dalij večji pomen. Po
večajo fermat in obseg, revija dobi lepe 
platnice, okrasijo jo s slikami, a vse
bina največkrat ostane tožna in mo
reča,.

Najstarejša revija je Planinski .vest
nik. Izhaja od leta 1895. Je izrazito lju
biteljska, za razliko od nekaterih podob
nih (n. pr. Lovec. Ribic) se ne vdržuje 
sama.

Pri nas smo se odvadili, da bi za 
neko stvar, ki zadeva naše ožje Jjubi- 
teiijsfce interese, tudi nekaj žrtvovali. 
Smo užaljeni, če moramo za tako stvar 
odriniti malo večji znesek, češ, vidite, 
ne privoščiijo nam.

Največjo naklado ima revija Cici
ban. Preko 60.000. Slede mu Naša'žena, 
Flcnir, Film, Tovariš, in druge,

Kaj imamo in česa nimamo?
Pravzaprav imamo samo šest revij, 

ki so naimenjene širši javnosti, vsem 
bralcem (Tovariš, Film, Obzornik, Pri
roda, človek in zdravje, Proteus, Živ
ljenje in tehnika). Vse ostale imajo ome
jitve: Samo za člane, predvsem ženam, 
predvsem mladini itd. Vendar pa Je še 
nekaj takih, ki so boilj razširjene in pa 
nekaj takih, ki bi to po svoji pomemb
nosti morale biti.

Vzgoja otroka in problemom druži
ne je namenjena revija Otrok in dru
žina (bivši Mladi svet), ki jo nekje do- 
pclnjuje tudi Sodobno gospodinjstvo. 
Potrebni in pestri revUi, samo: še pre
malo se jih vidi. Morda zato, ker Naša 
žena sicer v malem, a vendar združuje 
obe, ker prinaša med drugim tudi član
ke ta,ko o vzgoji otrok kot iz gospodinj
stva. Tri revije pa si ena družina,, od
nosno gospodinjstvo, kljub dobri volji 
le težko .privošči!

Zanimivo je dejstvo, da pni vsej tej 
obilici revij obstaja samo ena, ki je na
menjena izključno splošno ideološko- 
politični vzgoji. To je Priročnik za 
aktiviste. Je to dovoilj?

S kulturo in kulturnimi problemi se 
ukvarja pet revij: dijaška (bolje: štu
dentovska) Mlada pota, mariborska Nova 
obzorja, glasilo Zveze Svobod Sodobna 
pota, sem prištejemo lahko tudi založ
niško informativno revijo Knjiga 59 in 
Naša sodobnost, ki velja za centralno 
kulturno revijo, čeprav so ugotovitve o 
»naši« ih o »sodobnosti« še stare. Do
dajmo sem še:

— Slavistično revijo in Jezik in slov
stvo — v obe pišejo slavisti in so na
menjene' slavistom — ter

— Sodobno pedagogiko, ki bije boj 
za svojo veljavnost in pomembnost v 
razvoju povojne pedagoške znanosti, 
katero ji nekateri odrekajo.

Priroda, človek in zdravje. Poljud
no zdravstvena revija, a ne predstavlja 
tisto,, kar bi morala. Rahlo pozabljen 
list z nepopolno in omahujočo vsebino. 
Kakor da se avtorji bojijo prevelike 
strokovnosti in ne najdejo primerne sre
dine, pa ostanejo zgolj bolj ali manj 
pri informativnih oblikah.

Medicinska sestra na terenu in Ba- 
biškii vestnik: podobni članki, sorodni 
problemi, na terenu ena drugo izpopol
njujeta.

Konglomerat vseh tehničnih revij In 
ekonomskih revij v malem predstavlja 
Nova proizvodnja, Tu najdemo 'vse, od 
elektrifikacije do analize delovnih mest.

Enak konglomerat, sam«, s področja 
kmetijstva, živinoreje, sadjarstva in vi
nogradništva, je Socialistično kmetij
stvo. Posebej izhajata še Sadjarstvo, vi
nogradništvo in vrtnarstva ter Slovenski 
čebelar, dve častitljivi stari reviji.

O varnosti pri delu govori Delo In 
varnost, o upravnih problemih Ljudska 
uprava, banke pa imajo Banko in Banč
ni vestnik (zakaj ne morda še Bančni 
obzornik, Bančne razglede itd.?)

Včasih smo imeli »Gostinjstvo in 
turizem«, danes pa imamo »Gostinstvo« 
in »Turistični vestnik«.

Šport zastopa Ljudski šport, ki kot 
glasilo Višje šole za telesno vzgojo ne 
obravnava vseh panog, pa zato izhaja 
še Strelec in cela vrsta ciklosti ranih 
glasil za posamezne panoge. Ali vse to 
ni ljudski šport?

Glasila strokovnih organizacij- so 
medla mešanica suhoparnega poročanja 
o konferencah, zborih in strokovnih 
problemih ter opis zanimivosti, kultur
nih in športnih prireditev. To so Ga
silski vestnik, PTT vestnik, železniški 
vestnik in druge.

Sodobna pisarna: skuša vplivati z 
modernimi oblikami in dokajšnjim raz
košjem. Med obilico turističnih in mod
nih slik, reklamami in zabavnim čtivom 
najdemo tudi članke o pisarniškem po
slovanju in opremi.

Informativno vzgojno nalogo si je 
zadal Slovenski zbornik: veličasten na
slov za turistično-zgodovinsko^kultumo- 
geografsko-športno revijo, ki je name
njena »šolski mladini in ostalim«, kot 
pravi njeno uredništvo 

*

Seve: naš članek ne more biti 
drugo kot bežen, nepopolen prikaz, 
odmev na vprašanje: kaj imamo. 
Množica pisanih platnic, člankov, 
fotografij, ki prodira v kioske, naša 
stanovanja in pisarne.

Res, razkošni smo!
V. SAMIDA

DELAVSKA
UNIVERZA

LJUBLJANIV
(Nadaljevanje t I. strani)

smo priredili različne seminarje, 
predavanja, pripravili smo po
sebno ciklično štirinajstdnevno 
šolo za člane družbenega uprav
ljanja v kmetijstvu. Vzporedno s 
tem se je odpiralo tudi področje 
družbeno-ekonomskega izobraže
vanja v neproizvodnih podjetjih, 
trgovski mreži, po ustanovah 'itd. 
Skratka, v teh zadnjih treh letih 
se je tako razširilo področje druž
beno-ekonomskega izobraževanja, 
da je zaposlilo kakih 70 odstot-. 
kov celotnih zmogljivosti Ljud
ske univerze.«

Vzporedno z razvojem in pre
usmeritvijo izobraževalne dejav
nosti pa je naraščal tudi dotok 
vseh, ki so kakorkoli sodelovali 
in se izobraževali v stiku z Ljud
sko univerzo. Hkrati pa se je 
naglo menjaval tudi socialni se
stav udeležencev. Medtem ko se 
je na družb eno-ekonomskem pod
ročju izobraževalo v letu 1955/56 
1200 delavcev, pa je njihovo šte
vilo naraslo v letu 1957/58 na 
2989 ali od 67 odstotkov na 75 od
stotkov celotnega števila udele
žencev. Podoben porast kažejo 
podatki na strokovnem sektorju. 
Od 16.000 delavcev, ki so v letu 
1955/56 obiskovali tečaje in pre
davanja v poljudnoznanstvenem 
odseku, se je njihovo število v 
letu 1957/58 dvignilo na 43.614 
ali v odstotkih od 38 na 49 od 
celotnega odstotka vseh udeležen
cev.

»Vse to nas je privedlo, da 
smo se že nekaj časa ukvarjali 
z mislijo, da preimenujemo ljud
sko univerzo v delavsko, kar smo 
tudi storili ob letošnjem prvem 
maju.«

In kakšne so perspektive dela 
Delavske univerze v prihodnjem 
obdobju?

»Kar zadeva družbeno-politič- 
no izobraževanje, bo v letošnjem 
letu Delavska univerza poskrbela, 
da bo kar najširšemu krogu član
stva SZDL pojasnjevala sklepe 
VII. kongresa ZKJ in letošnjega 
IV. kongresa ZKS. Kolikšnega 
pomena je to, mislim, da ni treba 
še posebej pripovedovati. Na pod
ročju strokovnega šolstva pa smo 
že izdelali skupno s Sekretaria
tom za delo in člani komisije za 
pridobivanje kvalifikacij v ko
vinski stroki program za pridobi
vanje kvalifikacij. Zdaj dopisno 
izobražujemo že kakih 400 tečaj
nikov v splošnih predmetih, 
medtem ko se v ostalem izobra
žujejo na delovnih mestih. To

dopisno izobraževanje pa je po
vezano še s posebnimi seminarji 
v posameznih centrih. Za sedaj 
smo začeli s kovinsko stroko, če 
pa bo potrebno, bodo to strokov
no izbraževanje razširili tudi na 
druga področja.

Program Delavske univerze za 
novo sezono in perspektivni plan 
za prihodnje obdobje predvide
vata, da se bo ta institucija v 
prihodnje še v veliko večji meri 
usmerila na politično, družbeno
ekonomsko, strokovno in poljud
noznanstveno izobraževanje de
lavskega razreda. Prav ta per
spektiva pa v marsičem predvi
deva spremembo dosedanjih oblik 
dela-. Z vso upravičenostjo lahko 
pričakujemo močan razmah de
lavskih univerz po posameznih 
komunah, večjih podjetjih,okra
jih itd. Prepričani smo, da se bo 
z razvojem komunalnih delavskih 
univerz, ki se bodo nedvomno 
veliko laže in tudi hitreje pove
zovale s proizvodnjo, in kar je še 
najvažnejše, veliko bolje reševale 
specifično problematiko posamez
nih komun, okrajev, podjetij, od
krivale vedno nove potrebe po 
tovrstnem izobraževanju. Zato bo 
tudi ena ozmed pomembnih na
log Delavske univerze v prihod
njem obdobju, da bo še bolj raz
vila vse dosedanje oblike pomoči 
drugim tovrstnim ustanovam.«

Problematiko izobraževanja po 
nikakor ne moremo ločevati od 
problematike učnih pripomočkov, 
pa naj že gre za govorjeno ali 
pisano besedo, ali pa katerakoli 
druga sredstva, še več, razvit in 
izpopolnjen sistem učnih pripo
močkov je vselej porok za uspeš
no izobraževalno dejavnost.

»Delavska univerza sicer ne 
namerava iti po poti kakega šir
šega založništva, ker v republiki 
že deluje nekaj zavodov, ki so 
že po svojem namenu in naravi 
poklicani, da skrbe za literaturo 
in različne učne pripomočke. Se 
nadalje pa bomo izdajali preda
vanja nekaterih predavateljev,
ki bolj splošno obravnavajo pro
blematiko z različnih področij- 
Le-ta povezujemo v zbirko Knjiž
na polica za delavsko in družbeno 
upravljanje, ki izhaja že dve leti 
in je namenjena predvsem tistim, 
ki jih poučujemo, da bi tako laže 
sledili posameznim predavanjem- 
Sicer pa se nameravamo poslu
ževati literature, ki jo izdajajo 
naši knjižni zavodi, in opremiti 
čimvečje število predavanj s so
dobnimi avdio-vizualnimi sred
stvi.« Bojan Samarin
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Razred neposrednih proiz- 
VaJalcev, ki se učvrščuje v 
*°l yu ekonomike naše de- 
Zeie, še ni v celoti zavzel kul- 
Hre in umetnosti zase. Vendar 
Njegov najnaprednejši del ne 
®amo, da je to kulturo osvojil 
toi prepotrebno dobrino, am- 

ji tudi odmerja velika 
bančna sredstva, da bi nekoč 

Užival njene sadove sleherni 
aelovni človek, ki jih danes 
Ile> ker mu kultura in umet
ni še nista postali sestavni 
ei njegovih življenjskih po- 

treb.

V ekonomiki smo po Re- 
0lUciji silno pospešili razvoj 

aase dežele. Kako ga pospešiti 
Udi v kulturi in umetnosti, 

kako čimprej pridobiti novo 
°acinstvo — o tem smo po
vprašali nekatere naše kul- 
arne^ delavce in umetnike. V 
aanašnji številki odgovarja di- 
1>1?ent Samo Hubad, V prihod
njih številkah bomo objavili 
°dgovore številnih drugih vid
rin kulturnih delavcev in 
letnikov.

Izobraževalna 
načela in ljudje
f ZOBRAŽEVANJE odraslih, 

zlasti delavcev, postaja iz le- 
ta v leto bolj intenzivno. Ob- 
like tega dela so pisane, hkra- 

Pa je čedalje več ljudi, ki obi
skujejo razne šole, seminarje in 
*®caje na delavskih univerzah ter 
•pčerne šole in izobraževalna sre- 
"•šča. Z drugimi besedami: boga- 
ta Praksa in pomembne izkušnje 
*[a tem delovnem torišču kažejo, 

je treba in da je tudi mogoče 
Prejeti določena načela.

Predvsem je treba izobraževa- 
delavcev tako v šolski kakor 

v izvenšolski obliki, splošno in 
^rokovno izobraževanje zasno- 
Vati tako, da ne bo šlo preveč na 
taŠUn storilnosti na delovnem me- 

in prav tako ne na račun 
‘uravja ter družinskih in drugih 
Obveznosti obiskovalcev tečajev 
j*1 Sol. Praksa že kaže, da je de- 
‘ovnemu človeku ne glede na nje
gove ambicije, nadarjenost in spo- 
obnost po osemurnem delu težko 
Juditi pouku v šoli ali na delav
ci univerzi, če vse skupaj traja 

ali gest ur. To praktično po- 
bj6ni izčrpavanje njegovih sil, po- 
‘udice pa so dvojne: učinek na 

Uelovnem mestu in pri učenju je 
'baujši. Ce delovni kolektiv razu- 
j e težave ljudi, ki se izobražuje- 
J°> jim skrajšuje delovni čas. S 
eih_ pa to vprašanje ni pravilno 
“rejeno. Rešitev je treba iskati 
Predvsem v iskanju takšnih oblik 
. °uka, (ja bodo vsklajeni interesi 
n možnosti delovnega človeka.

Vsaka oblika izobraževanja, 
ta uaj je šolska ali izvenšolska, 

®ajska, seminarska ali v obliki 
edavanj, mora slehernemu obi- 

^ ovalcu zagotoviti določeno stop- 
ij ž«anja. Če ne bomo upošteva-
0, tega, si bodo delavci pridobili 
rT Vsega nekaj, v celoti pa malo.
, Pustiti je treba »bombastične-«

Um, ki 2anje v določenem pro- 
amu ni mesta, to pa pomeni, da 
°ra biti strokovno, splošno ali 
spodarsko izobraževanje narav- 

uadaljevanje prejšnjega zna- 
|,:a m praktičnih izkušenj člove- 

’ ki se uči.
tretjič, splošno izobraževanje 

sjj.Uujpomembnejši člen v verigi 
n‘bfuega zviševanja prosvetlje- I 
i ‘V znanja in kulture naših de- 
Dn u*h ljudi. Splošni izobrazbi pa 
r, ®°sto ne posvečajo niti dovolj 
ias« nosti niti žasa’ čeprav je fj Uo, da brez nje ni mogoče dose- 

Pomembnejših rezultatov na 
?l15 področjih izobraževanja, 

bi n PrcPrečevati težnje, da 
Va>>0 šli čez splošno izobraže-
1, n.m> saj traja obvezno splošno 
os„)raževanje v redni šoli šest ali 
itajju let. Nastane tudi vprašanje,
vauj, S|?reniljati splošno izobraže- 

*t» na stanovanjsko kulturo

delavcev, kako to izobraže- 
Živjjg ypliva na njihovo osebno

su>islu n^hovo del° v najširšem
Uior*5! nazadnje, izobraževanje bi 
ne z10 biti smotrno tudi z gmot- 
nair.trani. Naša skupnost daje v ta 
Upra*?- Vebka sredstva, vendar 
njSo Vlceno rečemo, da ta sredstva 
ijCn vedno ekonomično uporab- 
nik ’ Zato tudi ne dajejo ustrez- 
čila Rezultatov. Nobenega opravi- 
Uel t za to, da ostane učna ura v 
dvai^f*11. ustanovah petnajst do 
Peti et dinarjev, v drugih pa sto 
obk,,Set do dve sto dinarjev na

TnTa,,ca-
o kat ^ ena izmed mnogih tem, 
konSreri11 80 razpravljali na IV. 
slav,;esu ^veze sindikatov Jugo- 
'a izni V komisiji, ki je proučeva- 
reda Rr^ževanje delavskega raz- 
°braž Kazu°vrstna praksa pri iz- 
mu0«vaniu odraslih nakazuje 
Postni Pr°bleme, ki jih je treba 
naii, pu°. reševati, če hočemo po 
spjot^* poti doseči zastavljene

Predvsem vzgoja
Tf O GOVORIMO o glasbi in 
|C njenem občinstvu, se mora-
J. mo najprej zavedati, da je

ta zvrst umetnosti po svojih 
izraznih sredstvih — tonih — med 
vsemi umetnostmi prav gotovo naj
manj oprijemljiva, dejal bi najbolj 
abstraktna, zato pa po svojem učin
ku in globini doživetij, ki jih lahko 
posreduje, med umetnostmi najbolj 
vseobsegajoča in elementarno moč
na. Prav to, lahko bi dejal, zuna-

SAMO HUBAD
nje protislovje, pa je razlog, da ni 
tako zlahka dostopna, kot na pri
mer književnost, ali film, ki je po 
načinu izražanja mnogo bolj vsak
danji, saj se poslužuje za svoj iz
raz govorjene ali pisane besede, to
rej sredstvo, ki je dano vsakemu 
človeku brez izjeme. In vidite — 
kljub temu ne moremo trditi, da 
hodijo v gledališče vsi ljudje, ki 
znajo govoriti in pisati.

Za dojemanje glasbe so prvobit
nega pomena prav gotovo priroje
ne dispozicije. Vendar vkljub temu 
položaj ni teko brezupen, kot misli 
večina ljudi, ki odnosa do glasbe še 
nimajo. Izsledki sodobne glasbeno- 
pedagoške znanosti so namreč po
kazali, da so nemuzikalni ljudje ze
lo redki. Druga pa je stvar, kako 
posameznik lahko te svoje priroje
ne lastnosti razvija. Tu smo na za
četku vašega vprašanja.

Starši, družba, okolje, vzgoja v 
šoli — vse to odločilno vpliva na 
duševni razvoj mladega človeka in 
s tem tudi na to, koliko se posa
meznik v svoji za razvoj odločujo
či mladostni dobi lahko približa 
umetnosti, koliko se mu razgiblje 
njegovo notranje življenje in koliko 
bo pozneje sam čutil potrebe za to
vrstnim izživljanjem. Največ ugod
nih pogojev v tej smeri je imel se
veda v preteklih časih prav me
ščanski sloj in od tod pravilna for
mulacija vašega vprašanja.

Ce je torej ta problem pri mladem 
človeku možno reševati z vzgojo, potem 
je pri odraslem - pri nekem, ki je 
vsled objektivnih pogojev oddaljen od 
kulturnih dogajanj — možno to dose
gati s tem, da mu prineseš glasbo naj
prej v njegovo okolje in mu jo § tem 
približaš. Vendar po mojem mnenju, to 
le tako dolgo, da tisti, ki spoznajo v 
glasbi neko vrednoto, pozneje začutijo 
potrebo, da se ji sami približajo. Pri 
tem pa Je seveda zelo važna program
ska politika in primerna razlaga. Dela. 
ki jih nudiš, naj bodo najboljša iz sve
tovne literature in v najboljši možni 
izvedbi. Prav tu leži razlog, zakaj je po 
mojem mnenju bolje organizirati obtok 
kolektivov v dobri dvorani, kot pa za 
vsako ceno gostovati v večini slučajev 
slabih prostorih, ki ne morejo ustvar

jati potrebnih pogojev za resničen glas
beni užitek.

Slovenska filharmonija kot ustanova, 
katere glavni namen je prav širiti glas
bo, je doslej v tej smeri poskušala sto
riti že mnogo, vendar ji to razen v red
kih primerih m popolnoma uspelo, v 
glavnem zaradi premajhnega razumeva
nja in podpor© lokalnih faktorjev v kra
jih, kamor je želela svoje koncerte plasi
rati. Verjetno bi bilo v ta namen po
trebno več osebnih stikov in prepriče
vanja, gotovo pa Je, da zahteva taka 
široka organizacija veliko dela in sred
stev.

Kar pa se mladine tiče, ji prireja 
Slovenska filharmonija vsako leto več 
koncertov, ki imajo velik, včasih izre
den uspeh. Vendar je glavna težava v 
tem, da Slovenska filharmonija pri vsem 
svojem delu, ki je v oklepaju poveda
no', zastavljeno na najširšo bazo med 
vsemi tovrstnimi ustanovami v državi, 
nima dovolj organizacijskih možnosti, 
da bi lahko take koncerte prirejala v 
zadostni meri. V svetu obstoje v tak 
namen cele organizacije »Prijateljev 
glasbe« ali »Glasbene mladine«, ki z 
ogromnim propagandnim aparatom 
opravlja to delo. In, čudite se, ali ne, 
danes v nekaterih državah — na pr. v 
Belgiji, Franciji — »Prijatelji glasbe« po 
številu in navdušenju ne zaostajajo za 
fanatiki jazza. Pri nas je bilo pred ne
kaj meseci vse pripravlj eno za ustano
vitev sličnih, za tako organizacijo nuj
no potrebnih društev, vendar je v zad
njem trenutku njihova ustanovitev Pad
la v vodo iz razlogov — kakršni naj 
že bodo — ki so manj važni od ciljev 
in nalog, ki naj bi jih ta neobhodno 
potrebna telesa imela.

Iz tistega sloja ljudi pa, ki jim nji
hovo okolje že gamo po sebi dostop 
do glasbe olajšuje. Pa imamo danes od 
skupnega števila abonentov Slovenske 
filharmonije in Koncertne direkcije 48 
odstotkov visokošolske mladine, ki jim 
ustanove z velikim popustom olajšuje
jo izpolnitev njihove želje po glasbi. To 
vsekakor ni tako slabo, kot nepoučeni 
vidi na prvi pogled, seveda pa še ni za
dovoljivo.

Vse doslej Rmo govorita le o občin
stvu, ki naj bi »samo od sebe«, torej 
brez vsake zunanje vzpodbude, vzljubilo 
glasbeno umetnost. O propagandi ali 
sličnem ni bilo besede. Ali se vam ne 
zdi, da bi glasba, kot najbolj abstrakt
na umetnost, če Jo res hočemo pribli
žati ljudem, potrebovala vsaj toliko pi
sanega v našem tisku, kot tiste pano
ge, ki imajo vsled svojega laže do
stopnega značaja ta problem za sebe 
že rešen? Ne trdim, da je napaka le 
pri kulturnih rubrikah — kajti ljudje, 
ki hi o tem lahko koristno pisali, so 
redki nekaj več prostora in zanima
nja pa bi bilo vendarle treba posvetiti 
tudi glasbi!

Iz vsega doslej vidimo, da Je ena 
glavnih — po mojem mnenju pa ^ptoh 
najvažnejša komponenta pri širjenju 
glasbe — prav vzgoja. Ne govorim, o 
vzgoji na glasbenih šolah, kamor pride 
mladina, ki je že sama po sebi zainte
resirana za glasbeni pouk in ki je to
rej za to umetnost ni treba šele prido
bivati. poglaviten in najtežji je prob
lem pouka na osnovnih in srednjih šo
lah, torej v šolah, skozi katere gre 
praktično vsa naša mladina in prav tu 
se dogaja po mnenju glasbenikov naj
večja napaka. Pouk glasbe je namreč 
po novem učnem načrtu skrčen tako, 
da je vsak resnejši uspeh popoilnoma 
izključen. Najmanj Je pouka na višji 
stopnji, torej prav takrat, ko je mla
dina na tisti razvojni stopnji, kjer lah

ko začenja umetnost razumevati. Po 
mojem mnenju je odločilno razdobje za 
tak razvoj po štirinajstem letu starosti. 
Takrat bi morala imeti mladina vso pri
liko odkrivati, tako kot v literaraturi 
in drugod, tudi v glasbenem svetu vred
note človeškega duha. Nikoli ne bom 
pozabil, kako nasm je profesor sloven
ščine v peti šoli znal približati Can
karjevo črtico in kako nam je zna! 
navdušujoče prikazati razliko med do
sedanjimi »berili« in pravo umetnostjo. 
Zakaj bi bilo z glasbo drugače? Mislim, 
da nikoli doslej ni bilo idealnejših mož
nosti za tak pouk kot danes, ko imamo 
na razpolago radio, magnetofone in 
ostala tehnična sredstva za glasbeno re
produkcijo. Treba bi bilo le še najti 
pravega predavatelja, ki bi zna! poka
zati na primerih razliko med glasbo, ki 
so se je doslej učili v obliki pesmic, in 
med vsebinskimi in čustvenimi razponi 
naj večjih del svetovne glasbene literatu
re. Ce bi mladini tako vzgojo omogočili, 
kar nedvomno je dolžnost naše družbe, 
potem ne bi bilo potrebno več govoriti 
o nezainteresiranosti do glasbe.

Da govorim konkretno: verjetno bi 
bilo težko najti dovolj primernih preda
vateljev in reprodukcijskih aparatov, 
vendar bi bilo za to najprimerneje 
združiti pouk za vse razrede ene šole 
ali morda enake razrede raznih šol v 
večji dvorani ter tam s temeljito pri
pravljeno razlago posredovati glasbena 
dala Iz svetovne literature. Po mojem 
mnenju je to edini način pouka, ki bi 
mladino zanimal in bi dosegel naš cilj
— vzgajati novo občinstvo.

Na vaše vprašanje, če obstoje kaki 
načrti za bodočnost, ki bi pomagala pri
dobiti novo publiko, vam lahko povem 
Sledeče: Slovenska filharmonija name
rava prav v ta namen v prihodnji se
zoni organizirati, abonma ljudskih kon
certov z izbranimi sporedi najboljših in 
najpopularnejših del svetovne literatu
re. Take koncerte so prirejale in jih 
prirejajo podobne ustanove po vsem 
svetu. Nameravamo začeti s temi kon
certi prav v sezoni, ki sovpada g 40-iet- 
nlco KPJ. S tem hočemo dokazati, da 
želimo storiti vse, kar je v naši moči, 
d,a bi umetnost res postala socialna 
vrednota, last čim širšega kroga ljudi
— kar mora biti in tudi je cilj socializ
ma na kulturnem področju.

Prvi preizkusni kamen v tej 
smeri bo veliki ljudski koncert, ki 
ga bo priredila Slovenska filharmo
nija dne 3. junija 1959 na Gospo
darskem razstavišču v največji 
možni zasedbi orkestra: združenih 
orkestrov Slovenske filharmonije, 
Opere in RTV Ljubljana. To je pr
vi poskus, da bi napolnili dvorano 
Gospodarskega razstavišča ob iz
vedbi klasične glasbe. Koncert bo 
v proslavo 40-letnice KPJ in obsega 
sledeča dela: Beethovnovo uverturo 
»Egmont«, Kozinovo pesnitev »Pad
lim«, Griegov »Klavirski koncert« v 
izvedbi zagrebškega pianista Darka 
Lukiča in Čajkovskega »V. simfo
nijo« — torej dela, ki imajo kljub 
veliki popularnosti največje umet
niške kvalitete.

Naloge, ki smo si jih zastavili, 
niso majhne in prav zaradi tega ra
čunamo na najširšo pomoč vseh, ki 
jim je v resnici do tega, da bi glas
ba postala last širših slojev.

NOVI RUMRSKI ŠOLI 
V TRBOVLJAH IN ZAGORJU

V zasavskih revirjih posvečajo vzgoji rudarskega 
naraščaja še prav posebno skrb. Že zdavnaj so mi
nili časi, ko so prihajali v jame ljudje brez vsakrš
nega znanja, ko so morali imeti le par močnih rok, 
in sta bila alfa in omega celotne mehanizacije 
kramp in lopata. Uvajanje sodobnega načina rudar
jenja terja kvalificirane ljudi in obe industrijsko- 
rudarski šoli v Trbovljah in Zagorju sta v zadnjem 
desetletju vzgojili nekaj sto kvalificiranih rudar
jev. V teh letih sta obe šoli nenehno in vztrajno 
uvajali sodobne načine teoretičnega in praktičnega 
pouka, zato tudi iz leta v leto vse bolj narašča stro
kovnost rudarskega naraščaja, ki prevzema odgo
vorna kopaška delovna mesta od starejših rudarjev.

Smotrnejše in povečano strokovno izpopolnje
vanje v obeh industrijskorudarskih šolah pa so do
slej omejevale slabe prostorne prilike. V Zagorju 
se stiska v razmeroma majhnem internatu nekaj sto 
gojencev, nič boljše pa se jim ne godi v šolskih 
prostorih, ki so jih preuredili iz nekdanje steklarne. 
Podobno tesno je tudi v Trbovljah. Take prilike so 
narekovale gradnjo novih, sodobnejših učnih pro
storov. S pomočjo zveznega sklada za kadre sta se 
pred nekaj leti obe ustanovi lotile gradnje novih 
šolskih poslopij in letos, verjetno že julija, se bodo 
rudarski gojenci preselili v nove učne in življenj
ske prostore. V Zagorju gradijo poleg šolskega po
slopja še internat, v Trbovljah pa samo šolo. V no
vih učnih prostorih bo poskrbljeno za najsodob
nejši pouk, gojenci pa bodo imeli na razpolago tudi 
vse druge pogoje za nemoteno življenje. Dogradi
tev obeh šol bo velikega pomena za pospešeno vzgo
jo mladih rudarjev in nudi jamstvo, da bodo za
savski rudniki v bodoče dobivali vsestransko izo
bražen naraščaj. M. V.

PRVI VELIKI LJUDSKI KONCERT 
V LJUBLJANI

Z masovnimi koncertnimi prireditvami se v 
Ljubljani ne moremo pohvaliti. V kratkem, to je 
3. junija tega leta pa bomo imeli priložnost slišati 
v veliki dvorani Gospodarskega razstavišča veliki 
ljudski koncert simfonične glasbe. Pripravlja ga 
Slovenska filharmonija v okviru prireditev v po
častitev 40-letnice ZKJ In bo to prvi koncert ta
kega obsega v Ljubljani. Celoten ansambel bo štel 
125 članov, spored pa bo izvajal simfonični orkester 
Slovenske filharmonije, pomnožen z orkestrom 
RTV Ljubljana in orkestrom Opere SNG. Umetni
ško vodstvo bo imel dirigent Samo Hubad, kot so
list pa bo sodeloval zagrebški pianist Darko Lukič.

Koncert je namenjen širšemu krogu in kot tak 
predstavlja prvi korak pri poskusih za pridobiva
nje novega občinstva, kar bo tudi v bodoče ena 
glavnih nalog Slovenske filharmonije.

Spored obsega naslednja dela: Kozina: Padlim; 
Grieg: Koncert za klavir in orkester; Čajkovski: 
Peta simfonija.

Glavni koncert bo 3. junija ob 20. uri, 2. junija 
ob 17. uri pa bo javtna generalka, ki je namenjena 
mladini. Slovenska filharmonija želi, da bi čimveč 
mladih ljudi slišalo koncert in bo zato spored do
polnjen z razlago del, tako da bo razumljiv tudi 
onim, ki niso stalni obiskovalci koncertov.

REPERTOAR LJUBLJANSKE DRAME 
V SEZONI 1959/60

Gledališki svet Drame SDG v Ljubljani Je na 
svoji zadnji seji sprejel repertoarni načrt Drame 
za sezono 1959/60. Načrt vsebuje sledeča dela: Ivan 
Cankar: »Hlapec Jernej in njegova pravica« — ali 
»Kralj na Betajnovi« (otvoritvena predstava sezone 
v počastitev 40-letnice KPJ); slovenska izvirna dra
ma ali komedija; William Shakespeare: »Kakor 
vam drago« ali »Kar hoče«; Moliere: »Don Juan«; 
F. G. Lorea: »Terma« ali A. P. Čehov: »češnjev 
vrt«; R. Rose in H. Budjuhn: »Dvanajst porotni
kov«; T. Williams: »Orfej se spušča«; J. P. Sartre: 
»Nekrasov«; Shelagh Delaney: »Okus po medu«;
J. Anouilh: »Ornifie«; B. Brecht: »Kavkaški krog 
s kredo« (obnovitev); P. Golia: »Sneguljčica«. — 
Repertoarna rezerva: B. Brecht: »Beraška opera«; 
E. Syčvanus: »Korčak in otroci«.

Prejeli smo v oceno 
NOVE KNJIGE
Miguel de Cervantes Saavedra: Bistroumni ple

mič Don Kihot iz Manče* Izdala Mladinska knjiga 
v Knjižnici Kondor. Izbral, prevedel in komentiral 
Niko Košir, ilustriral Nikolaj Pirnat.

France Prešeren: Poezije. Izdala Mladinska knji
ga v Knjižnici Kondor. Uredil Anton Slodnjak.

Ciganske pravljice. Izdala Mladinska knjiga v 
zbirki Zlata ptica. Prevedel dr. Niko Kuret, ilu
striral in opremil Jože Ciuha.

Jurij Oleša: Trije debeluhi. Izdala Mladinska 
knjiga. Poslovenil Mile Klopčič. Ilustracije V. Gor- 
jajeva po originalu.

Jack Hines: Koča črnega volčjaka. Izdala Mla
dinska knjiga v zbirki Knjižnica Sinjega' galeba. 
Prevedla Mara Puntar, ilustriral in opremil Milan 
Bizovičar.

Vladimir Babula: Planet treh sonc. Izdala Mla
dinska knjiga v Knjižnici Sinjega galeba. Prevedel 
Severin Šali, ilustriral František Škoda, opremila 
Mira Rojec.

Ta mehanizirana kultura
»Dobro, pravim, »pa kaj te tu toliko moti?«
»Saj sem že povedal — pa me nočeš razumeti.«
Mlad je, trideset let ima. Polovico od teh tridesetih 

let je prebil v pevskih zborih, na odrih amaterskih dru
žin; s petnajstimi leti je prvič nastopil v »Raztrgancih«, 
dva meseca po osvoboditvi; odtlej še ni bilo občnega 
zbora prosvetnega društva v njegovem kraju brez njega.

»Saj ni res, da nočem — zares te ne razumem!« 
pravim. ,

Zdaj bo vzkipel. Ne, ne bo, pomiril se bo, da mi še 
enkrat razloži. Kaj imam res toliko trdo glavo?

»Poglej — saj toliko poznaš naše ljudi, menda?^ — 
kako je društvo vplivalo nanje. Res, da se nismo načrt
no izobraževali, res je tudi, da nismo igrali samo 
Shakespeara in Moliera, ampak z vsem, kar smo delali, 
smo ljudi nekako odtegovali vplivom filma — mislim 
na slab, škodljivi film — zabavnih časopisov, stripov. 
Dobili smo nekakšno raztrgano, v drobcih, a vendar 
splošno izobrazbo in kulturo, predvsem pa srčno kul
turo. Poglej človeka, ki trideset M igra v našem dru
štvu: nima šolske izobrazbe pol toliko kot ti, ima pa srč
no kulturo in kulturno je razgledan toliko, da se ne boji 
pogovora o nobenem kulturnem vprašanju, ker o teh 
rečeh nekaj ve, ima svoje mnenje, svoje izkušnje, pa 
tudi zanj nove pojave in stališča bo ocenil pravilno, 
odnose med ljudmi bo urejal in ocenjeval s srčno kul
turo, ki jo ima. Zdaj pa ta, ta — mehanizirana kultura! 
Imamo radio — pa ljudje poslušajo jazz, jazz venomer; 
nabavili bomo televizor — pa bomo gledali oddaje itali
janskih in nemških postaj, pa tudi potem, ko bo dovolj

naših oddaj, kaj veš, kakšne bodo, ko je naša televizija 
šele na začetku; pravijo nam, kupite kinoprojektor — 
da bomo gledali slabe filme, hvala, jih je že v kinu 
dovolj; pa magnetofon, spet plehka plesna glasba, pa 
diaprojektor, kaj jaz vem, slike Sofije Loren, ja, to je 
kultura!«

Zares se je razburil.
Pustil sem ga, da govori: »Potem je pa že bolje, da 

trikrat na teden ali pa vsak večer študiramo Dnevnik 
Ane Frank, pa če ga potem samo enkrat uprizorimo, pa 
da pojemo narodne pesmi — bodo ljudje čas, ki bi ga 
zavrgli za te moderne prismodarije, koristneje porabili! 
Me zdaj razumeš?«

»Razumem že.«
»Pa? Strinjaš se seveda ne, kajpak.«
»Pa se res ne strinjam.«
»No, strašno me zanima, zakaj ne!«
Ne vem, če sem dobro povedal, zakaj se ne strinjam. 

Tudi ne vem, če sem ga prepričal. V vsakem primeru — 
še dolgo sva se pogovarjala.

Vem, da se še kje kdo jezi na »mehanizirano kul
turo«. Jezi iz užaljenega srca prosvetarja, ki je žrtvoval 
mnogo ur m dni, pa vidi, kako mu prenekatera moder
na »kulturna tehnična iznajdba« uničuje sadove dolgo
letnih naporov.

Jezi se, čeprav ve, da njegova jeza nikomur ne 
koristi.

Ne samo, da ne koristi. V tem primeru jeza ne škodi 
sama lepoti in zdravju.

Ljudje imajo pač že v vsaki hiši radio — pa če ga

prosvetno društtx> ima ali ne v svojih društvenih pro
storih, v klubu; če sploh ima društvene prostore in klub.

Ljudje hodijo po enkrat na mesec, v večjih središčih 
pa povprečno po enkrat na teden v kino — pa če prosvet
no društvo o tem razmišlja ali ne.

Ljudje z nestrpnostjo pričakujejo televizijo — pa če 
jo prosvetno društvo pričakuje z veseljem ali z jezo.

Ljudje po radiu poslušajo jazz, v kinu gledajo Sofijo 
Loren, na televizijskih zaslonih gledajo, kar je pač na 
zaslonih.

Tista naša društva, ki še zdaj niso spoznala in ugo
tovila teh resnic, se bodo nekega dne pač bolj boleče 
zavedela, da »ta mehanizirana kultura« ni korak nazaj 
— ampak napredek, ki ga ni moč ustaviti, še najmanj 
ne v imenu dobrih starih časov.

Čas je pa na strani tistega, kdor s kulturno in po
litično akcijo vzame v zakup, na terenu/ zagospodari 
nad »to mehanizirano kulturo«. Kdor ima televizor, 
kdor izbira, kdaj bo vključil zaslon, da zamigotajo 
slike na njem, razpravljal o tem, kar je videl na za
slonu, slišal v radiu, videl v kinu, vplival navsezadnje 
na repertoar kina v svojem kraju ter radijskega in TV 
studia tam v središču.

V mehanizaciji je večja storilnost, v večji storilnosti 
je napredek. Dobro, da mehaniziramo kulturo — le tako 
bomo dosegli večjo storilnost v kulturi, jo bolj pribli
žali, ljudem, približali jo boljšo, kvalitetnejšo. Tistim, 
ki tarnajo nad »to mehanizirano kulturo«, bo morebiti 
zares ušla iz rok, prišla do ljudi mimo njih, mimo nji
hovega vpliva.

Preprotrebnega vpliva! mm

DELAVSKA ENOTNOST — štev. 19 — 16. maja 1959
O



DOGODKI 
V SVETU

OD TEDNA DO TEDNA

VOLITVE V AVSTRIJI
Ta teden so se v Avstriji končale 

parlamentarne volitve, pri katerih je 
doživela poraz katoliška ljudska 
stranka, medtem ko se je socialistič
na stranka okrepila. Prav tako je do
bila 60.000 glasov več kot leta 1956 
tudi neonacistična Svobodna stranka. 
Komunistična partija pa je izgubila 
50.000 glasov in vsa tri poslanska me
sta v parlamentu. Ta rezultat odkriva 
slabe strani avstrijskega volilnega si
stema, ker so komunisti kljub vsemu 
dobili 145.000 glasov, a nobenega man
data, obenem pa je to posledica ne
gativnega razvoja in orientacije same 
komunistične partije.

Zanimivi so rezultati volitev na 
Koroškem, kjer je ljudska stranka iz
gubila samo 1000 glasov, socialisti pa 
so dobili 8000 glasov. Ta uspeh sociali
stične stranke so vsekakor omogočili 
koroški Slovenci.

KONGRES SINDIKATOV 
NA ČEŠKEM

V Pragi je bil IV. kongres če
škoslovaških sindikatov, kateremu je 
prisostvovalo več tujih sindikalnih 
organizacij, med njimi tudi delega
cija Zveze sindikatov Jugoslavije. Ob 
otvoritvi so počastili spomin znanih 
Voditeljev mednarodnega delavskega 
gibanja, med njimi tudi bivšega pred
sednika Zveze sindikatov Jugoslavije 
Bura Salaja.

SE VEDNO UDELEŽBA
V preteklih dneh so na sestanku 

zunanjih ministrov štirih velesil v 
Ženevi v glavnem še vedno razprav
ljali o udeležencih. Sovjetski zuna
nji minister Gromiko se je zavzemal 
za to, da bi sodelovala tudi predstav
nika Poljske in Češkoslovaške, zahod
ni ministri pa so večkrat omenjali 
Belgijo, Norveško. Nizozemsko, Dan
sko in Italijo. Ni pa bilo niti besede o 
Jugoslaviji. Očitno je, da ocenjujejo 
tako vzhodni kot zahodni predstavni
ki to vprašanje izključno iz blokov
skih pozicij ter skušajo doseči tako 
imenovano pariteto na konferenci.

V Ženevi vlada zelo živa diplo
matska aktivnost. Sefi uradnih in ne
uradnih delegacij se stalno posvetuje
jo med seboj. Po besedah zunanjega 
ministra ZDA Herterja, bi morali na 
konferenci zunanjih ministrov doseči 
sledeče: sporazum na čim širšem
področju, zmanjšanje razlik v gledi
ščih Vzhoda in Zahoda in pripraviti 
konstruktivne predloge za sestanek 
najvišjih predstavnikov. Istega mne
nja je bil tudi britanski zunanji mini
ster Idoyd, medtem ko je francoski 
minister Murvllle poudaril, da v 
Evropi ni mogoča varnost in stabil
nost brez rešitve celotnega nemškega 
vprašanja.

Sovjetski zunanji minister se je 
zavzemal za sklenitev mirovne pogod
be z Nemčijo. Meni, da je za norma
lizacijo položaja v svetu treba skle
niti to pogodbo. Na konferenci bi se 
morali osredotočiti predvsem na mi
rovno pogodbo in pa na berlinsko 
vprašanje.

SODELOVANJE NAŠIH IN 
GRŠKIH INVALIDOV

Delegacija Zveze borcev in invali
dov Jugoslavije je bila osem dni na 
obisku v Grčiji in so s predstavniki 
grških invalidov in borcev izmenjali 
izkušnje, ki se tičejo skrbi za invali
de in njihovo rehabilitacijo. Objavili 
so tudi skupno poročilo, kjer poudar
jajo potrebo po še tesnejšem sodelo
vanju teh organizacij.

ODNOSI IRAKA Z IRANOM 
IN TURČIJO

Iraški premier Kasem je izjavil, 
da so se po izstopu Iraka in Bagdad
skega pakta utrdili odnosi z Iranom in 
Turčijo. Rekel je, da sedaj ni več 
vzrokov za nesoglasja med temi drža
vami, saj imajo prijateljski odnosi 
med temi tremi državami že staro 
tradicijo. V interesu obeh držav je, da 
ostane Irak kot njihov sosed močna, 
nevtralna in miroljubna država.

GRSKO-TURSKI razgovori
Grško—turški razgovori še vedno 

niso odstranili vseh problemov, ki 
zadevajo ureditev normalizacije raz
mer na Cipru. Dosegli pa so spora
zum glede razmejitve med turškimi 
in grškimi predeli v petih ciprskih 
mestih. Ni še rešeno vprašanje bri
tanskih vojaških baz na otoku.

V drugih vprašanjih, predvsem 
glede osnovanja sredozemskega pak
ta, kamor bi vključili tudi Maroko, 
se ne strinjajo, ker Grčija ne želi, da 
bi s pristopom Maroka v Sredozem
ski pakt vplivali na enotnost arabske
ga sveta.

OBSODBA UMORA
Po umoru 11 pripadnikov gibanja 

mau-mau v koncentracijskem tabori
šču Moli v Keniji, je londonski časo
pis »Observer« priobčil članek, kjer 
piše. da je ta umor eno najmračnej- 
ših poglavij v zgodovini britanske 
uprave v Afriki. V članku poudarjajo, 
da morajo vsi tisti, ki so odgovorni 
za tako ravnanje z zaporniki, v celoti 
odgovarjati. Kar se je zgodilo, ne bo 
moč nikoli popolnoma izbrisati, toda 
če bosta Kenija in britanska vlada 
napravili potrebne korake, so dani 
pogoji, da se bo izboljšal položaj. V 
časniku tudi piše, da je kenijska vla
da, kakor kaže, sprejela ukrepe, po 
katerih je dovoljeno zapornike prisi
liti k delu. Potemtakem ne gre samo 
za ravnanje uprave taborišča, mar
več tudi za politiko upravnih oblasti.

ATOMI V INDUSTRIJI
V Stresi je bila štiridnevna kon

ferenca, kjer je 600 predstavnikov 
vlad in industrijcev iz 19 dežel ob
ravnavalo vprašanje uporabljanja 
atomske energije v industriji. Konfe
renco je sklicala organizacija za 
evropsko sodelovanje, da bi zaintere
sirala industrijce za uporabljanje 
atomske energije. '

Predsednik italijanske nacionalne 
družbe za jedrsko energijo Mattel je 
na konferenci rekel, da bo jedrska 
energija v 15 letih edini vir, ki bo 
lahko kril energetske potrebe Evrope.

SPORAZUM ZDA—NATO
V IVashingtonu so dosegli spora

zum med ZDA in nekaterimi članica
mi NATO. po katerem so ZDA dolžne, 
da Zahodni Nemčiji, Nizozemski, Gr
čiji in Turčiji predajo vse podatke o 
nuklearni opremi in uporabi moder
nega orožja za vojne namene in za 
vežbanje čet teh držav. To je prvi 
sporazum take vrste, ki so ga ZDA 
napravile z državami Evrope, razen z 
Veliko Britanijo, s katero so že prej 
dosegli sporazum o zamenjavi infor
macij v dosežkih atomske znanosti.

SINDIKATI IN PROIZVODNI
SVETI V SOVJETSKI ZVEZI
Na nedavnem kongresu sovjet

skih sindikatov so razpravljali tu
di o vlogi in nalogah sindikatov 
pri nadaljnjem razvijanju pobude 
množic, zlasti o tako imenovanih 
proizvodnih svetih.

Proizvodni sveti v ZSSR niso 
nič novega. Nastali so že leta 1923 
na pobudo delavcev nekaterih le
ningrajskih tovarn, bili so oblika 
posrednega, posvetovalnega vpli
va delavcev na upravljanje pod
jetij v prvih letih sovjetske dr
žave. Kmalu so postali zelo po
pularni, zato so jih začeli usta
navljati po vsej Sovjetski zvezi.

Sklepi teh svetov niso bili ob
vezni za uprave podjetij, vendar 
so uprave morale proučiti njihove 
predloge. Njihova dejavnost je bi
la dokaj omejena in se je nana
šala v glavnem na proučevanje 
proizvodnega procesa in delovnih 
pogojev v podjetjih. Pričakovati 
je bilo, da se bodo njihove pri
stojnosti sčasoma razširile, ven
dar se to ni zgodilo.

Kakor so ugotovili na konfe
renci VKP(b) leta 1926, so imeli 
ti sveti težave, ki so nastale za
radi spora in podcenjevanja od
nosa določenega dela gospodar
skih voditeljev in tovarniške 
uprave do njih, zaradi rivalskega 
odnosa do predlogov delavcev ter 
zavoljo pomanjkljivega sindikal
nega nadzorstva nad izvajanjem 
predlogov proizvodnih svetov.

Nekaj let kasneje so se te te
žave povečale, ker se je čedalje 
očitneje kazal zastoj v sovjetskih 
družbenih odnosih. Vedno bolj se 
je razvijal centralistični aparat, 
uvajali so načelo »jedinonačalja«, 
ki je okrepilo oblast direktorja 
podjetja. Proizvodne svete so 
ignorirali, tako da čez čas niso 
več mogli aktivno delovati. Teža
ve pri delu proizvodnih svetov so 
v dvajsetih letih bolj ali manj 
uspešno odstranjevali, v tridesetih 
letih in tudi po drugi svetovni 
vojni pa so tako narasle, da so 
postale ne le ovira za nadaljnji 
razvoj proizvodnih svetov, marveč 
so popolnoma paralizirale njihovo 
dejavnost.

Nečesa pa niso nikoli mogli 
odrekati proizvodnim svetom ne 
glede na njihove naravne slabo
sti, saj so se tudi v njih poka
zala protislovja določene razvojne 
dobe. Tisto, česar jim niso mogli 
odrekati, sta bila njihova smotr
nost in upravičenost.

*

Mnogi ukrepi, ki so jih uve
ljavili v Sovjetski zve^i po Stali
nov smrti in še posebej po XX. 
kongresu KPSZ za demokratiza
cijo družbenega življenja, so spet 
spraviil na dnevni red proizvod
na posvetovanja v okviru širših 
naporov za razvijanje pobud mno
žic pri izpolnjevanju gospodarskih 
nalog.

Predsedstvo vsezveznega cen
tralnega odbora sovjetskih sindi
katov (VCSPS) je sprejelo sep
tembra leta 1955 poseben sklep 
»o delu proizvodnih svetov«. Ta 
sklep naj bi dal nov impulz delu 
proizvodnih svetov, ki so takrat 
životarili v nekaterih podjetjih. V 
sklepu je rečeno, da to obliko 
aktivizacije delavcev slabo izkori
ščajo in da nekateri gospodarski 
voditelji v svojem delu nepravil
no povezujejo načelo “jedinonača- 
Ija« z vključevanjem množic v 
upravljanje proizvodnje.

Ta sklep VCSPS o oživljanju 
in večanju vloge proizvodnih sve
tov ni mogel vnesti bistvenih 
sprememb v položaj, ker sam si
stem in metode upravljanja go
spodarskih podjetij niso omogo
čali delovanja teles, ki bi omeje
vala oblast direktorjev in admi
nistracije.

Na XX. kongresu KP SZ so 
spoznali potrebo po širšem vklju
čevanju množic v upravljanje, za
to so v tem pogledu grajali tudi 
delo sindikatov, zlasti njihovo po
manjkljivo zavzetost za oživljanje 
proizvodnih posvetovanj in dru
gih oblik, ki bi k temu prispe
vale. Sindikatom so dali nalogo, 
naj se bolj zavzemajo za proiz
vodna vprašanja nasploh, torej 
tudi za proizvodna posvetovanja.

Za nadljnji razvoj proizvodnih 
svetov je bil zlasti velikega po
mena sklep decembrskega plenu
ma CK KP SZ (1957) »o delu sin
dikatov«. Na tem plenumu so ugo
tovili, da se sindikati niso dovolj 
trudili pri iskanju novih in upo
rabljanju že znanih oblik za 
vključevanje delavcev v uprav
ljanje proizvodnje. Pomembno je 
tudi to, da so na plenomu skle
nili, naj postanejo proizvodni po
sveti »■stalni«, kar bi jim zagoto
vilo nov značaj. Zlasti je to pri
pomoglo h krepitvi avtoritete 
proizvodnih svetov. Julija leta 
1958 sta ministrski svet in VCSPS 
sprejela tudi uredbo o stalnih 
proizvodnih posvetovanjih, in si
cer na podlagi izkušenj novih 
stalnih proizvodnih svetov, ki so 
se začeli ustanavljati takoj po de

cembrskem plenumu. Julija 1958, 
torej takrat, ko so sprejeli ured
bo, je bilo v podjetjih okoli 30.000 
stalnih proizvodnih svetov.

Po uredbi je stalni proizvodni 
svet» ena osnovnih oblik najšir
šega vključevanja delavcev in na
meščencev v upravljanje proiz
vodnje. Svoje delo posveča iz
polnjevanju in preseganju držav
nih planov, čim popolnejšemu iz
koriščanju notranjih rezerv v 
proizvodnji, ustvarjanju pogojev 
za visoko storilnost ter izpopolnje
vanju metod upravljanja v pod
jetjih in na gradbiščih.«

Uredba je določila pravice, 
vsebino in delovne metode nadalj
njih proizvodnih svetov. To je 
predstavniški organ, ki ga usta
novijo v podjetjih, na gradbiščih 
in v obratih, kjer je zaposlenih 
vsaj sto ljudi. Člane proizvodne
ga sveta volijo na skupnih sestan
kih delavcev. V ta svet pridejo 
tudi zastopniki sindikatov, komso- 
mola, znanstveno-tehničnih dru
štev ter društva iznajditeljev in 
racionalizatorjev. Tekoče delo 
opravlja predsedstvo, ki šteje 5 
do 15 članov.

Stalni proizvodni svet ima pra
vico sodelovati pri izdelavi in ob
ravnavanju tekočih in perspektiv
nih proizvodnih planov, dajati 
predloge za izboljšano planiranje 
v tovarni, poslušati poročilo vo
diteljev podjetij, gradbišč, ali 
obratov o tekočem delu in o go
spodarskih rezultatih. Proizvodni 
svet razpravlja o organizaciji pro
izvodnje in dela, o plačah, nor
mah, boljši kvaliteti in zniževa
nju proizvodne cene, o raciona
lizaciji in avtomatizaciji proiz
vodnje, o načrtih za graditev sta
novanj, o ukrepih za učinkovito 
uporabo investicijskih sredstev in 
tako dalje.

Navzlic težavam, ki jih imajo 
pri delu, in navzlic prizadevanju 
nekaterih gospodarskih in drugih 
vodstev, da bi jih spremenili v 
formalna posvetovalna telesa, so 
proizvodni sveti v vrsti kolekti
vov že doslej pokazali rezultate 
ter tako opravičili svoj obstoj in 
tudi prizadevanje delavcev, da bi 
izkoristili sleherno možnost za za
gotovitev večje vloge pri uprav
ljanju gospodarstva ter zlasti po
slovanja lastnega podjetja. Tako 
je na primer stalni proizvodni 
svet kuznjecke železarne v raz
pravi o perspektivah podjetja 
predlagal, naj bi bolje izkoristili 
sedanje zmogljivosti, s čimer bi 
se proizvodnja jekla v tej žele
zarni povečala v prihodnjih sed
mih letih za 48 in ne za 17 odstot
kov, kakor je prvotno predvide
val plan. Stalni proizvodni svet 
uralske tovarne avtomobilov — v 
njej je 248 članov — je odkril 
notranje rezerve in nakazal mož
nosti za proizvodnjo 500 avtomo
bilov nad planom.

Na XII. kongresu sindikatov 
so nekateri delegati govorili tudi 
o veliki pobudi stalnih proizvod- V,

nih svetov v podjetjih, okrožjih 
in republikah. Ti sveti so dali na 
tisoče predlogov za boljšo proiz
vodnjo, s čimer so prihranili znat
na materialna sredstva.

Na kongresu pa so pozorih tu
di na vrsto težav, ki jih imajo 
proizvodni sveti pri svojem delu. 
Nekatera gospodarska in druga 
vodstva vidijo v razvijanju teh in 
podobnih oblik sodelovanja de
lavcev pri upravljanju proizvod
nje omejevanje lastne oblasti, iz
gubo lastnih položajev. Od tod tu
di prizadevanje, da bi jih spre
menili v formalna telesa ter ome
jili njihove pravice in možnosti za 
delovanje v tolikšnem obsegu, da 
praktično ne bi več mogli delo
vati. Tako v nekaterih tovarnah 
volijo v proizvodne svete voditelje 
podjetij ali pa ljudi, ki nimajo s 
proizvodnjo nobne zveze. V be- 
logorodski tovarni kotlov na pri
mer je med 84 člani proizvodnega 
sveta le šestnajst delavcev. V to

varni »Zora« v kirovskem okrož
ju so izvolili v predsedstvo sveta 
glavnega inženirja, glavnega knji
govodjo, administrativne name
ščence in enega samega delavca. 
V novosibirski tovarni »Rad« so 
izvolili za s ekretarja stalnega 
proizvodnega sveta voditelja ga
silcev! V nekaterih podjetjih — 
tako je bilo rečeno v poročilih na 
XII. kongresu — le redkokdaj 
sklicujejo proizvodne posvete, če
prav določa uredba, da jih je tre
ba sklicevati v določenih presled
kih. Ti sveti ne obravnavajo naj
važnejših proizvodnih vprašanj in 
ne nadzorujejo uveljavljanja svo
jih predlogov.

Težave so torej podobne onim, 
v katerih so delali proizvodni sve
ti v dvajsetih letih, podobne v to
liko, ker vsebujejo spopad dveh 
teženj: težnje in potrebe delav
skega razreda, najti način, da bi 
v tej ali oni obliki sodeloval pri 
upravljanju proizvodnje, in na

sprotne težnje posameznih gospo- 
darskih in drugih voditeljev, da 
bi to onemogočili ali »vsaj za se
daj« odložili.

Dejstvo, da v stalnih proizvod
nih svetih sodeluje okoli 7 milij°' 
nov delavcev, inženirjev, tehnikov 
in nameščencev in da so dali v 
vrsti kolektivov navzlic težavam 
pozitivne rezultate, ponazarja nji
hovo koristnost in predstavlja 
afirmacijo volje delavskega raz
reda, ki hoče povečati svojo vlog0 
pri upravljanju gospodarstva. P°' 
udarjanje potrebe po razvoju p°' 
bud množic in opozarjanje na 1®' 
ninsko načelo, po katerem je tre
ba množicam zagotoviti svobodne 
ustvarjalnost, bo prispevalo k na
daljnjemu razvoju proizvodnil1 
svetov v smeri neposredne j šege 
sodelovanja proizvajalcev pd 
upravljanju gospodarstva in Pr' 
odpravljanju motenj v njihovem 
delu.

Sporočilo naših gostov
Pred odhodom iz Jugoslavije ali po vrnitvi 

o domovino so nekateri delegati, ki so prisostvo
vali IV. kongresu Zveze sindikatov Jugoslavije, 
poslali. predsedniku Centralnega sveta ZSJ to
varišu Svetozarju Vukmanoviču sporočila, o ka
terih se zahvaljujejo za gostoljubnost in želijo 
našim sindikatom kar največ uspehov pri bo
dočem delu.

Po vrnitvi v Rim je poslal generalni sekretar 
Zveze dela Italije Halo Viglianesi pismo, v ka
terem pravi med drugim: >Še enkrat naj se o 
svojem imenu ter v imenu tovarišev Gattija in 
Baccija in Zveze dela Italije zahvalim za izredno 
pozornost in bratsko iskrenost, o kateri je po
tekal naš obisk v Jugoslaviji. Boljše poznavanje 
problemov in pa uspehi, ki so jih dosegli jugo
slovanski sindikati, nam bodo omogočili čedalje 
širšo izmenjavo izkušenj o problemih, ki jih mo
rata reševati italijanski in jugoslovanski delavski 
razred. Bratska gostoljubnost, ki ste nam jo iz
kazali, bo okrepila stike prijateljstva in razume
vanja naših sindikatov. Zato mi je še v posebno 
zadovoljstvo, da vam lahko v imenu Nacional
nega sekretariata Zveze dela Italije ponovno 
pošljem vabilo, naj jugoslovanska sindikalna 
delegacija obišče Italijo kot gos,t naše organi
zacije.*

Ob odhodu iz naše dežele je poslal vodja Cej
lonske federacije dela Merril Fernando sporočilo, 
v katerem piše med drugim: sPo skoraj triteden
skem bivanju odhajamo iz Jugoslavije. Naj po
vemo, da je bilo naše bivanje v Jugoslaviji zelo 
prijetno in da so nas gostoljubno sprejeli povsod, 
kamor smo prišli. Mnogo smo izvedeli o so
cializmu, ki ga gradite v vaši deželi, z zadovolj
stvom smo ugotavljali napredek, ki ste ga do
segli. V imenu Cejlonske federacije dela se za
hvaljujemo vsem tovarišem v Makedoniji, 
Sloveniji, Beogradu, Novem Sadu in o drugih 
krajih za najprisrčnejši sprejem. Prosimo vas. 
sporočite jim našo zahvalo za vse. Upamo, da se 
bodo tudi v prihodnje poglabljali prisrčni stiki 
med vašo ZSJ in našo federacijo. V .vaših pri
zadevanjih vam želimo mnogo uspehov.*

Iz Homsa v Siriji je prispela brzojavka, v 
kateri sindikalna organizacija izraža najlepše 
želje in se zahvaljuje za topli sprejem voditeljev 
sirskih sindikatov, ki so na kongresu zastopali 
sindikate Združene arabske republike.

Pred odhodom iz naše dežele je poslala dele
gacija Demokratičnih delavskih sindikatov Indo
nezije (KBKI) Centralnemu svetu ZSJ naslednje 
pismo:

»Spričo strukture delavskih sindikalnih orga
nizacij v Jugoslaviji, zlasti pa ob metodah, ki jih 
uporabljate za dvig življenjske ravni delavcev, in \ 
za zagotovitev njihove blaginje, smo spoznali, da 
so vaši sindikati dobro organizirani. Po svojih 
delavskih svetih delavci sami na demokratični 
osnovi odločajo o svojih prejemkih. To je ena 
izmed reči, ki nas zelo zanimajo. Odgovornost 
delavcev in njihova aktivna udeležba pri graditvi 
dežele v obliki upravnih odborov in delavskih 
svetov sta dali v praksi dobre rezultate. Tak si
stem bo obogatil naše izkušnje, da bomo izbolj
šali sistem in strukturo naše organizacije, hkrati 
pa našli najboljšo pot k sodelovanju med pod
jetjem in sindikatom. Seveda bomo morali vaše 
izkušnje prilagoditi razmeram v Indoneziji.*

V pismu je nadalje rečeno, da so delegati 
opazili, da smo znatno pospešili graditev delav
skih stanovanj, žal pa vsa podjetja še niso se
zidala stanovanj za svoje delavce. Nadalje pišejo 
o izobraževanju delavcev in o delavskih uni
verzah: »Ta metoda je dobra, ker pospešuje iz- j 
obraževanje delavca ne le zaradi boljše, temveč 
tudi širše proizvodnje.*

V zvezi z industrializacijo naše dežele pravijo 
delegati indonezijskih sindikatov: »Jugoslavija je 
zgradila mnogo novih tovarn. Če upoštevamo, do 
je povojni čas kratka doba in da je bilo med 
vojno mnogo tovarn porušenih, moramo ugotoviti' 
da je Jugoslavija dosegla na tem področju zares 
velik napredek. Povsem razumljivo je, da se je 
Jugoslavija odločila za industrializacijo svoje 
dežele, ker je industrija poglavitna osnova socia
listične skupnosti.* J

Krepitev vloge sindikatov
Sekretar Centralnega sveta češkoslovaških sindikatov, Vaclav Koukol, 

o gospodarstvu in sindikatih v ČSR
»Nadaljnja krepitev vloge sin

dikatov in njihovega položaja v 
družbi sploh je tisto, kar priča
kujemo od kongresa naših sindi
katov, ki bo sredi maja,« je izja
vil tovariš Vaclav Koukol, sekre
tar Centralnega sveta češkoslo
vaških sindikatov v razgovoru s 
sodelavcem našega lista. Bil je 
vodja češkoslovaške delegacije na 
IV. kongresu ZSJ.

»Kongres bo obravnaval tudi 
probleme v zvezi z izpolnitvijo 
tretje petletke. Natančneje bo do
ločil orientacijo sindikatov na po
dročju gospodarstva, kar bi zago

tovilo izpolnitev planskih nalog.«
Na vprašanje o 'razlogih za 

ukrepe v zvezi s spremembo plač
nega sistema je tovariš Koukol 
rekel:

»Vzrok je preprost. Panoge so 
na različni stopnji tehničnega 
razvoja. V minulih desetih letih 
je bil razvoj ponekod hitrejši, 
drugod počasnejši. To seveda 
vpliva tudi na plače v posamez
nih panogah. Ker se ravnamo po 
istem načelu kot vi v Jugosla
viji, se pravi po načelu nagraje
vanja po vloženem delu, je treba 
po določenem času v posameznih

Gradbeno podjetje

OBNOVA
IZOLA

proslavlja 40-letnico KPJ 
z neomajno voljo nadalje
vati slavne tradicije jugo
slovanskega proletariata.

■ se še nadalje priporoča 
vsem svojim naročnikom za 
nadaijnja naročila.

panogah pregledati in urediti pla
če, da bo delo privlačnejše v pa
nogah, za katere smo bolj zain
teresirani. '

Največji razvoj smo dosegli v 
strojegradnji, zato menimo, da 
tam plače naraščajo hitreje. Nam 
pa je do tega, da bi najbolj na
predovalo rudarstvo, zlasti proiz
vodnja premoga, in pa črna me
talurgija. V teh panogah so tudi 
najboljše plače, ker je delo tež
je. Če bi te panoge zapostavljali, 
bi ne bilo pogojev za razvoj stro
jegradnje. Zato so potrebne ob
časne revizije plač.«

Na prošnjo, naj pove, v kakš
ni fazi je zdaj uveljavljanje no
vega sistema, je tovariš Koukol 
odgovoril, da je še v proučevanju. 
V vsaki panogi so določili nekaj 
podjetij, v katerih preizkušajo no
vi sistem. Decembra so to začeli 
v nekaterih tovarnah, nekaj dru
gih podjetij pa preizkuša sistem 
od začetka letošnjega leta. Po be
sedah sekretarja češkoslovaških 
sindikatov traja tri do štiri me
sece, preden se pokažejo rezultati 
novega sistema. Potem razprav
ljajo o rezultatih v centralnih od
borih posameznih sindikatov. Ko 
na teh konferencah odobrijo spre
membe, jih uveljavijo v vseh 
podjetjih določene panoge.

Na vprašanje, ali se je po de
centralizaciji in drugih ukrepih v 
gospodarstvu spremenila vloga 
sindikatov, je tovariš Koukol od
govoril:

»Iz novega sistema upravlja
nja gospodarstva in iz nove de

litve dela med ljudskimi odb°r_ 
izhaja, da morajo tovarniški si” 
dikalni odbori čim tesneje soo^ 
lovati z ljudskimi odbori. To 
Ija zlasti, kadar gre za uslužn°sl, 
no dejavnost, za objekte družb® 
nega standarda in za razvoj žn' 
Ijenjske ravni, manj pa se 
naša na proizvodna vprašani ^ 
Velja predvsem za podjetja, ki s 
v pristojnosti ljudskih odbor0! 
Vsa podjetja pa niso v njih0 
pristojnosti« :

V odgovoru na vprašanje, n 
kaj pove o perspektivah bodoč 
ga sodelovanja z našimi sindik® 1 
je sekretar Centralnega sveta0 
škoslovaških sindikatov dejal- 

»Zaključiti bo treba začete r°* 
govore. Mi smo dali nekaj P? .n
logov, vaši sindikati so od^ovo- 
nanje, vendar dela še nismo ■_. 
ključih. Naj povem, da bo(č 
predstavnike jugoslovanskih s*' 
dikatov vedno z veseljem pozd° 
vili na Češkoslovaškem.« M- ^

Turneja jugoslovanski 
ambasadorja

Ambasador Jugoslavije v 
Marko Nikezič Je imel osemJn® jj 
turnejo po zveznih državah Illin0'® e. 
Indiani. Med turnejo je imel več " ^ 
davanj. O odnosih med vzhodoia 
zahodom je govoril na dveh nn\,i < 
zah v državah Illinois, na unive1® j- 
mestu Evanstone je govoril o P°hijl 
nem razvoju Jugoslavije in *untcl< 
politiki, na čikaški univerzi RoO*I*'j0' 
pa je govoril o zunanji politiki 
slavij e.
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združitev
je stvar Nemcev
SEKRETAR VZHODNONEMŠKIH SINDIKATOV O VPRAŠANJIH NEMČIJE

, “Nemška demokratična repu- 
k!"-3 je dežela socialističnega 

“ora, njen položaj pa je na 
jainem zahodnem robu. Na 
t ,rriskih tleh se srečujeta kapi- 

kzem in socializem. Zato je
zibi .nalo£a> da v Nemčiji kot v slki znanstvenega socializma 
fo^aksi dokažemo na vseh pod- 
d premoč socialističnega
jUzbenega reda,« nam je dejal 

Urt Mayer, sekretar Centralne- 
šk'hSVe.ta Z‘veze svobodnih nem- 

sindikatov v odgovoru na 
Ca!ar>je, kako si sindikati v 

demokratični republiki 
ohu«) zamišljajo tekmo med 
li0etPa Nemčijama za višjo živ- 
leriJsko raven.

5 ,^3 bomo dosegli ta cilj,« je 
f.aaljeval tovariš Mayer, »mo- 
Kroi° dodobra izkoristiti vse 
p^nosti socialističnega sistema 
Sn kapitalističnim sistemom 
™sP°darstva. To se nanaša na 
stv n° uPravljanje gospodar- 
,0va. na tesno, prijateljsko sode- 
L.aaje z vsemi drugimi socia- 
j^ucnimi deželami in predvsem 

.Ovijanje ustvarjalnih pobud 
a delovnimi množicami«. 

v Potem, ko je povedal, da 
aw.0dn°nemški delovni ljudje 
sk61Vno s°delujejo pri gospodar- 
,5 P11 planiranju in upravljanju 
ta fVe, je dejal, da je lani na-
‘ Ndr _ _______ _______
tp. Večkratno prehitela razvojni 
jg bo v Zahodni Nemčiji, kjer 
j jta proizvodnja narasla le za 

’ odstotka. »Močno povečana

v industrijska proizvodnja 
ie za odstotka, s čimer

storilnost, ki je značilna za tek
movanje z Zahodno Nemčijo, 
je bila po|oj za višjo kupno moč 
prebivalstva. Kupna moč se je 
od maja 1958 povečala skupno 
za 5,3 milijarde nemških mark,« 
pravi tovariš Mayer.

Ko smo ga vprašali po sta
lišču sindikatov Nemške demo
kratične republike do morebitne 
ustanovitve konfederacije dveh 
nemških držav, je tovariš Mayer 
dejal:

»Najvažnejši problem nem
škega naroda je zdaj čimprejš
nja sklenitev mirovne pogodbe, 
ki bo odpravila nenormalni po
ložaj kot posledico tega, da Nem
čija štirinajst let po vojni še ni 
sklenila mirovne pogodbe. Skle
nitev in izvajanje mirovne po
godbe na temelju načrta, ki ga 
je predložila Sovjetska zveza, bi 
obrzdala nemški militarizem v 
Zahodni Nemčiji in na ta način 
odstranila poglavitno oviro na 
poti k mirni združitvi in usta
novitvi demokratične, miroljub
ne Nemčije. Sklenitev mirovne 
pogodbe bi bila zato najkrajša 
pot do ponovne združitve Nem
čije v demokratično, miroljubno 
državo.

Ponovna združitev Nemčije je 
stvar samih Nemcev. Ker obsta
jata dve nemški državi z različ
nima družbenima sistemoma, 
mora priti do pogajanj med 
predstavniki obeh nemških držav. 
Zato je predložila vlada NDR, 
naj bi v interesu zbliževanja 
obeh nemških držav ustanovili

Delo po učinku 
podvojeno

l^daljevanje s 1. strani) rah norm v podjetju za določen
tem ševali’ jih še poslabšajo. S odstotek povečali tudi tarifne po- 
Šif1 lahko le zavro in ne pospe- stavke. To je eden izmed ,vzro- 

iniciativo delavcev za večjo kov, da je stragniralo prekora-
izvodnost.

RAZUM PROTI 
RACUNARSTVU

lavji nekaterih primerih so

Pravilnika že ostro gra-

čevanje norm na določeni ravni, 
da je bila vsaka korektura norm 
med delavci dokaj nepriljublje
na, ker se produktivnejši delavci 
niso mogli znebiti občutka, da si 

Jci v'razpravah o Osnutku “ta- ® svoi° Pridnostjo nalagajo večje 
j^ga pravilnika že ostro gra- obveznosti v primerjavi z ostal - 
£ tako izračunavanje tarifnih mi, da pa zato ne bodo prejemali 
Stavk, ker iz dosedanje prakse vecllh tarifnih postavk.
SS°’ da to nikamor ne vodi. Po- Ta . administrativna zakohče-
lZ1Ca takega uravnavanja je ^ let. ^ £dPadla- ..Imamo 
Zko samo okrepitev uravnilov- možnosti, da sleherno tarifno po
ri«” tendenc ali na ekonomsko stavko primerjamo z merilom 
sprejemljivo favoriziranie eo- dela’ z normo> ki i° mora dela- 
oParske konice v podjetju. Za vec izpolniti, če hoče prejeti za- 

premike morajo biti L™??1 .tar+lfne. Postavke,
i organi občinskih skupnosti P0,!0^ ]e torej sprejem
no dokaj občutljivi. Res je, ^ ^ JS ^
dih niti ljudski odbor niti sin- za.?nako normo.’v- alni ____„„„ pod enakimi tehničnimi pogoji

ce delu
osebnih dohodkov. To ni

da bi posegala v 
osehr

‘Ovo

notranjo dela’ enako tarifno postavko.
SE O »PRIMERJANJU«

V razpravah o tarifnih po
stavkah pa je opaziti, da v ne-

p opravilo.
iti0r rav tako pa je res, da ne
^a^ezn^krafkovrdni^računarji0 katerih gospodarskih organizaci- 

.ororej©3^0^dministrathmo ^ah ne računajo dovolj z ome- 
pojmovanj o plačah, n^enrm' razlikami. Poznamo pn- 

•a]° s svojimi administrativ^ .mere’ da se posamezniki iz de- • j lovnih kolektivov zavzemajo za 
J- hi v domačem podjetju 

raven tarifnih postavk,
osebnih^dohodkov Usmeri &

'atrii

&Sg$S£SS7SZ ssr si
e«j i« »v

se pri tem
iri za eosnodarsko oreani- sklicujejo na Podjetja, v katerih 
Kjer gre za take noizkuse je raven tarifnih Postavk višja, 

m? Je treba§n nr-oriir.vorUK crvro ’ ker so občutno povišali norme.
° en^ut; Ti Primeri dovolj zgovorno do-

V^avo s celotnimt kolektivom. kazojejo, da so sleherne mezdno
^ ra zpravah1 je" * t reba "doseči', administrativne primerjave tarif- 
!<^atelji Premikov z g<,

jih je vrgel med staro šaro.
Tega se je treba temeljito za-

vVuako‘ mahi ni ra ni e” ^ kate rim vedati' Zaslužk^ delavcev v raz- 
d6rj blstvu popaeili notranja raz- nih Podjetjih je mogoče primer- 

v kolektivu 
strokovno

„ agatelji premikov z go-
>je/ klrni dejstvi utemelje 
^rav jP^odloge. Nedvomno bo 
^r Vsau avski razum nastopil zo-

ian4aov kolektivu in skazili de- samo. v Povprečjih na zapo
ru, stmWr,T^r, slenega, m to le v primeru, če

j^bih kolektive °§ ° ° istočasno primerjamo tudi doho-

fSJSTg^SFSSt;
v mnogih dobro 

obču

v

or- 
občutno

eiovne norme in temu 
uravnali tudi tarifne 

5«' So V Posameznih podjet- 
° in v4°rm,e zvišali tudi za do 
j, ” odstotkov.
4 vS® POSTAVKE NISO

'Vs fcC “■Zakoličene«
^rav kakor je to ekonomsko %

0 dei0°^na .^rijna ;
Otu. ce iste strokovne kate-

konfederacijo, katere organ bi 
bil vsenemški svet, sestavljen iz 
predstavnikov NDR in Zahodne 
Nemčije, ki bi imeli enake pra
vice.

Zveza svobodnih nemških 
sindikatov podpira predlog za 
ustanovitev konfederacije v Nem
čiji, zato je predložila Zvezi sin
dikatov Zahodne Nemčije, da bi 
se sporazumeli o delegatih, ki bi 
zastopali nemške sindikalne cen
trale v vsenemškem svetu. Sin
dikati v konfederacijskem orga
nu bi bili jamstvo, da bo prišlo 
do izraza stališče nemškega de
lavskega razreda do vseh pro
blemov v zvezi s ponovno zdru
žitvijo Nemčije.«

Ker sta sklenitev mirovne po
godbe in ponovna združitev Nem
čije na podlagi konfederacije pe
reča problema, je tovariš Mayer 
poudaril nujnost sodelovanja sin
dikalnih organizacij NDR in Za
hodne Nemčije, kot dokaz za 
takšno željo po sodelovanju pa 
je omenil IX. vsenemško delav
sko konferenco v Leipzigu, na 
kateri je sodelovalo 1100 sindi
kalnih funkcionarjev in članov 
sindikata iz Zahodne Nemčije 
ter 300 iz NDR. Poziv te konfe
rence k skupnemu boju proti ne
varnosti atomske vojne, proti 
nemškemu militarizmu in za sko
rajšnjo sklenitev mirovne pogod
be z Nemčijo je imel po besedah 
tovariša Mayerja v vsej Nemčiji 
močan odmev.

»Tudi voditelji zahodnonem- 
ških sindikatov so morali pro
učiti rezultate konference, »pra
vi tovariš Mayer. »Čeprav imajo 
negativno stališče do poziva k ne
posrednemu sodelovanju z Zvezo 
svobodnih nemških sindikatov 
in čeprav so odklonili predlog, 
naj bi bila prihodnja vsenem- 
ška delavska konferenca na za- 
hednonemškem ozemlju v Dort
mundu, je očitno, da se ne bodo 
več mogli dolgo upirati zahte
vam svojih članov. Predsedstvo 
Zveze svobodnih nemških sindi
katov je pred dnevi ponovno 
predložilo vodstvu zahodnonem- 
ških sindikatov, sporazum, da bi 
na konferenci zunanjih ministrov 
v Ženevi lahko razložili skupno 
stališče nemških sindikatov do 
sklenitve mirovne pogodbe.,

O sodelovanju z jugoslovan
skimi sindikati je tovariš Mayer 
dejal:

»Zadnja leta so se uspešno 
razvijali stiki med Zvezo svo
bodnih nemških sindikatov in 
Zvezo sindikatov Jugoslavije. Iz
menjali smo več sindikalnih de
legacij, samo v minulem letu je 
pet jugoslovanskih sindikalnih 
delegacij obiskalo NDR.

Po našem mnenju bi morali 
na temelju sporazuma s Cen-, 
tralnim svetom Zveze sindikatov 
Jugoslavije tudi letos izmenjati 
delegacije. V skladu s predlogi, 
naznačenimi v referatu tovariša 
Vukmanoviča-Tempa na IV. kon
gresu, bi lahko uporabili kot ob
liko sodelovanja tudi predava
nja, ki bi jih imeli člani delega
cije, na primer o boju nemške
ga delavskega razreda in sindi
katov proti nemškemu militariz
mu, kar bi bilo v naših stikih 
velikega pomena.

'Izmenjava ljudi na letnem 
dopustu na temelju sporazuma z 
jugoslovanskimi sindikati bi bila 
važna in koristna oblika med
sebojnega sodelovanja. Seveda bi 
bilo treba še nadalje izmenjavati 
tisk, brošure in gradivo o sin
dikalnem gibanju. Tudi udeležba 
na mednarodnih sestankih zago
tavlja velike možnosti za plodno 
sodelovanje naših sindikalnih 
organizacij,« je zaključil tovariš 
Mayer. B. R.

KRITIKA VLADE
Francoska socialistižna stranka je 

sklicala posebno študijsko konferen
co zaradi vedno večjih nasprotij v 
vrstah stranke. Stranka je že od za
četka leta uradno v opoziciji, praktič
no pa podpira vse važne ukrepe se
danje vlade. Ob zaključku so sprejeli 
resoluciji, ki kritizirata zunanjo poli
tiko vlade Michela Debreja.

Colombo — glavno mesto Cejlona

CEJLONSKA, PANORAM A

Hud boj s kapitalisti

r, e deja„ na }arifna postavka za m 9onje muce lste strokovne kate_ -
r]., na j ,1 stroki enaka, ne gle-

>giin ni 40' Tak sistem med 
^ 0b Ldopužeab da bi delav-

Poniembnejših korektu-

Komisija za sprejem in odpovedovanje delovnih razmerij pri

Tovorni volnenih izdelkov »BAČA« — Podbrdo
sprejme takoj ali po dogovoru

štiri kvalificirane izšivalke
za volneno česano blago

V poštev pridejo samo izšivalke z najmanj 6 do 8 let 
prakse v izšivanju česanega volnenega blaga.

Samska soba zagotovljena. Plača po učinku dela. — Sa
mo pismfene ponudbe sprejema do konca maja uprava to
varne.

»Čeprav delavski razred ne
odvisnega Cejlona proizvaj'a in 
ustvarja, je pri delitvi narodne
ga dohodka v neenakopravnem 
položaju. Zato sta antagonizem 
in boj med delavskim razredom 
in izkoriščevalskimi kapitalisti 
zelo ostra« je dejal v razgovoru 
s sodelavcem našega lista Lionel 
Fernando, organizacijski sekre
tar Nacionalne federacije cejlon
skih sindikatov.

»Na privatnem sektorju pro
letariat ne more doseči socialne
ga napredka brez boja in nad
zorovanja izkoriščevalskih sil. 
Zato je razredni boj na politič
nem, socialnem, gospodarskem in 
kulturnem področju izhodišče 
dejavnosti delavskega razreda, 
ker je to edini način, da pride 
delavski razred na oblast in se 
osvobodi izkoriščanja in krivice.«

»Sindikalno gibanje na Cej
lonu je organsko in ideološko 
razdeljeno« je nadaljeval Fer
nando. »Delavci so po nepotreb
nem vključeni v doktrinarski in 
ideološki boj med političnimi 
strankami. Zato delodajalci iz
koriščajo notranja nesoglasja v 
delavskem gibanju. Žalostno je, 
da so mnoge akcije delavskega 
razreda doživele neuspeh zaradi 
razcepljenosti v sindikalnem 
gibanju naše dežele.«

O zgodovini sindikalnega de
lavskega gibanja na Cejlonu je 
Fernando dejal, da je najprej 
prišlo do ustanovitve političnih 
strank, kasneje pa so v skladu 
s temi strankami ustanovili tudi 
različne sindikate. Spričo tega.se 
politične stranke ne morejo po
hvaliti s številnimi delavci v 
svojih vrstah.

»Naša organizacija je ena 
najmlajših. Ustanovili smo jo le
ta 1956,« je rekel Fernando. »Or
ganizacija je povezana s cejlon
sko Stranko svobode. Čeprav je 
ta stranka na oblasti, se ne iz
ogibamo akcij proti vladi, kadar 
je to potrebno. Naši delavci 
v nacionaliziranem avtobusnem 
prometu in pri letalski družbi 
so nedavno s stavko zahtevali 
sodelovanje delavcev pri uprav
ljanju nacionalizirane industrije. 
Predsednik vlade je moral oseb
no posredovati, da so delavci ne
hali stavkati.

Podpiramo sleherni vladni 
ukrep, ki koristi delavskemu' raz
redu. V določenem smislu lahko 
vplivamo na vlado, kadar gre za 
sprejem zakonov v zvezi z de
lovnimi razmerji. Ker je večina 
voditeljev naše sindikalne orga
nizacije v izvršnem odboru 
stranke, smo na primer lahko iz
poslovali pri vladi, da je pro
glasila 1. maj za državni praz
nik. Hkrati smo dosegli tudi za 
ženske enake delovne pogoje, kot 
jih imajo moški, uspeli smo v 
boju za spremembo nekaterih 
zakonov o delovnih odnosih, 
omogočili ustanovitev narodne
ga podpornega sklada itd.«

Kot poseben uspeh svoje or
ganizacije je omenil Fernando, 
da je mnogo pripomogla k temu, 
da so bili delavci prvič v cej
lonski zgodovini izvoljeni v naj
višje predstavniške organe v de
želi. En delavec je bil izvolje/i 
v parlament, eden pa v mestni 
svet glavnega mesta Colombo. 
Fernando je dejal, da se sindi
kat bori tudi znotraj stranke, 
ker hoče imeti v njenih vodilnih 
organih več zastopnikov.

V nadaljnjem razgovoru je 
Fernando govoril o mednarod
nem sodelovanju- svoje organiza
cije. »Osnovni smoter našega 
mednarodnega sodelovanja je 
združitev delavskih organizacij 
azijsko-afriških dežel in pomoč 
deželam, ki se borijo za svobo

do. Po drugi strani se trudimo 
za solidarnost delavskega razre
da vsega sveta. Prepričani smo, 
da bodo tesnejši stiki in sodelo
vanje ustvarili boljše pogoje za 
razumevanje in prispevali k pri
tisku delovnih ljudi na vlade v 
boju za svetovni mir. Naša orga
nizacija je bila povabljena na 
kongres Svetovne sindikalne fe
deracije (SSF). Sklenili smo po
stati člani SSF, da bi se borili 
za solidarnost svetovnega delav
skega gibanja. Ne strinjamo pa 
se z nekaterimi političnimi ideo
logijami, ki jih je čutiti v delu 
SSF. Prav tako pošiljamo svoje 
predstavnike na številne semi
narje, ki jih organizira Medna
rodna organizacija dela ali pa 
katera izmed dežel načrta Co
lombo.«

Na koncu je Fernando govo
ril o sodelovanju Nacionalne fe
deracije cejlonskih sindikatov in 
Zveze sindikatov Jugoslavije. »O 
tem sem razpravljal z vašim 

' predsednikom Svetozarom Vuk- 
manovičem in z voditeljem vaše
ga oddelka za mednarodne zve
ze. Po vrnitvi na Cejlon bom 
predložil svoji organizaciji poro
čilo. Prepričan sem, da bo orga
nizacija istega mnenja kot jaz, 
namreč da je potrebno znatno 
tesnejše sodelovanje z vašo orga
nizacijo. Vašo delegacijo bomo

povabili na naš prihodnji kon
gres, ki bo letos. Proučili bomo 
možnost, da bi poslali enega ali 
več naših voditeljev proučevat 
sistem dela vaših sindikatov. 
Prepričan sem, da bodo naše or
ganizacije uspešno sodelovale tu
di zato, ker imata vaša in naša 
dežela podobno zunanjo politiko 
in ker vaša organizacija želi so
delovati z azijsko-afriškimi deže
lami. .

Zahvaljujem sem vam za va
bilo, ki ste ga poslali naši orga
nizaciji, naj sodeluje na vašem 
kongresu. Največji vtis je napra
vilo name navdušenje vaših de
lovnih ljudi za predsednika Tita. 
Navdušenja ni mogoče vsiliti, 
prihaja iz srca in je v tem pri
meru rezultat pravilnega dela 
tovariša Tita tako na političnem 
kakor na sindikalnem področju.

Ker sem se seznanil z admi
nistrativnim sistemom v Sovjet
ski zvezi in na Kitajskem, lahko 
z zadovoljstvom rečem, da je 
vaš sistem delavskega opravlja
nja nov in kot tak znatno na
prednejši od sistemov v ome
njenih dveh deželah. Neposred
na udeležba delavcev v organi
zaciji proizvodnje in pri uprav
ljanju podjetij je stvar, ki ste 
nanjo lahko ponosni,« je zaklju
čil pogovor Lionel Fernando.

T. O.

DROBEC RESNICE ...
Časopis CK KP CSR »Partijsko živ

ljenje« je objavil pred dnevi po dolgem 
času nenadoma tudi drobec resnice o 
naši deželi.

V članku, v katerem obravnava vpra
šanje delitve v komunizmu in socializmu, 
navaja, da program ZKJ govori o pro
izvajalcih kot »neposrednih upravljavcih 
proizvodnje z maksimalno samostojnostjo 
pri delu in dejavnosti. Ta samostojnost 
gre tako daleč — je rečeno v članku — 
da podjetja upravljajo ne le proizvod
njo, sklade, prodajo, investicije in po
dobno, temveč tudi osebne prejemke de
lavcev, oziroma lahko razpolagajo tudi 
s tistim delom proizvodov, ki jim po 
zakonu gre«.

Piscu članka seveda ni prišlo na 
misel, da bi tak način delitve označil 
kot korak naprej. Nasprotno, to smatra 
za anarhijo, ker je zanj anarhija vse, 
kar se ne sklada s starimi, togimi poj
movanji o tem, da je država edini in 
izključni arbiter pri delitvi in da sme 
le ona ljudem določati prejemke.

Ne glede na komentar »Partijskega 
življenja« o našem sistemu delitve in ne 
glede na napačno razlago pa Češkoslova
škemu bralcu — takov upamo — ne bo 
težko v tistem, kar smo citirali, ven
darle odkriti, v kakšnem položaju je 
proizvajalec pri nas. Seveda bo bralec 
to ugotovil v nasprotju z voljo in na
menom pisca. N. M.

PAPEŽ JE POKAZAL
Papež Ivan XXI., čigar prihod na 

katoliški prestol so spremljali ko
mentarji, ki so poudarjali njegov li
beralizem, je izkoristil prvo veliko 
zborovanje v pomladni sezoni za to, 
da je pozval navzoče, naj opustijo 
teorijo razrednega boja.

»Nismo si tuji, nismo si sovražni,« 
je rekel papež v rimski baziliki sve
tega Petra množici 30.000 ljudi, o ka
terih je mislil, da so pretežno delavci.

Zanimivo je ugotoviti, da so se
stavljali dve tretjini navzočih trgovci 
in njihovi družinski člani.

»Ideologija, ki spodbuja in seje 
med razrede sovraštvo, je napačna,« 
je vzkliknil voditelj katoliške cerkve.

»Vse ljudi naj preveva duh sodelova
nja in strpnosti,« je dejal, »ne pa 
razredna pripadnost, kakor to zahte
vajo komunisti.«

Samo tega ni dodal: »Blagor ubo
gim na duhu, zakaj njih je nebeško 
kraljestvo.«

Papeževa izjava bi ne bila tako 
značilna, če bi ne bila uvod v ukaz 
njegove stolice, naslovljen na vernike 
nekaj dni kasneje.

Njegova »sveta stolica« je namreč 
prepovedala italijanskim volivcem 
voliti ne le komuniste, socialiste in 
druge levo usmerjene stranke, tem
več tudi tiste kandidate Demokrščan- 
ske stranke, ki hočejo neposredno ali 
posredno, tako ali drugače sodelovati 
z levičarskimi strankami.

Vsi dosedanji katoliški papeži so 
se neposredno vmešavali v politiko, 
zlasti v italijansko. Nekateri so to 
delali s krutimi posegi, drugi so upo
rabljali perfidne metode, da bi zago
tovili oblast tistim strankam in oseb
nostim, ki so vodile politiko, kakršna 
je bila cerkvenim namenom trenutno 
najbolj po volji.

O novem papežu so govorili, da bo 
eden tistih cerkvenih poglavarjev, ki 
vmešavanje cerkve v politiko omeju
jejo na »pametno mero«. Zdaj pa je 
razočaral tiste, ki so to verjeli. Poka
zal je barvo. Ali je to storil spričo 
krepitve ali slabitve cerkvenega ugle
da? Gotovo zaradi drugega, ko pa je 
jasno in nedvoumno zagrozil z izob
čenjem, da bi ohranil položaje svoji 
Demokrščanski stranki oziroma nje
nemu desnemu krilu.

Cerkev je v Italiji nedvomno do
segla razvoj. Za volitve leta 1948 je 
vernikom prepovedovala voliti komu
niste, kmalu pa je to prepoved raz
širila tudi na komuniste. Zdaj so prišle 
na seznam prepovedanih še druge 
laiške stranke. Kaže, da niti to ne 
zadostuje več, saj so prepovedali pod
poro celo tistim demokrščanskim kan
didatom, ki niso na cerkveni liniji.

Papež je torej zagrozil s peklom 
vsem tistim, ki ne bodo poslušali nje
govega ukaza. Vprašanje je le, ali je 
pripravil dovolj prostora za vse tiste, 
ki se bodo pregrešili' proti njegovemu 
»svetemu ukazu«.

N. Mimica
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POZABLJENI POSKUSI
V vseh naših tovarnah so uved

li med osemurnim delavnikom 
krajši oddih — polurni odmor. 
Kako mineva ta počitek? Kdor 
obišče tovarno med tem odmorom, 
vidi malone vsepovsod isto podo
bo: ljudje se krepčajo, počivajo 
ali kaj bero. Ali pa tudi v resnici 
počivajo? Kako je po takšnem 
odmoru z njihovo delovno sposob
nostjo? Ali se poveča, ali popusti, 
ali pa je enaka kot prej?

V Novem Sadu so poskusi v 
dveh podjetjih odgovorili na ta> 
pomembna vprašanja. Podatki so 
posredovali nedvoumen odgovor: 
posedanje, poležkovanje in nede
javni počitek niso pravi oddih za 
industrijskega delavca. Takšen po
čitek ne spodbuja organizma, pa 
tudi ne krepi ga v tolikšnem ob
segu, kot bi ga, če bi delavci »ak
tivno počivali«, če bi polovico od
mora posvetili telesnim vajam, ki 
bi bile v skladu z njihovo starost
jo, z delom in z nagnjenji.

Poskuse so delali pred dvema 
letoma v tekstilni tovarni »Sonja 
Marinkovič (v oddelku svile) in v 
kovinski tovarni »Petar Drapšin«. 
Med poskusi ugotovljeni rezultati 
so tako zadovoljivi in tako jasno 
naznačujejo vrednost »aktivnega 
oddiha«, da zanimiva zamisel ni 
mogla v pozabo.

Aktivni počitek in delovna storilnost — V dveh
tovarnah so s poskusom natanko dokazali, kako
vpliva pravilen odmor med delom na proizvodnjo 
Zal je ostalo le pri poskusu, ker pristojni činitelji 

niso zavzeli za uvajanje takžne oblike počitka

KRAJŠI DELOVNI CAS 
VEČJA STORILNOST

Namen enoletnih poskusov je 
bil, ugotoviti vpliv aktivnega od
diha na delovno storilnost, na

Telovadne vaje so bile kratke 
— trajale so do dvajset minut — 
umerjeno zahtevne, zabavne in 
zanimive, skratka take, da so se 
ljudje prijetno razgibali.

Zanimivo je, da je bilo med 
delavkami v svilami tudi nekaj 
starejših, tako da je znašala po
vprečna starost 27, delovna doba 
v podjetju pa se je gibala okoli 
povprečja osmih let.

Tako zasnovan aktivni oddih je 
znatno vplival na večjo produk
tivnost. Delavke poskusnih sku
pin so izpolnile letne norme s po
vprečno 6,7-odstotnim presežkom, 
v istem obdobju pa so delavci 
kontrolne skupine presegli normo 
le za 1,2 »/o. Ta razlika bi bila še 
večja, če bi od letnih norm odšteli 
mesec januar, ker se je poskus za
čel šele februarja.

V podobnem obsegu se je pove
čala storilnost tudi v podjetju 
»Petar Drapšin«.

Velikega pomena je tudi ugo
tovljena večja, storilnost pred od
dihom in po njem. Ugotovili so, 
da je storilnost kontrolne sku
pine (tistih delavcev, ki niso telo-

Produktivnost delavcev, ki so 
del odmora posvetili telesnim 
vajam, je bila pred odmorom 
prav takšna kot pri kontrolni 
skupini, po odmoru pa se je moč
no povečala, saj je presegla za
četno raven delovnega dne. Po
tem je popuščala, vendar ne tako 
zelo, da bi prišla pod raven sto
rilnosti na koncu prve polovice 
delavnika, se pravi pred od
morom.

Izračunali so, da so dosegli 
delavci poskusne skupine 5—10 
odstotkov večjo storilnost kot 
člani kontrolne skupine. Ugotovili 
so tudi, da so pri delavcih, ki so 
posvetili del oddiha telesnim va
jam, izginjali znaki zaspanosti, 
otrplosti in bolečin v posameznih 
delih organizma.

POZABLJENE IZKUŠNJE
Čeprav je dal poskus ugodne 

rezultate, aktivnega odmora v 
mnogih tovarnah še niso uvedli. 
Celo tam, kjer so delali poskuse, 
je takšen odmor izgubil prvotni 
smoter in namen. Proučevanje je 
pokazalo, da je mogoče pritegniti 
k telesnim vajam v okviru ak
tivnega odmora tudi delavke in 
delavce starejših letnikov, ven
dar jim je treba zagotoviti ne
vsiljive oblike. Mnogi delavci so 
se živo zanimali za telesne vaje, 
upravni organi pa so vso reč pre
malo podprli, čeprav so se stri
njali s poskusom. V. D.

Atomski ledolomilec »LENIN«
Plovba po zaledenelih polar

nih morjih zahteva posebne lad- 
je-ledolomllce, katere odlikuje 
predvsem trdna konstrukcija in 
velika moč pogonskih strojev.

Do sedaj je bil največji le
dolomilec ameriški »Gletcher«, 
prekašal pa ga bo sovjetski »Le
nin«, ki ga gradijo v leningraj
skih ladjedelnicah. »Lenin« je 
poleg ameriških atomskih pod
mornic tudi edina ladja, pri 
kateri so za pogon uporabili je
drski reaktor.

Osnovni tehnični podatki o 
ledolomilcu »Leninu« kažejo, da 
je ladja dolga 134 m, široka 
27 m, da izpodriva 16.000 ton 
in doseže največjo hitrost 18 
vozlov, njeni trije atomski po

gonski reaktorji pa razvijejo 
44.000 KS. Ladja je nadalje 
opremljena z radarjem, z vsemi 
sodobnimi navigacijskimi na
pravami in ima na krovu han
gar ter pristajališče za dva he
likopterja. Pri pogonu ladje 
stalno delujeta dva izmed treh 
atomskih reaktorjev, tretji pa 
je namenjen povečanju moči 
pogonskih strojev v izredno te
žavnih pogojih, na priliko pri 
plovbi po močno zaledenelem 
morju. Reaktorji so na oboga
teni uran in z enkratnim polnje
njem 85 kg goriva lahko nepre
kinjeno obratuje 30 dni.

Ledolomilec »Lenin« bo slu
žil za spremljanje konvojev tr
govskih ladij po Arktičnih mor
jih in predvsem za samostojne

raziskovalne vožnje na podroČ' 
ju okoli severnega tečaja. Z obe
ma helikopterjema, bo lahko 
neposredno v zvezi z drugi®' 
ladjami in raziskovalnimi opo
rišči v Arktiki. Seveda bodo 
izkušnje, pridobljene z obrato
vanjem ladijskega atomskega 
pogonskega stroja, lahko s Pri' 
dom uporabili pri gradnji na
daljnjih ladij na atomski pogon.

Prvo vožnjo ledolomilca »Le
nin«, ki bo po dograditvi pr»v 
gotovo najmodernejša ladja n* 
svetu, napovedujejo že za bliž' 
njo bodočnost. Pravijo, da k0 
»Lenin« kmalu nato odšel na 
posebno raziskovalno vožnjo in 
da bo po morju, utirajoč si P® 
skozi led, skušal doseči sever
ni tečaj.

JEDRSKI REAKTOR ZA 7000 kV)
Uspeh jugoslovanskih atomistov pri graditvi atomskega reaktorja v Vinči pri 
Beogradu — Začetek obratovanj že čez nekaj mesecev — Delež domačih

in pogojem. Pri tem so sodelova|‘!
številna naša podjetja, ki (0

podjetij in lastna proizvodnja radioaktivnih izotopov

Naš novi atomski reaktor v Vinči pri Beogradu Je nameščen v ve
liki dvorani s površino 1000 m2. Reaktor je na obogateni uran in 
z enkratnim polnjenjem lahko neprekinjeno obratuje približno 

5 mesecev. Proizvodna moč reaktorja je 7000 kilovatov

zdravstveno stanje, telesno spo
sobnost in premagovanje utruje
nosti delavcev. Prav tako so ho
teli zbrati izkušnje o najprimer
nejših metodah, organizacijskih 
oblikah in vsebini telesnih vaj de
lavcev v okviru delovnega časa, 
se pravi med odmorom sredi de
lovnega dne.

vadili) popuščala od začetka dela 
do odmora, po oddihu se je po
vzpela do začetne stopnje, ob 
koncu delovnega dne pa Je zdrk
nila pod raven tik pred vmes
nim odmorom.

Stressi (Italija) se j/ prav te 
dni zbralo okoli 500 predstav
nikov različnih podjetij iz 19 

držav, da bi na posebni konferen
ci razpravljali o uporabi atom
ske energije v industriji. Sesta
nek kaže, da zahteva uporaba 
atomske tehnike v industrijski 
proizvodnji že široko mednarod
no sodelovanje. Kaj ji obetajo za 
naprej, pa kažejo izjave nekate
rih udeležencev. Predstavnik ita
lijanske komisije za nuklearno 
energijo je na priliko izjavil, da 
bo že v naslednjih 15 letih atom
ska energija edini vir, ki bo lah
ko kril energetske potrebe Ev
rope.

Atomska znanost je seveda 
ozko povezana z dosedanjim raz
vojem tehnike in industrije. Prav 
zato ne more biti samo domena 
»atomskih velesil«, ampak last 
vseh narodov. Naša država, ki je 
vsa povojna leta v hitrem tempu 
gradila svojo lastno industrijo, se 
je tudi srečala z uporabnimi 
možnostmi atomske energije, ki 
omogočajo njen nadaljnji razvoj.

Ijo v posebnih, dobro izoliranih 
prostorih. Gorivo je z 2% U-235 
obogateni uran. Uranske cevi, ki 
predstavljajo jedro reaktorja, so 
obložene z aluminijevo zlitino, 
okoli njih pa kroži težka voda, ki 
se pri tem segreje na 6011 C in po
zneje v toplotnem izmenjalen 

ki

uspešno izdelala velik del 
torske opreme. Predvsem so ** 
vilne aparature in naprave a 
stavili v samem Inštitutu 
ris Kidrič« v Vinči. Nadalje 
beograjsko podjetje »Ivo-Lola 
bar« zgradilo žerjav v reakt® 
ski dvorani in bazene iz neri3’^, 
čega jekla, kamor bodo shrafJ 
vali izgorele gorilne elemf®' 
mariborska »Metalna« je Pr's^/>, 
vala vso transportno °Prerk)J 
podjetje »Termoelektra« cevoj

PRVA VERIŽNA REAKCIJA 
V JUGOSLAVIJI

V obeh podjetjih so sestavili 
dve skupini delavcev: poskusno in 
kontrolno. Izbrali so ljudi, ki so 
opravljali enako delo v istem od
delku in pod enakimi pogoji. De
lavci so se prostovoljno vključili 
v skupini, poskuse pa je vodil 
vojvodinski športni inštitut. V 
obeh podjetjih je takrat delal po 
en plačan predavatelj telesne 
vzgoje, osnovne pripomočke za 
telesne vaje pa je dal športni in
štitut.

Elektrarna na veter
Prav svojevrstno elektrarno, ki Je 

obenem največja svoje vrste na sve
tu. so zgradili na Francoskem. Za 
pridobivanje električne energije so 
namreč Izkoristili veter, ki vrti veli
ko trlkrako vetrnico in preko nje 
poganja generator. Vetrnica je na
meščena na 33 m visokem stolpu, v 
premeru meri 30 m, njeni kraki pa so 
iz lahke zlitine In se pri vetru pri
merne Jakosti vrtijo s hitrostjo 47 
obratov na minuto.

Članom poskusnih skupin, ki 
so med odmorom telovadili, so po
daljšali počitek v svilami za pol, 
v podjetju »Petar Drapšin« pa za 
četrt ure. Njihova delovna norma 
je ostala ista, prav tako se jim je 
za tiste pol ‘oziroma četrt ure 
skrajšal delovni čas.

3000® C s pomočjo Sonca

Člani kontrolnih skupin so ime
li odmor v običajnem času. Prebili 
so ga med posedanjem pri malici. 
Okrepčali so se tudi člani poskus
nih skupin, vendar šele v drugem 
delu podaljšanega odmora, v pr
vem delu pa so imeli razgibalne 
vaje po določenem načrtu.

Pred uvedbo aktivnega oddiha, 
vsake štiri mesece dela in ob za
ključku preizkusne dobe so ugo
tavljali telesno razvitost in spo
sobnost delavcev. Ves čas so 
spremljali tudi izpolnjevanje 
norm, število Izostankov in po
škodb, v določenih časovnih pre
sledkih pa so se zvrstili tudi po
sebni pregledi.

Z Izkoriščanjeip sončne energije 
se ukvarjajo raziskovalni laboratoriji 
v številnih državah. Največ uspehov 
na tem področju so doslej dosegli 
Francozi, ki so že zgradili nekaj 
sončnih peči, v katerih dosegajo Iz
redno visoke temperature.

Eno najmočnejših sončnih peči, s 
katero lahko dosežejo 3000° C, pa so 
pred kratkim zgradili v ZDA. Peč 
prestreza sončne žarke s pomočjo 3SS 
zrcal, velikih po 0,18 mr. Zrcala so 
gibljiva v vseh smereh, tako da ved
no usmerjajo prestrežene sončne žar
ke v približno 30 m oddaljeno veliko 
konkavno ogledalo, ki jih koncentri
ra v ozek snop s premerom 10 cm. 
Posamezna zrcala konkavnega ogle
dala so prevlečena z aluminijem in 
silicijevim oksidom. Omenjeno tem
peraturo 3000° C pa doseže snop sonč
nih žarkov v posebni komori, kamor 
jih usmeri konkavno ogledalo.

Sovjetski znanstveniki si od no
ve Iznajdbe dosti obetajo. Izboljšati 
nameravajo radionavlgacijsko mrežo, 
s pomočjo moJekularnih generator
jev bodo mogli povsem natančno 
meriti čas, Izboljšali bodo delovanje 
radijskih oddajnikov, pa tudi novo 
osnovo za merjenje fizikalnih . In 
tehničnih enot so s tem dobili. Stro
kovnjaki tudi menijo, da bo moč 
vgraditi posebno grajen molekulami 
generator v umetni satelit, ki bi ga 
potem poslali okoli Zemlje; tako bi 
proučili veiljavnost obče relativnost
ne teorije, ki govori o tem, da se 
s hitrostjo gibanja spreminja tudi 
čas. Za to iznajdbo bosta dr. Basov 
in dr. Bohorov prejela Leninovo na
grado za 1959 leto.

Uran v ZDA
Na osnovi zadnjih geoloških raz

iskovanj so ocenili zaloge uranove 
rude v ZDA na količino, ki Je z 
energetskega gledišča enakovredna 
10 milijardam ton črnega premoga

V Inštitutu »Boris Kidrič« v 
Vinči pri Beogradu so že lanske
ga aprila sprožili prvo verižno 
reakcijo razpadanja atomskih je
der. Velja omeniti, da so atom
ski reaktor, s katerim so izvedli 
poiskus, zgradili izključno doma
či strokovnjaki pod vodstvom 
prof. Pavla Saviča.

Poizkusno obratovanje tega 
jedrskega reaktorja z ničelno 
močjo pa je bilo samo pobuda za 
nadaljnje, delo jugoslovanskih 
atomistov. V naslednjih mesecih 
so se zato ukvarjali z gradnjo 
večjega atomskega reaktorja, ki 
ga v Vinči postavljajo na osnovi 
sporazuma s Sovjetsko zvezo o 
sodelovanju in tehnični pomoči 
na področju praktične uporabe 
atomske energije v miroljubne 
namene. Sedaj so že končali vsa 
montažna dela ter preizkusili za
pleteno sestavljene elektronske 
naprave za- daljinsko upravljanje.

Novi reaktor v Vinči je na
meščen v prostorni dvorani, veli
ki približno 1000 m2. Telo reak
torja je valjaste oblike s preme
rom 7 m. Številne naprave za nje
govo upravljanje pa so pod zem-

ohladi za 20° C. kroženje težke 
vode zagotavljata dve močni čr
palki. Z enkratnim nabojem go
riva bo reaktor lahko neprekinje
no obratoval približno 5 mesecev. 
Izrabljene in močno radioaktiv
ne gorilne elemente bodo iz reak
torja odstranjevali s pomočjo na 
daljavo vodenega žerjava in jih 
shranjevali v posebnih podzem
nih, z vodo napolnjenih rezervo
arjih, zgrajenih iz nerjavečega 
jekla. Sele po letu dni bodo iz
rabljeni reaktorski elementi iz
gubili večino svoje uničujoče ra
dioaktivnosti in bodo primerni za 
nadaljnjo predelavo.

V betonski steni okoli reaktor
skega telesa so še številni ekspe
rimentalni kanali, speljani prav 
do jedra reaktorja. V njih bodo 
lahko na primer pridobivali ra
dioaktivne izotope kobalta, joda 
in drugih elementov, ki jih upo
rabljamo v industrijski proizvod
nji, zdravilstvu, poljedelstvu in 
znanstveno-raziskovalnih labora
torijih.

za hlajenje reaktorskega
tovarna kablov v Svetozar®., 
75.000 m različnih kablov, za®rJ3. 
ški podjetji »Ventilator« in 
de Končar« pa vse ventilaciji
naprave in tranfsormatorje.

DELOVNE NALOGE 
NOVEGA REAKTORJA

Reaktor v Vinči seveda n®r 
služil proizvodnji električne en ^ 
gije, kot na primer atomski re 
torji, ki so jih zgradili za ne ,r 
tere jedrske elektrarne na AO® , 
škem, v Sovjetski zvezi in 
Ženih državah Amerike. Na= ^ 
aktor je predvsem raziskov^^,
naprava, s pomočjo katex’e ^ g 
lahko naši strokovnjaki uspe®,,]
sodelovali v nadaljnjem raz ^
atomske znanosti. V okviru
lovnega programa Inštituta 
risa Kidriča« se namreč "
znanstveniki ukvarjajo z neK®^K®'

SODELOVANJE 
DOMAČIH PODJETIJ

Osnovni načrt za novi reaktor 
v Vinči in njegove glavne sestav
ne dele smo dobili iz Sovjetske 
zveze, v podrobnostih pa so na
ši strokovnjaki prilagodili grad
njo reaktorja domačim potrebam

rimi raziskovalnimi problerni. 
terih rešitev zahteva 
atomska tehnika. Za primer 
nimo raziskovanja v zvezi z ^ 
ščito pred ionizirajočim se.va,vtiv" 
in pa odstranjevanje radioa»
nih odpadnih snovi, nastalih
zvezi z obratovanjem reakte^.
Skupina naših strokovnjakov ^
iskuje tudi načine, ki bi 
tovili popolnoma varno
vanje atomskih naprav ne

V obeh podjetjih so opravljali 
delo, ki ne zahteva od mišic in
tenzivnega napora. To delo je ve
zano na neznatno gibanje, nanj 
pa vpliva še vrsta činiteljev, ki že 
sami po sebi kaj kmalu utrudijo 
živčevje.

Najtočnejša ura 
na svetu

V fizikalnem inštitutu Sovjetske 
akademije znanosti so zgradili po
sebni molekularni generator, v ka
terem nihajo molekule amonijaka in 
pri tem žarčijo radijske valove. 
Znanstvenika dr. Basov in dr. Bo
horov, ki sta izdelala načrte za to 
napravo, sta tako dobljeno energijo 
uporabila za pogon posebno1 grajene 
električne ure, ki lahko izredno na
tančno meri čas: ker so nihanja
molekuli v molekularnem generator
ju praktično povsem enakomerna in 
vzbujajo tudi povsem enakomerno 
ž srčen j e. Je napaka pri merjenju 
časa s takšno uro komaj — 1 se
kunda v 300 letih I

v laboratorijih, ampak tudi ' „ 
dustrijskih pogojih. Močno 'jj 
membna pa so že raziskov^.. 
o predelavi izluženega r,ea v0 S 
skega goriva, iz katerega 
kemičnimi postopki pridobi ^ 
radioaktivne in transuransk® ^
mente, uporabne v številnin
dustrijskih in raziskovalnih 
nogah. s

no'T,.Obratovanje našega
atpmskega reaktorja za 7000 Ko‘
lovatov, katerega začetek
smo že poročali, čez nekaj ^[i 
cev, pomeni vsekakor nov
v razvoju smotrne uporab® a ^ 
ske energije v naši državi. “ Zgr_________ i______ _ lahkogovo pomočjo bomo lahko

Reakcijska in raketna letala, ki dosežejo 2000 do 3000 km na uro, pristajajo z velikimf hitrostmi. 
»X-10« (na sliki) niti ni letajo v pravem pomenu besede, ampak vodeni izstrelek, ki pa po konča
nem poletu lahko spet pristane na zemlji. Pri tem mu padalo, ki se sprosti iz repnega dela trupa,

občutno zmanjša pristajalno hitrost

neje napredovali v rea»"- jg- 
tehniki, tehnologiji in razvoj 0. 
drskih znanosti. Z lastno.,/ 
izvodnjo radioaktivnih izilo0rž>' 
pa bomo pospešili njihovo 
bo na številnih področjih 
strije, gospodarstva in zn

©
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^B°m, fe tako pravite, hm, praviš, tovariš 
ie ditl<?an^’“ °^vrni^ Sušilovič z glasom, ki 

jasno vedeti, da ne razume ničesar. 
Doi^fruljna poročila, ki jih je prejel Peter po- 
tiirav 80 §ovor^a ° sovražniku, ki je začel pro- 

na vsej fronti. Domobranci so se premikali 
čevfS1 hriba, od gozdiča do gozdiča, Simi- 
lim Pa so napredovali. naglo. Že zgodaj
r;e, r9j so se bili odpravili od Plašča in Sargova 

Medjuvodje proti Bukoviškemu vrhu. 
i/domobranci pete bojne so zavzeli Skundri- 

glavico in prodrli na Kekičevo vzpetino, 
ie o pa so se ustavili. Le kakih dvajset vojakov 

v Milanovo.
(V treh odrednih četah je bilo skupno šestin- 

deset dobrih plavalcev.
ttii, rav>'“ ie rekel Peter komandirjem čet. »Ko« 

Sar Predrag naj jih prevzame. Ustopijo naj
^tu za kolibo. Sam bom izbral prostovoljce.

H^ziti ničesar sumljivega.** Spričo sinočnjega 
Pj.pda na Bosničev gaj je sovražnik nemara pre- 

da smo tam. Tako bo, da," je rekel sam

dsti trenutek sta izza Budačke gradine šinili 
(i„ letali in se pognali proti Malemu prevoju, 
fjjpf je opazil, kako so se od njunih trupov lo- 
p^lajcem podobni predmeti in padali poševno 
w°ti zemlji.
l Oglušujoče je zagrmelo, veje so letele po zra- 

> eksplozije so druga za drugo stresale zemljo.
j. 12 gozda so šinili pod nebo oblaki dima. Spet 

^grmelo.
Peter je opazil, da sta letali v nizkem poletu 

st tlajali drugo za drugim od desne strani. Na- 
u je daljnogled in oprezoval obrise pilotov 

^'traljezcev.
je prvo letalo se je nagnilo na levo, isti manever 
*o ^?n°vilo drugo. Dolgi rafali letalskih strojnic 
^ obsuli gozd nad Veljunovom in, kakor je bilo 

tudi kraj sam.
! Smrtni ples sta ponovili še dvakrat, prvič z 

Potem z desne strani, se iznebili kakih de- 
.tianjših bomb, izpraznili strojnične nabojnice 
l2§inili proti Banarevu.

v "eter je prinesel od Veljunova vonj po dimu 
°zganem lesu.
‘Zakaj prav Veljunovo in gozd nad njim?** 

'op^ttušljal Peter. »Tam okoli ni mogel izvidnik
>a( 1 
ftlČa:

in vstal.
j6 v®ndar mu slutnja ni dala miru. Zagledal se 
(jji^oti Medjuvodju in opazil, da so črni stebri 
®U>a spredaj. Bližali so se pobočjem
. Koviškega vrha in se v višini zbirali v švin- 
> oblake.
lj ‘Tovariš komandant,« ga je zbudil iz razmiš-
k, ia glas komisarja Predraga. »Skupina pla- 

^ev je postrojena.«
l Prodnag se je obrnil in stekel naprej. Ko je 

prišel bliže, je Predrag stopil k njemu, 
®kano pozdravil in raportiral: 

j, ‘Tovariš komandant, skupina plavalcev je 
L,,. °jona. Dva in seri em deset borcev, osem dese- 

in šest vodnikov.«
t ‘Smrt fašizmu, tovariši!« je glasno pozdravil

‘Svobodo narodu!« je odjeknilo po gozdu, 
jtj,‘Tovariši,« je začel Peter tiho, borci na obeh 
ja,?neh pa so iztegovali vratove, da bi bolje sli- 
^j1. Zato je zvišal glas: »Tovariši, za nevarno, 
Mav nevarno akcijo potrebujem petdeset dobrih 

Šilcev. Prostovoljci naj stopijo naprej.« 
l^renutek je bila tišina, nato pa se je vrsta 

^ na ukaz premaknila za korak naprej. 
1^,‘Hvala, tovariši,« je preprosto rekel Peter, 
8fc, da se zahvaljuje za darilo ali čestitko, pri 

H, Pa mu je bilo toplo.
VSj ,}sti trenutek so mu bili zelo blizu in dragi 

h fantje, ki so stali pred njim. 
fetrv Umnost, nežen postajam kot zaljubljen 
j^asolec. Ljudje opravljajo svojo dolžnost,« je 

rtlislii in skušal odgnati čustvo. Vendar ni mo

gel takoj spregovoriti. Bal se je, da bo kdo opazil 
prikriti drget v njegovem glasu. Počakal je, nato 
pa trdo začel:

»Dobro! Izbral jih bom petdeset.«
Z vsakim borcem je spregovoril po nekaj be

sed, vsakega posebej je vprašal, od kdaj je V 
partizanih, kdaj se je naučil plavati, ali je bil 
ranjen, ali je zdrav. Tako je nazadnje sestavil 
skupino.

Ko se je pogovarjal s partizanom, ki se mu 
je predstavil kot Sime Matulič, bivši domobra
nec in pleskarski pomočnik, se je na tihem od
ločil, da se bo pri komandirju Lovrinu natanč
neje pozanimal zanj.

»Gotovo dobro pozna ustaše in domobrance, 
seveda tudi njihove navade in ukaze,« je pomislil. 
»Kar prav bi mi prišel. Če zasluži zaupanje, ga 
bom vzel s seboj.«

Borci, ki iz tega ali onega razloga niso prišli 
v poštev, so se sklonjenih glav vrnili vsak v 
svojo četo.

»Tovariši,« se je Peter obrnil k petdesetim 
borcem, »pod mojim poveljstvom boste izpolnili 
posebno nalogo. Takoj se boste vsi preoblekli v 
ustaške uniforme.« Pogledal jih je in opazil, da 
so to storili mnogi izmed njih že prejšnji dan. 
Nasmehnil se je. »Vsak naj ima v žepu ustaško 
čepico ustrezne velikosti, vsak izmed vas bo do
bil tudi potrebne ustaške našivke. Oborožite se 
samo z ustaškimi brzostrelkami, pa vsak tri bom
be vzemite ! Drevi boste šli na pot...«

Uro kasneje je stala v gozdu za kolibo na 
Malem prevoju skupina petdesetih »ustašev«. 
Ko je vstopil v kolibo Predrag v ustaški uniformi 
in po ustaško pozdravil, se je Peter moral zasme
jati. Sam se še ni preoblekel, uniformo ustaškega 
zastavnika pa je že prej pomeril.

»Kakor da je bila po tebi krojena« je rekel 
Ante Sušilovič.

Dobro uro je Ante pregledoval »ustaše«. Ob
stal je pred Nidjom, ki je edini stal razoglav. 
Vprašal ga je:

»Kje pa imaš kapo,«
»Hm,« je zamrmral Nidjo, »celo vrsto sem jih 

pomeril. Nekako premajhne so, hudič jih vzemi.« 
Kakor da se boji, da ga bo Sušilovič zaradi tega 
proglasil za »nesposobnega«, je brž dodal: »Če 
me bo kdo vprašal, kje imam čepico, mu bom re
kel, da sem jo izgubil. Prav gotovo se to zgodi 
tudi kakšnemu ustašu«

»Daj si skrajšati lase, pa se bo že dobila kapa 
za tvojo betico,« je odgovoril Ante. Hotel je še 
dodati: »Če je ne boš našel, pa tudi prav. Lahko 
greš arazoglav, saj ne boš šel na parado« pa ga 
je Nidjo prehitel:

»Takoj bom, tovariš, takoj se bom ostrigel.«
Po pregledu je Sušilovič dejal, da je zado

voljen z zunanjostjo »ustašev«, potem pa je za
čel borce praktično poučevati.

Podatki, ki jih je dobil Peter od komandirja 
Mileta Lovrina o Simi Matuloviču, so bili več kot 
dobri. Takoj se je odločil, da ga bo vzel s seboj.

Ko je- sonce zašlo, se je »skupina plavalcev« 
pod Predragovim vodstvom odpravila proti go
zdu.

»Izogibajte se vasi,« je ob slovesu rekel Peter 
Predragu. »Odborniki naj vam nosijo hrano v 
gozd. Po poti imejte partizanske kape, hodite 
brez ustaških našivkov. Če bi naleteli na sovraž
nika, se izogibajte spopada! Pojutrišnjem dopol
dne se bomo sešli pri Bastasu. Samo ti veš za 
smer pohoda.«

»Razumem, gospod zastavnik,« je nagajivo 
odvrnil Predrag.

Ne glede na to, da se sovražnik podnevi ni 
premaknil s Skundričeve glavice in od Milanova, 
je Peter ukazal, naj se ves odred napoti proti 
Pribojnu, v smeri oblakov dima, za katerimi je 
prezgodaj zašlo. sonce.

Večja vas, pravzaprav trg Pribojno, je bila 
v široki globeli med južnim pobočjem Bukovi- 
škega vrha in gozdnatimi hribi, ki so jo obkro
žali z vseh strani. Vas je že spala, ko sta Peter 
in Milič ustavila konje na dvorišču za poslopjem 
okrajnega komiteja.

Miloš ju je sprejel med vrati:
»Kako je? Kaj novega?«
Peter mu je v kratkih potezah razložil polo

žaj. Svoje slutnje v z v?7,j % bombardiranjem 
Veljunova je hote zamolčal, nato pa je vprašal: 

»Pa pri tebi, Miloš? Kaj je novega pri vas?« 
»Bolnišnica je pripravljena na pohod. Dovolj 

voz imamo. Ranjence, ki ne morejo hoditi, bomo 
ob zori odpeljali v Mandiče. Simo in Jelica sta
se odpravila v Cvitovič.' Tvoje pozdrave sem iz-
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»Tak nisi? No, nič ne de, ga boš že še dobila. 
Časa na pretek. Počakaj, potrpi, da bomo tiste 
tam prikrajšali za glavo.«

Jelica Milič, ki se je čez noč preimenovala 
v Jelico Seremet, hčer Joža Seremeta, kmeta iz 
Cvitoviča, se je peljala z »očetom« v Sredograd. 
Že pred zoro sta se odpravila. Na vozu sta imela 
vrečo novega krompirja, zraven pa košaro solate 
in čebule.

Ko se je steza pridružila širši cesti, so konji 
stopili hitreje. Za daljnimi obrisi šumatovskih 
vrhov se je pokazalo sonce.

Preden sta prišla v mesto, je Jožo Seremet 
dohitel dvoje kmečkih voz. Prehiteti ju ni hoteL

»V skupini je varneje,« je rekel zelo tiho, 
vendar ga je Jelica razumela in prikimala.

Orožniku, ki je pri Mlati stopil k vozu, je 
pokazal Jožo kos umazanega papirja, dovoljenje, 
ki so ga izdale sredograjske oblasti. Orožnik je 
bral in nekaj mrmral, nato pa je dvignil glavo 
in pogledal Jelico.

»Kdo je tale?«

ročil. Njeno sporočilo: Na svidenje v Svrgnju! 
Sploh se je vedla zelo junaško. .Tovariši, če se 
vam zdi, da sem sposobna za to akcijo, se bom 
potrudila, da bom nalogo v redu izpolnila.’ Tako 
je rekla, Simo pa ji bo spotoma vse natančneje 
razložil.«

Miloš j,e nekaj trenutkov gledal Petra, nato 
pa ga je vprašal:

»Pa zdaj? Kaj bomo zdaj?«
, »Razmišljal sem o tem. Takole: z vsem odre

dom proti Simičevim ustašem. Zaseda, umik, 
spet zaseda in umik. Kar se da dolgo jih moramo 
zadrževati. Jutri ne smejo prodreti dp bolnišnice, 
pa čeprav tam ne bo nikogar več. Za čas gre.«

»Da, tri dni časa potrebujemo,« je odvrnil 
Miloš, »tri dolge poletne dni.«

V mehkem blatu so puščala kolesa globoko 
sled. Konji so vlekli težko, napenjali so se zlasti 
takrat, kadar so kolesa poskakovala čez kamenje.

»Hi, Zelenko, hi Micika!« je vzklikal voznik 
in pokal z bičem. Ob njem je sedela mlada kme
tica in se z levico krčevitp. oprijemala ročice. Iz
pod bele rute so strmele v cesto nemirne oči 
nad bledimi lici.

»Tako življenje!« je hripavo rekel voznik in 
od strani pogledal dekle. Temne, razpokane ust- 
njce so se mu razlezle v nasmteh. »To ti je živ
ljenje! Do sinoči sem imel dvoje hčera, nista se 
še poročili, zdaj pa imam že tretjo. Kar čez noč 
je zrasla. Povej no, ali si poročena?«

»Ne. nisem« je odgovorilo dekle in se zazrlo 
V voznikov prezgodaj ostareli, razbrazdani obraz.

»Hči, gospod,« je mirno odgovoril Jožo. »Bol
na je, k zdravniku jo peljem.«

»Kje imaš dovoljenje za njo?«
»Kje naj ga dobim, ko pa ste nas tam pre

pustili banditom? Danes si ga bom priskrbel, če 
hči ne bo ostala v bolnišnici.«

Medterri ko je Jožo govoril, je orožnik brskal 
po vozu. Ker ni našel ničesar sumljivega, mu je 
vrnil dovoljenje in rekel:

»Vozi!«
Jelica se je oddahnila. Zdelo se ji je, da vse 

te minute, kar je Jožo govoril z orožnikom, sploh 
ni dihala. Ni slišala njunega razgovora, na prav 
nič ni mislila. To so bili trenutki telesne in du
ševne zamrlosti.

»Vedla si se kot prava snaha,« ji je rekel 
Jožo.

Jeličin bledi obraz je preletel medel nasmeh, 
v mislih pa je naglo ponavljala:

»Zvonko Kamenica, Sredačka ulica sedem
najst, drugo nadstropje desno. Geslo: Češnje še 
niso zrele. Prinesla jih bom čez devet dni. Od
govor: Toliko časa ne moremo čakati, lačni smo.«

Ura na cerkvenem stolpu je kazala deset mi
nut čez šesto. Joža je na vogalu ustavil konje.

»Šimo mi je naročil, naj te peljem sem. Na 
levi je Sredačka ulica. Ce te ne bo v desetih mi
nutah, bom peljal krompir na trg.«

Jelica je zlezla z voza, vzela košaro s solato 
in čebulo ter šla brez besed. Na prvi hiši je bila 
številka trinajst, na drugi petnajst. Pred tretjo 
je obstala, pogledala številko in vstopila.

(Se nadaljuje)
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HRVATSKO-SLOVENSKI SESTANEK O ŠPORTU V DELOVNIH 
KOLEKTIVIH

TESNEJŠE
SODELOVANJE

Na Otočcu pri Novem mestu 
sta se minuli torek sestali Komi
sija za razvoj športa v delovnih 
kolektivih pri Športni zvezi Slo
venije in Odbor za delavsko 
športno dejavnost na Hrvatskem.

Odbora sta pod vodstvom Ja
koba Kvasa proučevala ves dan 
razmere v delavskem športu v 
Sloveniji in na Hrvatskem, po 
plodnem razgovoru pa sta se do
govorila o skupnem delu v pri
hodnjih letih.

Poglavitna značilnost tega se
stanka je spoznanje, da je de
lavski šport v obeh sosednih re
publikah v približno enakem po
ložaju, pri čemer pa je na Hr
vatskem zlasti po organizacijski 
in propagandni plati že pred Slo
venijo.

Organizatorji delavske športne 
dejavnosti delajo z roko v roki z 
družbenimi telesnovzgojnimi or

5(W
ganizacijami. To velja zlasti za 
Slovenijo, ki za zdaj še nima do
volj lastnih delavskih športnih 
kadrov. Težišče vsega takega dela 
pa mora biti osredotočeno čim- 
prej na lastne vzgojne kadre. 
Slednje bo treba zagotoviti z 
vzgojo v ustreznih lastnih semi
narjih in tečajih, predvsem v ob
činah.

V zaključkih so se zborovalci 
zedinili, da so taka enodnevna 
medrepubliška posvetovanja ko
ristna. Odbora bosta zato še na
prej večkrat skupno razpravljala 
o načrtih in problemih in izme
njavala informacije ter drugo 
gradivo.

Olani obeh zborov so sklenili, 
da bo prihodnji tak posvet čez 
nekaj tednov v Kumrovcu s po-

Pester spored 
v Trbovljah

V počastitev delavskega praz
nika so bile v Trbovljah tudi 
letos delavske športne igre pod 
pokroviteljstvom občinskega sin
dikalnega sveta. Kakor zmeraj 
je bila udeležba tudi tokrat za
dovoljiva, borbenost tekmovalcev 
v vseh panogah pa na višku.

Kegljaškega tekmovanja se je 
udeležilo 11 petčlanskih ekip. 
Zmagalo je moštvo Rudnika s 411 
keglji. Veliko udeležbo — 9 pet
članskih ekip — so zabeležili tudi 
v streljanju. S 793 krogi si je eki
pa STTI priborila v trajno last 
pokal ObSS. Tudi za nogometni 
turnir je bilo mnogo zanimanja, 
še posebej, ker registrirani igral
ci niso imeli pravice nastopa. 
Med osmimi udeleženci je bila 
najuspešnejša enajsterica Rudni
ka. Slabša je bila udeležba med 
odbojkarji (3 ekipe) in namizno
teniškimi igralci (6 ekip). Med 
prvimi je zmagala Cementarna, 
med drugimi pa je mlada ekipa 
Elektrostandarda odvzela primat 
lanskim zmagovalcem — Rudni
ku. V sporedu so sodelovali še 
šahisti, ki so priredili moštveni 
brzoturnir. Pred vse se je uve
ljavila šesterica Rudnika I z 29,5 
točke.

sebnimi referati o telesni vzgoji 
v odmoru med delovnim časom, 
o rekreaciji pri nas in po svetu 
ter da bodo proučili zadnje akci
je hrvatskega odbora in sloven
ske komisije.

Posvet je še pokazal, da bi 
bili koristni tudi tesnejši delovni 
stiki posameznih hrvatskih in 
slovenskih mest, na primer med 
Varaždinom in Ptujem.

Zelo pomembni so sklepi o iz
menjavi kadrov v tečajih. Osred
nji jugoslovanski tečaj za organi
zatorje delavske športne dejav
nosti bo letos na Radiji (Korčula) 
v dneh od 30. junija do 10. ju
lija. Razen tega bo hrvatski od
bor priredil še tečaj za vodnike 
v avgustu, slovenska komisija pa 
podoben tečaj v mesecu sep
tembru.

Posvet se je zavzel še za usta
novitev posebnega organa za de
lavsko športno dejavnost pri CO 
ZSJ, za ustanovitev posebnih de
lavskih rekreacijskih odsekov na 
visokih, višjih in pedagoških šo
lah ter za športno tekmovanje 
delovnih kolektivov po vsej Ju
goslaviji v počastitev 40. obletni
ce ZKJ in za nagrado CO ZSJ.

Slednjič so se zborovalci še 
zedinili za dnevni red II. med
republiškega posvetovanja, na ka
terem naj bi se zbrali organiza
torji delavskih športnih iger iz 
vse Jugoslavije. Posvet — ne
kakšen jugoslovanski kongres za 
delavski šport -.naj bi s tehtni
mi referati doprinesel pomemben 
delež k nadaljnjemu razvoju de
lavskega športa pri nas.

ZAPISANO PO III. POHODU OB ŽICI OKUPIRANE LJUBLJANE

Priprave temelj uspeha
• Tretja repriza spominskega pohoda »Ob žici okupirane
• Ljubljane« je privabila v republiško središče rekordno
• število tekmovalcev in tekmovalk. Več kot 1000 ekip s
• 5000 udeleženci je minulo nedeljo tekmovalo na tej poti
• partizanskega tovarištva in jeklene vzdržljivosti.

Da, pohod okoli Ljubljane ni nogah, se pravi, da terja dolo- 
samo spomin, marveč tudi šport- čene priprave. Ne samo tistih, ki 
na tekma. Prav takšna — in mor- so se že na startu in še mnogo 
da še napornejša — kakršne po
znamo tudi v drugih športnih pa-

njimi takih, ki so se pravočasno, 
že pred tedni in meseci začeli 
kar najresneje pripravljati za to 
trdo preizkušnjo. Mnoge petorke 
so prišle na start v Tolstojevo 
ulico brez takih skrbnih priprav. 
Posledice kajpak niso izostale: 
tekma je od njih terjala mnogo 
več.

redno trenirali za Ijubljans^ 
tekmo. Zdaj lahko povemo, da ^ 
skoraj vsak drugi dan šli z ^
senic v Mojstrano — peš, za ^ 
ning! Take trde priprave 
dva meseca so morale rod' 
uspeh. Pa ne samo to, jeseniš^

Pomemben delež kolektivov
Tretjega partizanskega pohoda »Ob žici okupirane Ljubljane« se 

Je udeležilo tudi mnogo tekmovalnih skupin iz delovnih kolektivov 
Iz vse Slovenije. Daleč najuspešnejši med njimi so bili tekmovalci 
sindikalne podružnice železarne Jesenice (Franc Smole. Uroš Zu
pančič, Jože Knific, Karel Fekonja, Clrti Praček). Med peterkami 
tekmovalcev, rojenih pred letom 1919 so zasedli prvo mesto s časom 
2:11,07.

Se posebno mnogo mladih tekmovalcev Iz delovnih kolektivov 
Je bilo v obeh — ženski In moški — konkurenci družbenih organi
zacij.

Nekaj najvidnejših izidov, moški: 17. Odred jeklarjev Jesenice, 
25. SP Saturnus (Ljubljana), 39. LMS Vajenske šole gradbene stro
ke, 42. LMS vajenske šole raznih strok (Novo mesto). 45. Ljubljann- 
ske opekarne, 48. LMS Vajenski dom (Ljubljana), 49 LMS Sava 
(Kranj), 62. Vajenski dom I (Lj). 68. SP Cinizme Celje Itd.

Zenske: 22. LMS Trgovske vajenske šole Ljubljana, 28. LMS 
Elma Črnuče, 31. LMS Industrije za elektrozveze Ljubljana 35 
Ingrad Celje, 36. Telekomunikacije. 38. PGD Tovarne Novoteks (No
vo mesto). 45. SD Tobačne tovarne, 49. SP Vojne bolnišnice Ljub
ljana Itd.

jeklarjem in železarjem je ! 
tekma tudi koristila, kar pa ^ 
moč reči za tiste tekmovalne 
pe, ki so šle na dolgo nap®^ 
pot brez izdatnega treninga.

Jeseniški sindikalni ekipi 
zares vse priznanje. Vseh PeJ 
tekmovalcev je lahko za zž1 . 
mnogim mlajšim vrstam.

»Prav radi tekmujemo na ^ 
pohodu, za nas je praznik 
Ijane najlepše doživetje v 
Zato tudi nanj mislimo vse let0.

Tako so menili jeseniški 'f. 
terani po prihodu na cilj, seve®1 
pa niso pozabili pristaviti, da W 
do še prišli na to izvirno 
častno partizansko slavje...

Okrepčilo po napornem partizanskem pohodu

poprej odločili, da bodo odločno 
posegli v dolgotrajen boj za naj
boljša mesta, marveč sploh vseh, 
ki so nameravali zdržati prav do 
konca. Takih ekip pa je bilo mi
nulo nedeljo mnogo v Ljubljani.

A vse premalo je bilo med

NA Č R N O - B ELIH POLJIH

Pokalno prvenstvo Slovenije
Dobro se še spominjam, ko sem pred časom govoril s sekretar

jem Šahovske zveze Slovenije o tekmovanju štiričlanskih ekip za po- 
kal maršala Tita v naši republiki. Računala sva, kakšna hi utegnila 
biti udeležba in ugotavljala, da bi se morali dobro odrezati, zlasti še 
zato, ker so bili prav slovenski delegati na skupščini Šahovske zveze 
Jugoslavije tisti, ki so zagovarjali tak način boja za to visoko šahov
sko trofejo in potem tudi prodrli. Ugotovila sva, da bi morali spraviti 
na noge takole med 700 In 800 moštev, čeprav bi tudi to številko bilo 
ob dobri organizaciji in ustreznem zanimanju samih igralcev še mo
goče povečati.

Pokazalo se Je, da je ta napoved 
ne samo Izvedljiva, temveč da so de
jansko možnosti že za prihodnje leto 
še mnogo večje. Kajti po prvih po
datkih, ki pa so še vedno nepopolni, 
je v šestih slovenskih okrajih od 
osmih (Celje in Murska Sobota nista 
izvedla tekmovanja na svojem ob
močju) sodelovalo v boju za pokal 
maršala Tita nič manj kot 800 ekip s 
3200 igralci, da rezerv niti ne šteje
mo. Nastopili so pionirji, gimnazijci 
in študenti, vojaki, šahisti v sindika
tih, osnovne šahovske organizacije in 
še in še, nepregledna vrsta prijate

ljev šahovske igre. Resnično, velika 
udeležba, velika želja, potegovati se 
za Titov pokal, pa čeprav za ceno po
raza in Izločitve že po prvem dvobo
ju. Vsem, ki so sodelovali, je treba 
čestitati in izreči priznanje, tistim, ki 
so spodrsnili že pri prvi oviri, kakor 
tistim, ki so se dokopali do republi
škega finala in prek njega na zvezni 
festival v Vrnjački Banji v dneh od 
22. do 25. maja. Hkrati pa jih je treba 
že zdaj povabiti k sodelovanju v 
istem tekmovanju v sezoni 1960, s 
tem da s svoje strani store še več 
za kar najširšo udeležbo ekip na

OHO — in eno v zvezi z žico. Pohod je tudi 
tokrat lepo uspel, za prijatelje zgodbic pa smo 
pripravili naslednjo: takoj po prečkanju ciljne 
črte so vsem udeležencem izročali v bel papir 
zavite tablice, na las podobne čokoladnim. In 
za take so jih nekateri udeleženci pohoda tudi 
imeli. Na silo so hoteli zlomiti »trdo« čoko
lado — kakor so mislili — im nato presenečeni 
obstali z dvema kosoma glinaste spominske 
ploščice v rokah...
✓'"“""''N. AHA — spet značilna boksar-

f ska. Naš »Boksarski savez« je
V ) sprva prijavil za bližnje evrop-

- ■ ■ sko prvenstvo v Luzernu deset
boksarjev. Nato je število omejil 
na pet in po protestu enega iz
med »likvidiranih« spet povišal 
na šest. Pa so prišli zadnji do
mači nastopi in s tem tudi nova 

odločitev merodajnih: v Luzern potujejo samo 
trije! Se dobro, da je sedaj že skorajda zmanj

kalo številk. Vendar pa: zakaj boks ni nogo
met, pri katerem je število igralcev točno do
ločeno!

OHO — naposled je vse lepo. Tako pravijo 
pri nogometaših Odreda, ki jim je zadnji te
den res navrgel same prijetne dogodke. Naj
prej jim je Športna zveza Slovenije vendar 
spregledala prvotno prepoved igranja na no
vem bežigrajskem travniku, nato pa so bili 
dobri z Odredom tudi nogometaši Borova. Pu
stili so si nasuti kar štiri' gole in so s tem 
verjetno že podpisali lastno »smrtno obsodbo« 
— seveda samo glede sodelovanja v II. zvezni 
ligi. In pri Odredu so zastran tega čez mero 
navdušeni. Sicer pa: kdo jim tega po tolikih 
solzah ne bi privoščil?

AHA, ta košarka! Zvezni ligaši so sedaj 
prekinili s tekmovanjem in se odpravljajo na 
lepše. Reprezentanca v Turčijo na evropsko 
prvenstvo, klubi pa drugam na tuje. Nesreča 
je le v tem, da je večina košarkarjev študen
tov, ki jih sedaj »love« tudi šolske obveznosti. 
In kakšni bodo rezultati? Različni. V šoli bodo 
zadovoljive številke od 6 do 10, v košarki pa 
jim bo treba dodati še ničle. Samo - da jih 
ne bo preveč!

svojem območju, na svojih šolah, v 
kolektivih itd. »Norma« tisoč ekip bi 
morala biti kakor za šalo presežena.

In zdaj še besedo, dve o zaključ
nem tekmovanju v Ljubljani, ki je 
časovno lepo sovpadalo z Ankratno 
manifestacijo, kakršna je »Pohod ob 
žici okupirane Ljubljane. Rezultati 
so že znani, objavila sta jih dnevni 
tisk in radio. Zato jih ne kaže po
navljati. Zadošča naj, da pojdeta na 
zvezno rešeto Ljubljanski šahovski 
klub (lepo darilo za 45-letnico kluba!) 
m Maribor, vsekakor trenutno naj
močnejša slovenska kluba. Zelja je 
le, da nastopita kompletna, ker samo 
tedaj bo v hudi konkurenci mogoče 
doseči vidnejši uspeh.

Bolj važne pa so nekatere »drob- 
njarije«. ki bodo slej ko prej šle v po
zabo. Vsekakor je treba dati na prvo 
mesto obe presenečenji — uvrstitev 
dijakov ljubljanske klasične gimnazi
je ter mariborskih srednješolcev med 
prvih osem ekip v Sloveniji, kajpak 
v okviru tega tekmovanja. Pokalne 
tekme, ko poraženo moštvo Izpade in 
le zmagovito koraka naprej so ve
dno take, polne presenečenj. Mar naj 
bi bil tedaj šah Izvzet? Tako so ljub
ljanski »klasiki« še v okrajnem me
rilu zasedli mesto, ki je bilo vnaprej 
rezervirano za novinarje, za novo 
stopnico više pa jim je pomagal ugo
den žreb. Ekipa mariborskih srednje
šolcev pa sl je v prvem kolu finala 
»izposodila« mnogo močnejše Kranj
čane: nič ni pomagalo, da so slednji 
»rožljali« kar s tremi kandidatskimi 
naslovi, ko pa so kategorniki iz Mari
bora imeli s voj dan. Mnogo ni manjka
lo, da ne bi istega zagodli še Oljrmpiji. 
in posamezni presenetljivi rezultati? 
Spet sta za to poskrbela igralca obeh 

omenjenih srednješolskih ekip. 
Mariborski prvokategornik Kac je 
premagal dva kandidata (Bavdeka in 
Drakslerja), mladi drugokategornik 
Fajfar pa je izsilil remi v igri z ve
lemojstrom Pircem. To. da so Bra- 
nlkovci s tremi možmi premagali štiri 
Novomeščane (rezultat je bil sicer 
P®odl°6en 2:2, toda pravila so odlo
čna, da so zmagovalci Branikovcil), 
je ze presenečenje druge stopnje.

^aMJuček — še beseda o ude- 
ležbi sindikalnih ekip v tekmovanju 
za pokal maršala Tita. Točnih številk 
ff-n;Ltoda v Anale Slovenije so pri- 

ncoštva, ki so pravzaprav ti- 
FhoSi0* ?lndlkalna. To so Jesenice 

Anhovo (beri cemen- 
m™™ ln *Pa ljubljanski Železničar 
Jfuogo več se najbrž še pri mnogo 

ak^vizaclJ1 šahistov v sini"
Ab za to tekmovanje ne da d
voym Sm0 lahko 8 (eni kac

Kdor je v nedeljo videl na ci
lju ekipo jeseniških veteranov, 
članov sindikalne podružnice je
seniške železarne Cirila Pračka,
Uroša Župančiča, Franca Smole
ta, Jožeta Knifica in Karla Fe
konjo, kako sproščeno in veselo 
so prišli na Trg revolucije, se je 
lahko prepričal, da tekma napo
sled le ni tako naporna, seveda 
če se zanjo pripravi celotna pe
terka. In jeseniški fantje so to 
tudi storili, čeprav so že v letih.
Vsi so namreč rojeni pred letom 
1919 — v tem tekmovalnem raz
redu so tudi zasedli prvo mesto 
kakor že poprej na prvih poho
dih v drugih tekmovalnih razre
dih - pa vendar so vsak teden ^
iiiiii[iiiiiiiiiiiii[iiiiiiimii[iiiiii[iiiiiiiiiiiii)ii[)im ...iiiiiiiii[iiii[iiiii|[1I|

GOSPODINJE! Ali želite imeti perilo vaše družine snežno 
belo? Potem uporabljajte pri pranju

LETALSKA ZVEZA 
SE JE IZKAZALA

K uspehu spominskega P*1! 
tlzanskega pohoda »Ob Hcl 
Okupirane Ljubljane« je mno
go prispevala tudi Letalska 
zveza Slovenije. Ta športna 
organizacija je poslala na po1 
okoli Ljubljane kar 11 ekiP' 
ki so jih sestavljali člani aero
klubov iz Ljubljane, Postoj
ne, Maribora, Novega mesta 
in Nove Gorice. Se zlasti ve
liko pozornost sta zbudili pa
dalski ekipi, ki sta skočili 1 
letat PO-2 na startno mesto- 
Letalci so poskrbeli še ^ 
aerovlek mreže s spominski®* 
napisi, za prelet skupine leta 
KB-6 in Aero 2 nad celotno 
traso in. pohoda, ter še za 
zaključno slovesnost. Tedaj Je 
osem letaj spustilo na zbra
no množico na Trgu revolue*! 
je šopke cvetja - za slovo o4 
od letošnjega pohoda in z že
ljo: »Na svidenje prihodnje
leto v Ljubljani!«

dojenj
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O DELU PTUJSKE »PERUTNINE«Jajca in perutnina
pomembna prehrambena artikla

S ptrvimi začetki industria- 
^zacije v preteklem stoletju se 

pri nas krepko zasidral zlasti 
nemški kapital. To stanje je 
nstalo skoraj nespremenjeno še 
v stari Jugoslaviji in šele na
rodnoosvobodilna borba' je z 
nacionalno in socialno osvobo- 
nltvijo prinesla korenite refor- 
n>e tudi v gospodarsko življenje. 
^si gospodarski objekti na na
ših tleh so postali naša last, 
inst našega delovnega človeka, 
hi vrasel v razvito socialistično 
Miselnost, zavestno gradi sebi 
jn svojim potomcem lepšo pri
hodnost.

Izmed važnih industrijskih 
Panog, ki skrbijo za kritje vsak
danjih človeških potreb, je go
tovo tudi prehranska indu
strija. Eden takšnih objektov je 
tudi v Ptuju in zalaga naš in 
mozemski trg z vedno svežimi 
Jajci, perutnino in divjačino. 
u"0 je podjetje Perutnina. 
Ustanovljeno je bilo že leta 1905 
hot podružnica avstrijske firme, 
hatere centrala je bila v Grad
cu, lastnik pa je bil kapitalist 
Heinchart.

Po letu 1918 se je iz takrat- 
be avstrijske podružnice razvila 
centrala za Jugoslavijo, ki je 
obratovala vse do leta 1945. Ob 
rojstvu nove Jugoslavije je bil 
?brat nacionaliziran, prevzel ga 
le v upravljanje Mlekopromet 
Ljubljana, ki ga je vodil vse 
do leta 1948. Takrat se je for

miralo novo podjetje »Perut- 
n i n a«.

Obrat je star, zato je potre
ben neprestanega obnavljanja 
in popravljanja. Kolektiv pod
jetja se je zavedal nalog in te
žav. Zavihali so rokave, pa pri
čeli obnavljati in graditi. Pre
uredili so hladilne naprave, ki 
so v prehranski industriji te 
vrste najvažnejše. Ker je pri
manjkovalo skladišč, so zgradili 
novo skladišče za jajca. Da pa 
transportni objekti ne bi bili 
izpostavljeni vremenskim ne- 
prilikam, so zgradili nove ga
raže. Imajo šest kamionov, kar 
je v sezoni mnogo premalo. Na 
pomoč morajo poklicati prevoz
niška podjetja. Blago — jajca in 
perutnino — ne odkupujejo di
rektno, prevzemajo ga od za
drug in poslovnih zvez v ptuj
skem, murskosoboškem, čakov- 
škem in mariborskem okraju. 
V zimskih mesecih, ob času 
lova, odkupujejo tudi vse vrste 
divjačine od lovskih zadrug in 
družin. Zato so uredili odkupno 
skladišče v Murski Soboti, v 
Ljubljani pa prodajno skladišče.

Vse omenjeno blago potuje 
na domače tržišče, mnogo pa 
ga. izvozijo v Avstrijo, Italijo, 
Švico in Zahodno Nemčijo. Nji
hovi proizvodi so v inozemstvu 
zelo cenjeni. Prav sedaj so v 
Genovi primerjali blago raznih 
proizvajalcev in njihovo je bilo 
boljše od drugih. Tako je spo

ročil njihov zastopnik v Genovi.
Preden pa gredo vsa ta živila 

na tržišče, je z njimi mnogo de
la. Jajc® pripeljejo v zbirno 
skladišče zložena v zabojih po 
pet sto kosov. Od tu gredo pred 
nekak rentgenski aparat, kjer 
jih presvetijo in slaba izločijo. 
Dalje potujejo po traku do sor- 
tirnega stroja, ki je opremljen 
z avtomatično tehtnico in jih 
sortira po teži v a, b, c, d in e 
kategorijo. Nato sortirana zlo
žijo v zaboje. Za izvoz uporab
ljajo posebne zaboje, ki so pred
pisani. Vse zaboje izdelajo v 
lastni delavnici. Jajca izvažajo 
pod zaščitnim znakom »Blaue

Štern« — Steier Eier in so jajca 
pod tem zaščitnim znakom v 
inozemstvu najbolj iskana. Iz 
razbitih jajc naredijo »melan- 
ge« (beljake in rumenjake zme
šajo v posebnem stroju), ki jo 
spravijo v pocinkane, nepre
dušno zaprte posode. Te romajo 
na domači trg, nekaj pa jih tu
di izvažajo.

S perutnino pa je postopek 
mnogo daljši. Zbirno skladišče 
sprejme lahko šest tisoč kosov 
perutnine. Ker razsaja v neka
terih krajih kokošja kuga, je 
treba skladišče vedno razkuže- 
vati. Prav tako tudi kurnike in 
gajbice, v katerih prevažajo pe

rutnino od prodajalca do skla
dišča. Imajo bazen z razkuži
lom, v katerega enostavno po
topijo gajbice in jih na ta na
čin razkužijo. Žive perutnine 
nikoli ne zadržujejo dolgo v 
skladišču, ampak jo kmalu za
koljejo. Takoj pa zakolu jo oči
stijo drobovine. Perje pa od
stranijo na posebnih strojih. 
Predelano perutnino sortirajo 
prav tako po teži in jo sprav
ljajo v predpisanih zabojih v 
zmrzovalnico. Zmrznjena perut
nina gre v hladilnice, kjer je 
temperatura do —18 stopinj C. 
Tam čaka na transport. Z div
jačino je postopek enostavnejši,

lllll!illil!lllllllll!ll!llll

ker jo neočiščeno spravijo v 
zmrzovalnico in zmrznjena ča
ka v hladilnici, da jo odpoš
ljejo. Odpošiljajo jo v hladilnih 
vagonih in kamionih.

Vse to delo opravlja osem
deset stalnih delavcev, ki so po
večini kvalificirani in polkvali- 
ficirani. Sezona za jajca je zla
sti spomladi in nekaj v jeseni, 
medtem ko je s perutnino 
obratno, v jeseni in nekaj spo
mladi. V zimskih mesecih bla
go odpošiljajo.

Vsepovsod vlada izredna či
stoča, ki je nujna v industriji 
te vrste. Delavci so oblečeni v 
enotne bele delovne halje. Iz
redno skrbno je urejena obla- 
čilnica. Tudi za kopalnico so 
poskrbeli.

Upravni odbor in delavski 
svet sporazumno urejata vse 
probleme proizvodnje. Skupno 
s sindikalna podružnico so iz
delali nov tarifni pravilnik po 
načelih republiškega sindikal
nega sveta in republiške trgo
vinske zbornice.

V kolektivu vlada prisrčno 
tovarištvo. Z uspehom deluje ,v 
podjetju strelska družina, ša
hovska sekcija in zlasti mlajši 
se navdušujejo za namizni te
nis. Tudi za kulturno udejstvo
vanje kažejo delavci veliko ve
selje. Sedaj se živahno priprav
ljajo na proslavo 40-letnice 
ZKJ. Ta pomembni praznik bo
do proslavili s slavnostno aka
demijo, obenem pa bodo kri
tično presodili svoje dosedanje 
delo in sprejeli sklepe o na
daljnjem razvoju svoje tovarne. 
Da mu je rast podjetja življenj
ska naloga, je dokazal kolektiv 
že z dosedanjim delom, in da 
goji podobne želje tudi za pri
hodnje, pač ni treba posebej 
poudarjati. C. A.

»innmintiittiiiMM

TEHNOGRADNJE
VUZENICA

PROSLAVLJA 40-LETNICO KPJ
Z ISKRENIMI ŽELJAMI VSEM DELOVNIM LJUDEM, 
DA BI POD VODSTVOM V REVOLUCIONARNI BORBI 
PREKALJENE ZVEZE KOMUNISTOV DOSEGALI 
ČlkVECJE USPEHE V GRADITVI SOCIALIZMA
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Pomemben jubilej 
veletrgovine »Merkator«

»PRI NATe dni praznuje kolektiv 
veletrgovine »Mercator« deset
letnico obstoja. Obiskali smo 
kolektiv in ugotovili, da v tej 
gospodarski organizaciji ne po
znajo molka. Razprave v pod
jetju na zasedanju delavskega 
sveta so zelo živahne, velika 
demokratičnost vlada v kolek
tivu. Nepravilnosti in napake 
sproti odpravljajo, ko so se o 
njih temeljito pogovorili. Pri 
nas molka ni!

Te besede smo zapisali za
tegadelj, da bo vsem laže ra
zumeti uspehe in skrbi za de
lovnega človeka v veletrgovi
ni »Mercator« — import-ex- 
port, ki slavi jutri svojo 10-let-
nico obstoja. kostnih 40 din s toplim obro- dnevni izlet na Plitvice. Ima-

V veletrgovini »Mercator« kom malice. Za malico dobimo mo pa svoje nogometno mo
je zaposlenih v 3 skladiščih, pol do tri četrt litra enolonč- štvo, ki igra tekme z moštvi
avtomehanični delavnici in v niče z mesom. sorodnih podjetij. Tako smo
upravi skupno 169 ljudi. Pod- Za tiste delavce, ki se vo- igrali v čast 40. obletnice KPJ
jetje uvaža kolonialno blago, zjj0 z vlakom, smo uredili so- tekmo z moštvom Oljarne iz
industrijsko prehrambene ar- be za prenočevanje. To so lepo Zagreba in tekmo zaključili
tikle» —- izvaža pa mineralno urejena prenočišča, kjer ima- v svojo korist s 3:0. Prihodnji
vodo, cigarete, čreva in drugo j0 na razpolago radio, šah in teden igrajo naši povratno

časopise. Nameravamo pa 
dvigniti zgradbo še za eno 
nadstropje, da bomo dobili še 
4 sobe za samce.« so nam na
števali v upravi podjetja 
»Mercator«.

blago.
Ko bo delovni kolektiv te 

veletrgovine v soboto, 16. ma
ja, polagal račune za vseh 10 
let svojega dela, se bodo imeli 
s čim pohvaliti. Ne samo to, 
da se je kolektiv vsestransko 
trudil za uspeh podjetja, da 
so v letih tekmovanj dobili 
zvezno prehodno zastavico, ki 
jim je ostala vse do danes, da 
so z uspehom vodili borbo za 
izboljšanje asortimenta in ka-

tekmo v Zagrebu.
Pri raznih proslavah in 

zabavah pa nam igra naš ples
ni orkester. Tako imamo vsa
ko leto posebne proslave za 
Dan žena.« itd. itd. Kdo bi vse

I
Pa to še ni vse. Pomagali našteval! In če je kaj narobe, 

bodo 32 članom njihovega ko- se pogovorijo na svojih se- 
lektiva pri zadružni gradnji stankih.
stanovanj z osnovnim deležem, 
ki ga bodo prispevali iz do
bička.

Sindikalna podružnica ve-

»Pri nas molka ni!« so nam 
povedali ob koncu razgovora. 
»Pogovorimo se o vsem odkri
to in brez strahu. Razpravlja
mo o delu v podjetju nrav ta
ko živahno, kot o skrbna de-

. , , , , , ---------  ——j, ... lovni kolektiv in kakonduktivnost dela, za dvig ka- žuje _____ _
ftHOV^emvečeloVvVck!tC-iPltr0 min pa se je Plavilo še 26 pravilniku. Naš pravilnik 
hef t HT« rivi3'stenje interesentov. predvideva za zdaj le stimu-beh tudi za dvig standarda de- „Da bi dvignili strokovno lativne nagrade, ko pa bomo

usposobljenost posameznih de- lahko organizirali v podjetju
ekonomske enote, bo višina

kovost izdelkov, za, dvig kul- letrgovine. »Mercator« je or- 
turnega trgovanja, za ažur- ganizirala za svoje člane šo-
nost v knjigovodstvu, za pro- ferski tečaj, ki se ga že udele- lovni kolektiv in 'kako^smo 

avig Ka- žuie 30 c.seb, za jesenski ter- razpravljali o novem tarifnem

lavcev v podjetju
»Danes se lahko pohvali- lavcev, smo organizirali s po

tno, da smo nekaj naredili v močjo trgovske zbornice po- 
vseh teh letih. Za oddih čla- sebne seminarje za prekvali- 
nov našega kolektiva imamo fikacijo delavcev!« 
svoj počitniški dom v Selcu s jn kako skrbijo za razve- 
kapaciteto 60 do 70 ljudi. drilo svojih članov?

Imamo svojo lastno menzo, »Smo bolj resni, vendar pa 
ki oskrbuje delavce za malen- smo za 1. maj priredili dvo-

naših plač odmerjena po de
lovnem učinku!«

Ko smo se poslavljali, smo 
jim samo še zaželeli takšnih 
uspehov tudi v bodoče, kot so 
jih dosegli v 10 letih svojega 
obstoja.
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Vodoravno: 1. vrsta sira, 8. 
natakniti čevlje, 13. naše znano 
obmorsko kopališče na severnem 
Jadranu, 14. reven, 15. obdelova
nje zemlje s plugom, 16. staro
grška boginja jeze, 17. kratica

trolni listek, 27. neumneži, 29. 
splošni naziv za vse otoke naše
ga Podonavja, 31. drevored, 33. 
prebivalci ene od evropskih dr
žav, 35. bližnja sorodnica, 37. po
zdrav starih Rimljanov, 38. štev- 
nik, 39. medmet, 40. nagrobni

ten gorski vrh, 4. nravnost, 5. 
daljše časovno obdobje, 6. začet
ni črki prejšnjega naziva sedanje 
afriške Gane, 7. nadav, naplačilo, 
8. reka v Sibiriji, 9. iglasto drevo, 
10. spravim v red, opravim po
sel, 11. pritisk telesa na vodo
ravno podlago, 12. vztrajnost to
gih teles, 13. vrnitev, 14. držav
ni upor, 18. rastlina, iz katere 
plodu izdelujemo opojno pijačo, 
21. stojalo, podstavek za foto
grafski aparat, 22. silna jeza, 23. 
mesto v Franciji, 26. skandinav
sko moško ime, 28. argentinski 
dninarji, 30. skladišče, 32. odme
vi, 34. vrednost, izražena v de
narju, 36. starogrška boginja za
peljivosti, 38. oblika pomožnega 
glagola, 41. začetnici imena in 
priimka velikega ruskega nove
lista, 43. vrsta piva, 44. glina, vr
sta zemlje.

Kombinirajmo
za nadaljevanje podobnega, kot iz nfegfSdelujejo^

steljhino, 45. delavec, ki izdelu
je kovinske izdelke, 46. močna 
država.

prej, 19. špranje, razpoke, 20. 
staroslovanska boginja pomladi, 
22. psevdonim plodnega hrvatske- 
ga pisatelja in pesnika, ki je pa
del v NOB (»Jama«), 24. poklon, 
tisto, kar komu damo, 25. kon-

STEV. 18

Navpično: 1. luknjice v koži, 
2. ploskovna mera, 3. velik, zaje-

jjjmjjjj' ^ man- -» r- -m 7 . mmm- -7

KOLEKTIVNI IZLET FILMSKIH DELAVCEV 
»Eh, za vraga! Film sem pa doma pozabil!«

v^/vtvn

RAZDELITEV DELOVNIH MEST 
»Kaj morem, ko je pa to delovno mesto predvideno

bernardinca...!«

CITATI LIKOVNIH KRITIKOV 
... Slikar išče samega sebe...

NIKOLI PRAV
— Človek bi se razpočil! Kadar imamo izložbo umazano, 

nas kaznuje sanitarna inšpekcija, ko jo očistimo, pa gostje 
mislijo, da so tam vrata...

BELI NA POTEZI DOBI
Beli: Kel, Dh6, Tal, Thl, Lc2, 

Lel, Pb3, c3, f4, f6, g5, h5 (12) 
Črni: Kh8, Dbg, Ta8, Tg8, Ld7, 

Sc6, Sf5, Pa7, b7, f7, g6, h7 (12)

‘ MAGIČNI LIK

NAŠA NAGRADNA UGANKA
V enem od naših mest je četrtka, do 21. maja, na naslov
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bil nedavno tega dograjen pre
dor, ki bo precej razbremenil 
promet v tistem delu mesta. 
Predor je namreč namenjen iz
ključno cestnemu prometu. Od
govorite nam:

•v katerem mestu so zgra
dili ta predor in katerega dne 
je bila njegova otvoritev in pa

0 kateri pomembni promet
ni objekt so v teh dneh tudi 
dogradili v naši državi.

Rešitve s kuponom nam poš
ljite najpozneje do prihodnjega

našega uredništva, Ljubljana, 
Kopitarjeva ulica 2. Na pisem
ski ovitek ne pozabite napisati 
»Nagradna slikovna uganka«. 
Med reševalci, ki nam bodo po
slali popolne in pravilne odgo
vore, bo žreb izbral tistega, ki 
bo prejel nagrado v znesku

5000 dinarjev

Med mnogimi pravilnimi od
govori, ki smo jih prejeli na 
našo zadnjo slikovno uganko, 
je žreb izbral nagrajenko, ki bo 
prejela 5000 dinarjev: poslali

jih bomo Faniki Juvančič, ^ 
dela v Tovarni lesovine in le' 
penke v Prevaljah. Poslala nai» 
je pravilen in izčrpen odgovor 
slika kaže odhod delavcev *z 
službe v Titovih zavodih »h*' 
tostroj« v Ljubljani, ulica D)a' 
re Djakoviča. Tovarna je zač®' 
la obratovati 1947. leta in iria 
sedaj zaposlenih okoli 3000 d®' 
lavcev. Izdeluje in odliva del® 
za lažje in srednje težke str®' 
je. Posebno znan izdelek te tir 
varne doma in drugod po sv®' 
tu pa so njene turbine za hi' 
droelektrarne.

RAZVAJENA SVINJA
Stjepan Vrljič iz Druma ima 

na svojem posestvu svinjo, ki ima 
kaj čudno navado: žival namreč 
nikoli noče jesti, dokler ji gospo-

Vodoravno hi navpično: 1.
sladko hranlvo, 2. enoletne in 
večletne rastline, ki rastejo v ru
ši, 3. težko, naporno njčno delo,
4. veliki prostori v zgradbi, 5. . , . , , „
redka vrsta tkanine, 6. pomknj- ne p°stavi pred korlto ~ ve'

njo, začne hitro žreti in nejevolj
no kruli proti »tekmecu« v ogle
dalu.

Sredi ceste je ležala lisica jiker je bila negibna, je kazalo, 
je mrtva. V resnici pa se j® J

GNEZDO V HLADILNIKU

Sevalno žensko ime, 7. prav tak
šen.

likega ogledala!
Do te čudne razvade Vrljičeve 

svinje je prišlo takole: ker je ži
val le nerada jedla, je domačim 
nekega dne prišlo na misel, da bi 
postavili pred njeno korito ogleda
lo, tako da bi žival mislila, da ji

resnici pa
pretvarjala, kajti ko jo je 
Dževdet pobrati, se je pog^ . 
kvišku. Šofer pa je bil tudi toW 

Na dvorišču obrtniškega pod- naglejši in jo je po par skokih' 
Stolcu je dolgo ujel! Zvezano lisico so nato ^ 

prinesli v Tetovo.

%vm gm '£ ‘9§N 
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jetja »Metal« v
časa stal star avtomobil znamke 
»Renauld«, ki je bil last Ljudske 
tehnike iz tistega kraja. Avtomo
bil so pripeljali v popravilo, pa 
je ostal na dvorišču še potem.

Ko je pred nekaj dnevi prišel 
druga svinja hoče požreti hrano. žo/er> da bi prevzel V0zU0t pa je
»Poskus« je odlično uspel, toda zastonj skušal vžgati motor Ne- ^ V prnmku %;
odslej žre žival vedno le pred kaj ni bilo v redu. Motor ni in ni dve’ah Pa tudl samo po eno C ui 
ogledalom. Ko ga postavijo pred hotel vžgati in je samo malo »sto

kal«, kot pravijo šoferji. Voznik 
je dolgo iskal okvarb, potem pa 
jo je le našel:

Ko je pogledal v hladilnik, je 
imel kaj videti. V njem je bilo

TOKRAT PA — NAJDALJ*1 
PRIIMEK!

V našem listu smo že pisa^.
le f

prav nasproten pa je primer 
lavca iz zeniške železarne, ki 
gotovo enega od najdaljših, č® 

priimek v

irt1
v1

peči v ZeleZ11^ j

PRIMERNA ZAPOSLITEV 
»Da, nekaj takšnega bi mi ustrezalo, kot imate vi: 

bi drugim posredoval delo!«
flr.-.v.v.v.v.-.f.-.

UGODNA SPREMEMBA
— V zadnjem hipu, tovariši in tovarišice, se je nekoliko 

spremenil dnevni red: namesto razprave o tarifnih postavkah 
bomo razpravljali o proizvodnosti dela...

svoje vrste, saj bi gotovo le 
še kje našli koga, ki bi imel d® 
še ime.

celo najdaljši 
državi:

Pri eni od
polno slame, odpadkov papirja, na™'ep dela^ePl. ki

ZZZiTi Per3a' himPaHČ! priimek im* <
del ZTt I Z P °Z ’ j T 22 črk! Torej vsekakor rekf del, da je to pravo ptičje gnezdo,
ki so si ga v hladilniku naredili
vrabci. V gnezdecu je bilo celo
nekaj jajčec!

Najzanimiveje pri vsem tem 
pa je, da se je nekaj dni po tem,
ko so hladilnik očistili in vendar- v uenn/in.« v. n., »u-u-’-- 
le pognali vozilo, isti par vrabcev Splitu so zgradili tekmovalni ^ 
spet poskušal »vseliti« v hladilnik ki pomeni lep delovni uspeh1 j 
starega »Renaulda«, ki je spet športni »skif« tehta namreč 
stal na dvorišču 13 kilogramov in je torej,

• kaže, najlažji od vseh tekvn0^
nih čolnov te vrste v Evropi- . 

Doslej je bil najlažji tekm^ ^

NAJLAŽJI ČOLN V evr^1
V delavnici V. K. »Gusar"

Z AVTOMOBILOM — 
UJEL LISICO!

Šofer okrajnega ljudskega od
bora v Tetovu Dževdet Kadri je 
pred nekaj dnevi na prav nena
vaden način ujel živo lisico:

Po končanem opravku v Skop- 
Iju se je Dževdet Kadri pozno po
noči vračal s potniki v Tetovo. 
Ko je privozil do pol poti, je blizu 
kraja, ki ga domačini imenujejo 
»Karpalok«, opazil nekaj metrov 
pred avtomobilom v močni svetlo
bi žarometov -bleščeče oči velike 
lisice, ki je prav tedaj hotela ste
či čez pot proti vaškemu vodnja
ku. Voznik je spretno zavil z avto
mobilom tako, da mu je top uda
rec ob desni blatnik potrdil, da je 
žival res zadel. Takoj nato je vo
zilo zaustavil in je z radovednimi 
potniki skočil na cesto, da bi vi
del, kako se je končal ta nenavad
ni »lov«.©

ni »skif« tisti, ki so ga naredjh'
neko veslaško moštvo v Švici- t 
ta pa je tehtal pol kilograme^ 
od splitskega — 13.5 kg. ^ 
»evropski rekorder« je narejen^, 
cedrovega lesa in je širok 2*c^, 
timetrov, dolg pa 8 metrov. 
ski veslači si obetajo z njim 
športnih uspehov na tekmovc™

REDEK DRUŽINSKI 
PRAZNIK y

V vasi Prugovo pri 
te dni slavili v družini Petra j 
ča res redek praznik: Peter 1^, 
ženo proslavljal 50-letnico za ^ 
na, isti dan je slavil tudi n^e $ 
sin z ženo 25-letnico poroke, 
pa bi bila slavnost popolna, s.( 
tistega dne poročil še $ 
vnuk. Torej res vredno ® 
tanja!
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